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Prorektorzy 
kadencji 1999-2002 

Prorektor ds. Nauki 

prof. dr inz. Jerzy Zdanowski 

Prorektor ds. Studenckich 

dr hab. Ludwik Komorowski, prof. nzw. 

Prorektor ds. Nauczania 

dr hab. inz. Jerzy SwilJ;tek, prof. nzw. 

Prorektor ds. Og61nych 

dr inz. Ludomir Jankowski 

Dziekani 
kadencji 1999-2002 

Wydzial Architektury 

dr hab. inz. arch. Elzbieta Trocka-Leszczynska, prof. nzw. PWr 

Wydzial Budownictwa 
Llfdowego i Wodnego 

dr hab . inz. Ernest Kubica, prof. nzw. PWr 

Wydzial Chemiczny 

prof. dr hab. inz. Henryk Gorecki 

Wydzial Elektroniki 

dr hab. inz. Janusz Biernat, prof.nzw. PWr 

Wydzial Elektryczny 

dr hab. inz. Janusz Szafran, prof.nzw.PWr 

Wydzial G6rniczy 

prof. dr hab. inz. Monika Hardyg6ra 

Wydzial Inzynierii Srodowiska 

dr hab. inz. KrzysztofBartoszewski, prof.nzw. PWr 

Wydzial Informatyki i Zarzlfdzania 

prof. dr hab. Tadeusz Galanc 

Wydzial Mechaniczno-Energetyczny 

dr hab.inz. Zbigniew Gnutek 

Wydzial Mechaniczny 

prof. dr hab. inz. Wadaw Kollek 

Wydzial 
Podstawowych Problem6w Techniki 

prof. dr hab. Ryszard Grz~slewicz 

Czw6rka ze sternikiem (tu bez) 

Szal'"lowl'"li Panstwo, 

A Wi{'c r~zeb~,....,lism¥ p~zez gl6w

"C! CZ{'SC polited\l'"liCZI'"I¥Ch wybo~ow 

i mozem¥ r~zedstawic I'"IC>SZ¥m Cz¥

tel,..ikom do~obek wielu f¥godl'"li wy

si/k6w OCel'"liC>I'"I}'Ch p~zez l'"liekto~}'Ch 

jako l'"lieadekwatl'"le do skali jedl'"lej -

r~awda, ze wspanialej - i1'"1sf¥tucji. 

Podob,..o wi..,cej e"e~gii zuzywa si? 

f¥lko podczas r~ez¥del'"lckiej kampa

l'"lii w l.I\SA. Nie bez powodu ka,..dy

dat 1'"10 przewodl'"liczqcego l.J\czel,..ia

"ej Komisj i W¥borczej musi si? cha

rakter¥zowac ko,..dycjq sportowca, 

przejsc szkole,..ie t¥P"' survival i 

pr.zedstawic zgod"' zo~y. Zatem pre

zentujem¥ przyszl¥ch prorektor6w i 

dziekal'"low na kolorowych strol'"lach, 

aby kazdy pracow,..ik PWr wiedzial, 

gdzie sk ierowac "adw¥2ki uczuc. 

Dol'"losimy tez o V Wroclawskich 

Targach Ksiqzki Naukowej, TAR

Bl.J\Dzie, D,..iach Akf¥w1'"1osci Stu

de,..ckiej, zakonczol'"lych i prz¥szlych 

ko,..ferel'"lcjach, a I'"IC>Wet o prz¥goto

Wal'"liach do wakacji. 

Z urocz¥sf¥ch D,..; Szwecji (11-18 

kwietl'"lia), jakie odb¥waly si? rowl'"liez 

w murach Politechl'"liki Wroclawskiej, 

przedstawiamy obecl'"lie f¥lko jedl'"lo 

W¥darzel'"lie: udost?pl'"liel'"lie l'"lowej il'"l

stalacji laboratoryj,..ej w Katedrze 

Klimaf¥zacji i Ciep/owl'"lictwa. Dote

matu wr6cim¥ w nast?pnym numerze. 

Osob,..y blok to sprawy zwiqzal'"le 

z Zakladow¥m Fu,..duszem Swiad

czen Socjalnych: jego prakf¥cz,..ym 

W¥korz¥stal'"liem i zasadami dyspo

nowal'"lia. Osoby zail'"lteresowane 

mogq si? w/qcz¥c do dyskusji, 
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NOWA OFERTA BIBLIOTEKI Gt.6WNEJ 

W sytuacji, gdy z roku na rok malej!i srod
ki finansowe przeznaczone na zakup cza
sopism naukowych w wersji drukowanej, a 
korzystanie z czasopism elektronicznych 
staje si!( na swiecie ,standardem cywiliza
cyjnym" - Biblioteka Glowna Politechniki 
Wroclawskiej proponuje Pailstwu, poprzez 
swoj!i stron!( internetow!i (http://www. 
bg.pwr.wroc.pl), dost!(p online do spisow 
tresci okolo 15 tys. tytulow swiatowych cza
sopism naukowych. Stalo si!( to mozliwe 
dzi!(ki zawarciu umowy z firm!i Swets und 
Zeitlinger, ktora uruchomila system infor
macji o czasopismach - SWETSCAN. 
Zwracamy szczegoln!i uwag!( na fakt, ze 
wsrod oferowanych czasopism znajduje si!( 
duza grupa tych tytulow, z ktorych prenu
meraty Politechnika zmuszona bylaw ostat
nich latach zrezygnowac (wykaz tych cza
sopism wedlug wydzialow znajduje si!( na 
stronie domowej Biblioteki). 

Zgodnie z podpisanym porozumieniem 
system SWETSCAN gwarantuje dost\lP 
do czasopism elektronicznych tylko u:iyt
kownikom korzystaj:tcych z komputerow 
Politechniki Wroclawskiej. 

ARMIACZEKA 

Minister Onyszkiewicz wydat tajne "Roz
porz!idzenie o zmianie dotychczasowych 
rozporz!idzeil dotycz!icych zasad przeprowa
dzania poboru do sluzby zasadniczej oraz 
dotycz!icych zasad przyznawania odroczeil 
i zwolnieil od sluzby zasadniczej" (RIM ON/ 
P21/303/99) datowane 22.III.1999. 

W mysl tego rozporz!idzenia studia wyz
sze (techniczne, humanistyczne, medyczne) 
b!(d!i jedynie podstaw!i odroczenia od 12-
miesi((cznej sluzby. Resort liczy, ze t!i dro-
8!i uda si!( podniesc sredni poziom wyksztal
cenia i kwalifikacji j!(zykowych mlodej ka
dry wojskowej. 

Przedstawiciele uczelni zwracaj!i si!( po
dobno z pytaniami do ministra ON, czy w 
nowej sytuacji prawnej studia doktoranckie 
zwalniaj!i od sluzby zasadniczej. 

(Tygodnik Solidarnosc) 

JAN PAWEt. II W POLSCE 

Jak doniosla prasa, wizyta Papieza w Pol
sce b!(dzie miata swoj W!itek akademicki. W 
Auli Wielkiej Uniwersytetu Mikotaja Ko
pemika w Toruniu 7 czerwca, o godz. 17.15 
odb!(dzie si!( spotkanie Ojca Swi!(tego z rek
torami polskich uczelni. 

B!(dzie to nawi!izanie do rocznicy urodzin 
Mikolaja Kopemika. Wystqpienie Papieza 
stanowic b!(dzie odp·owiedz na list wielkie
go astronoma skierowany do owczesnego 

papieza Pawla III. Kopemik zaswiadczat w 
swoim liscie, ze to wlasnie wiara byla swia
tlem prowadz!icym go w badaniach nauko
wych. 

DZIEN LIBII 

Na PWr ksztalci si!( 4 studentow i 5 dok
torantow libijskich. We Wroclawiu jest ich 
jednak znacznie wi!(cej. 

19 marca br. odbyly si!( w auli PWr. ob
chody Dnia Libii zorganizowane przez oby
wateli tego kraju studiuj!icych na Politech
nice Wroclawskiej. S!i oni czlonkami Zwi!iz
ku Studentow i Doktorantow Zagranicznych 
PWr., a tak:ie Zwi!izku Studentow Libij
skich. Wladze Uczelni na obchodach re
prezentowali JM Rektor prof. Andrzej Mu
lak, Prorektor ds. Ogolnych dr Ludomir Jan
kowski, mgr Krystyna Galiilska kieruj!ica 
Sekcj!i Wspolpracy Mi!(dzynarodowej i mgr 
Andrzej Ostoja-Solecki, kierownik Sekcji 
Spraw Studenckich Dziatu Nauczania. W 
uroczystosci, ktor!i zorganizowano z okazji 
swi!(ta narodowego Libii, udzial WZi!il rad
ca Biura Ludowego Wielkiej Libijskiej 
Arabskiej Dzamahiriji Ludowo-Socjali
stycznej w Polsce pan Younis B.Alamouri. 
Obecny byt przewodniCZ!iCY Uczelnianej 
Komisji Studentow i Doktorantow Zagra
nicznych pan Abdalla M. Nasreldain, przed
stawiciele wladz Zwi!izku Studentow Libij
skich, wladz PWr. oraz pracownicy i studen
ci. W czasie imprezy przedstawiono najnow
SZ!i histori!( i kultur!( Libii. Na zakoilczenie 
goscie zostali zaproszeni na bankiet. 

WYBORY- CIAG DALSZY 

Kolejne uczelnie wroclawskie wybraly 
swoich rektorow na nast!(pn!i kadencj!( 
1999-2002. Ponizej podajemy nazwiska 
Rektorow-elektow. 

• Akademia Wychowania Fizycznego -
prof. dr hab. nauk med. Zdzislaw Zagrobel
ny (trzecia kadencja) 

• Akademia Medyczna - dr hab. Leszek 
Paradowski, prof. ndzw. - kierownik Kate
dry i Kliniki Gastroenterologii 

• Akademia Muzyczna- prof. J erzy Mro
zik (druga kadencja) 

• Akademia Sztuk Pi!(knych - prof. Zbi
gniew Horbowy 

• Pailstwowa Wyzsza Szkola Teatralna -
rektor (Krakow) prof. dr hab. Jacek Popiel, 
prorektor (Wroclaw) prof. Jacek Radomski 

• Na Uniwersytecie Wroctawskim 
12.04.1999 przeprowadzono glosowanie 
indykacyjne, w wyniku ktorego wyloniono 
kandydatow na rektora. Najwi!(kSZ!i ilosc 
glosow uzyskali trzej kandydaci: 

prof. Romuald Gelles (dziekan Wydziatu 
Nauk Spolecznych)- 84 glosy, 
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prof. Roman Duda (obecny Rektor)- 56 
glosow, 

prof. Jozef Ziolkowski ( dziekan Wydzia
lu Chemii) - 44 glosy. 

Pozos tali kandydaci otrzymali ponizej 10 
glosow. Wybory odb!(d!i si!( 26 kwietnia. 

• Kolegium Elektorow Uniwersytetu im. 
Adama Mickiewicza w Poznaniu wybralo 
na stanowisko Retora UAM prof. dr hab. 
Stefana Jurg!(. 

AKCJA LAT0'99 

Studium WFiS PWr przygotowalo cieka
W!i ofert!( wypoczynku letniego na Mazu
rach dla pracownikow i studentow PWr. Do
st((pne S!i: 

• dwutygodniowe czartery lodzi zaglo
wych dla pracownikow (6 turnusow); 

• dwutygodniowe rejsy zeg1arskie po Po
jezierzu Mazurskim (3 tumusy); 

• dwutygodniowe rejsy kajakowe po Po
jezierzu Mazurskim (4 turnusy), 

• dziesi!(ciodniowe kursy plywania na de
see z zaglem (7 tumusow) z mozliwosci!i 
wprowadzenia nieodplatnej nauki jazdy 
konnej . 

Podania o czarter lodzi nalezy skladac w 
sekretariacie SWFiS do 7.05.1999 r. w godz. 
9.00-14.30. Zapisy na pozostale turnusy 
odbywaj!i si!( w dniach 20.04.-27.05.1999 
r., w godz. 9.00-14.30 w SWFiS w pok. 52. 

OK6LNIKI, ZARZADZENIA 

W ostatnim czasie ukazaty si!( nast!(pUj!i
ce pisma okolne: 

• Pismo okolne 4/99 z dnia 23 .03 .1999 r. 
w sprawie trybu wnioskowania o odznacze
nia (ordery) pailstwowe. 

• Pismo okolne 6/99 z dnia 8.04.1999 r. w 
sprawie godzin rektorskich w dniu 23 kwiet
nia 1999 r. 

ERRATA 

• W numerze 116 w informacjach Dzialu 
N auki pojawil si!( bl!id na str. 10 (pi !ttY 
wiersz od dolu, w lewej szpalcie). Wyso
kosc dotacji Kasy im. Jozefa Mianowskie
go na udzial w konferencji w kraju pozaeu
ropejskim nie moze przekroczyc 1200 USD, 
a nie,jak podano, 200 USD. Odczytujemy 
to jako zach!(t!( do dalekich podrozy. 

• Natomiast w sprawozdaniu z lutowego 
posiedzenia Senatu bl!(dnie zacytowalismy 
dane o bilansie finansowym Oficyny Wy
dawniczej PWr. Deficyt OW wyniost w 
1998 r. 28.776 zl, tzn. zmalal w stosunku 
do 1997 r. o ok. 160 tysi!(cy zl. 

• Wiadomosci z Filii w Legnicy zatytulo
walismy tym razem ,Filia Walbrzyska". 
Przepraszamy! 
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XXX posiedzenie Senatu 
(25.03.1999) 

• Senat pozytywnie zaopiniowal wnioski 
o ponowne mianowanie na stanowisko pro
fesora nadzwyczajnego;_dr hab. inz. Hu
berta Trzaski (Wydz. El-ki), dr hab. inz. 
Lecha Gladysiewicza (Wydz. G6miczy), dr 
hab. Stanislawa Kuzminskiego (Wydz. 
PPT) i dr hab. inz. Czeslawa Danilowicza 
(Wydz. PPT). 

• Prof. H.Hawrylak przedstawil pozy
tywn<t opinitt Komisji ds. Rozwoju Kadry 
Naukowej o kandydatach do nagrody Mini
stra EN zgloszonych przez rady wydzial6w. 
Senat w glosowaniu udzielil poparcia na
stttpuj<tcym wnioskom o nagrody indywidu
alne i zespolowe: 

Wydz. Budownictwa LiW- dr inz. Jaro
slaw Michalek, praca doktorska ,Analiza . 
teoretyczno-doswiadczalna nosnosci uzwo
jonych slup6w o przekroju pierscieniowym 
poddanym sciskaniu osiowemu" 

Wydz. Elektroniki - dr inz. Krzysztof 
Opielinski, praca doktorska ,Analiza moi:
liwosci zobrazowania struktury wewntttrz
nej obiekt6w metod!! ultradzwittkowej to
mografii transmisyjnej" 

Wydzial G6miczy- prof. Walter Bartel
mus, ksi<ti:ka ,Diagnostyka maszyn g6mi
czych. G6rnictwo odkrywkowe ." Wyd. 
Sl<tsk, 1998 

Wydzial Inforrnatyki i Zarz<tdzania - dr 
hab. Zofia Wilimowska, ksi<ti:ki: Fundu
sze inwestycyjne na pol skim rynku" (wsp6l
autorstwo z Marzen<t Madel'!), Wyd. Oficy
na Wyd. PWr, 1998 oraz ,Zarz<~.dzanie fi
nansami" (wsp6lautorstwo z M.Wilimow
skim), Oficyna Wydawnicza OPO, Byd
goszcz 1998 

Wydzial Mechaniczny- prof. Jan Koch, 
za zorganizowanie cyklicznego og61nopol
skiego forum dyskusyjnego dotycz<~.cego 
problem6w dydaktyki oraz za wykreowanie 
i wdroi:enie interdyscyplinarnego kierunku 
studi6w 

Wydzial Chemiczny - prof. Bozena Ko
larz, dr inz. Andrzej Trochimczuk, mgr 
inz. Dorota Jermakowicz-Bartkowiak, dr 
inz. Wieslaw Apostoluk za cykl publikacji 
,Synteza i ocena wlasciwosci kopolimer6w 
i otrzymanych z nich nosnik6w kompleksu
j<~.cych jonit6w" 

Wydzial Ini:ynierii Srodowiska - prof. 
Jerzy Zwoidziak, dr inz. Anna Zwoz
dziak, dr Andrzej Szczurek, ksi<~.i:ka ,Me
teorologia w ochronie atmosfery" Wyd. Ofi
cyna Wyd. PWr, 1998 

Wydzial Informatyki i Zarz<~.dzania- (1) 

prof. Zbigniew Huzar, dr inz. Zbigniew 
Fryzlewicz, dr inz. lwona Dubielewicz, dr 
inz. Bogumila Hnatkowska, mgr inz. Ja
cek Waniczek, podrttcznik ,Ada 95", Wyd. 
Helion 1998 

(2) prof. Miroslaw Zabierowski, dr hab. 
Teresa Grabinska, cykl publikacji, w tym 
3 monografie z dziedziny filozofii nauki, 
filozofii przyrody i metodologii nauk empi
rycznych. 

• Pani Kwestor C.Palczak przedstawila 
propozycjtt wstttpnego podzialu zysku wy
pracowanego w 1998 roku. Wynosi on 
2.803.712,13 zl (zyski jednostek rozlicza
nych centralnie i ZBW w Je1eniej G6rze 
zostaly umniejszone o straty ZANiDu w 
wysokosci 387.336,55 zl). Zysk z tytulu 
oplat licencyjnych wynosi 7056 zl zgodnie 
z przepisami bttdzie przekazany na uczel
niany fundusz nagr6d dla autor6w i wsp6l
autor6w licencji. Pozos tale srodki proponuje 
sitt przelac na fundusz zasadniczy. Senat 
zaaprobowal ten wniosek (45:0:0). 

• Sprawy budi:etu uczelni byly przedmio
tem wprowadzone dodatkowo do porz<~.dku 
obrad punktu. Om6wil je Prorektor ds. 
Nauki prof. J.Zdanowski. Choc nie s<~.jesz
cze znane wszystkie wplywy, Prorektor opie
ra sitt na danych uzyskanych z MEN, m6-
wi<~.cych, i:e kwota dotacji bttdzie wittksza 
od przewidywanej w zaloi:eniach planu 
podzialu limit6w i srodk6w budi:etowych 
zatwierdzonych na posiedzeniu lutowym 
Senatu o 3.703 tys.zl. Zdaniem prof. Zda
nowskiego nie najgorsza sytuacja Uczelni 
wynika przemyslanych decyzji: zwittkszania 
rekrutacji student6w i przesuwania asysten
t6w na studia doktoranckie. Brakjest nato
miast danych o wysokosci dotacji KBN na 
dzialalnosc statutow<~. i badania wlasne. Z 
niekt6rych zespol6w dochodz<~. wiesci, i:e 

wzrost dotacji nie przekroczy inflacji . Inna 
byla opinia przedstawicieli PWr w KBN, 
prof. J.Zwozdziaka i prof. J.Kocha. Ich 
zdaniem r6i:ne zespoly zastosowaly bardziej 
lub mniej r6i:nicuj<~.cy system kategoryzacji, 
co rzutuje na spos6b rozdzialu srodk6w. 
Dzittki temu czolowe jednostki badawcze (w 
niekt6rych dziedzinach) znacznie poprawi
ly swoj<~. sytuacje finansow<~.. 

W odniesieniu do przewidywanych kwot 
limit6w i dotacji na regulacjtt wynagrodzen, 
kt6ra powinna nast'!Pic od 1 marca, a btt
dzie zapewne wprowadzona w i:ycie okolo 
1 kwietnia (z wyr6wnaniem), Prorektor 
J.Zdanowski ocenia, i:e pozwoli na zwittk
szenie plac tylko o okolo 8%. 

Prorektor proponuje, by zdecydowac o 
przeznaczeniu kwot, o kt6re bttdzie skory-
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gowana zwittkszona (w stosunku do pier
wotnie ustalonej) dotacja budi:etowa. Wla
dze Uczelni proponuj'L by zwittkszyc kwo
ttt przeznaczon<~. na remonty oraz na ZFSS 
emeryt6w i rencist6w, a taki:e na dofinan
sowanie jednostek dydaktycznych. Czlon
kowie Senatu otrzymali zestawienia potrzeb 
poszczeg61nych wydzial6w z wielkosci'l. 
srodk6w im przyznanych (z podzialem na 
pieni<~.dze przydzielone wg przeniesienia, 
wynikaj<~.ce z liczebnosci kadry oraz z licz
by student6w i doktorant6w). Nie uwzglttd
niono przeplyw6w mittdzywydzialowych, 
gdyi: zestawienie danych przedstawionych 
przez poszczeg61ne wydzialy swiadczy, i:e 

przy kalkulacji przewidywanych koszt6w 
zajtt6 zlecanych, jak i zysk6w z zajttc reali
zowanych dziekani przyjttli nadmierny 
wsp6lczynnik bezpieczenstwa. Zestawienie 
potrzeb i srodk6w do dyspozycji dowodzi, 
i:e wydzialy bttd'l. w stanie pokry671% kosz
t6w, przy czym wskaznik ten waha sitt od 
66,1% (Wydz. Ini:ynierii Srodowiska) do 
94,9% (Wydz. G6rniczy). 

Prorektor J.Zdanowski zaproponowal, 
by zatwierdzic skorygowan<~. kwottt dotacji 
i tr6jskladnikowy algorytm rozdzialu srod
k6w mittdzy wydzialy, a dopiero p6zniej 
okreslic spos6b kalkulowania stawek dydak
tycznych. Bttdzie to pods taw<~. do tworzenia 
budi:et6w wydzialowych, przy czym moi:e 
dojsc do ujawnienia potrzeby restruktury
zacji danej jednostki. 

W dyskusji wyrai:ano zaniepokojenie kon
sekwencj<~. tak niskiego stopnia zaspokoje
nia potrzeb finansowych wydzial6w. Dr 
J.Gorniak byl zdania, i:e algorytm premiu
je niekt6re wydzialy. Prof. J.Koch podni6sl 
problem oplacalnosci angai:owania sitt przez 
wydzialy w zajttcia w filiach. Prof. J.Zwoz
dziak proponowal, by w odniesieniu do fi
lii zastosowac og61nouczelniane zasady kal
kulacji. Prof. K.Wojs podkreslil potrzebtt 
premiowania wydzial6w prowadz<~.cych ra
cjonaln<~. gospodarktt, gdyi: pokrywanie 
przez budi:et centralny jednostek maj<~.cych 
deficyt dac moi:e blttdny sygnal o oplacal
nosci takich dzialan. 

Na wniosek JM Rektora przyjttto algo
rytm podzialu srodk6w budi:etowych na 
wydzialy: wsp6lczynnik przeniesienia 30%, 
wsp6lczynnik uwzglttdniaj<~.cy stan kadrowy 
-35%, wsp6lczynnik uwzglttdniaj<~.cy licz
btt student6w i doktorant6w- 35% pomniej
szony o rezerwtt na wybrane przedmioty 
podstawowe(29:8: 14). Okreslono tei: sko
rygowan<~. kwottt dotacji budi:etowej na 
123.883,8 tys . zl ( 47: 1:3). 

• JM Rektor przedstawil wniosek, by w 
Dokoticzenie na stronie 6 
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Dokmiczenie ze stronv 5 

Statucie PWr (§46 ust.1) zmienic liczbl(pro
rektor6w, w nowej kadencji chcialby bo
wiem stworzyc dodatkow(! funkcjl( prorek
tora ds. studenckich, kt6ry zaj(!lby sil( pro
blemami studenckimi wykraczaj(lcymi poza 
dydaktykl(. Wg slow dr R.Radomskiego 
wniosek uzyskal pozytywn(! opinil( Komi
sji ds. Statutu i Regulamin6w. Zwi(lzki za
wodowe nie zglosily sprzeciwu .. Prof. 
R.Grz~tslewicz (przewodnicz(!cy UKW) 
poprosil o poparcie wniosku, co tez osi<t
gnil(to (49:0:0) . 

5. Program Ramowy 

Wazne 
dla uczestnik6w 
pierwszych 
konkurs6w! 

W zwiqzku z przygotowaniami do nasze
go uczestnictwa w 5. Programie Ramo
wym naleiy zwr6cic uwag~ na stan za
awansowania regulacji prawnych Unii 
Europejskiej. Spraw~ t~ wyjasnia pismo 
dyrektora Departamentu System ow !nfor
matycznych KBN Borysa Czerniejewskie
go, kt6re polecamyPanstwa uwadze. 

Szanowni Panstwo, 
Uprzejmie informujl(, ze partnerzy unijni 

S<t czl(sto zdezorientowani, jesli chodzi o 
mozliwosc udzialu jednostek z kraj6w Eu
ropy Srodkowej i Wschodniej (ESW) w 
przedsi((wzi((ciach realizowanych w ramach 
5. Programu Ramowego w zwi(!zku z bra
kiem oficjalnych decyzji w tej sprawie. Stan 
procedury wyg1(!da nastl(puj(!co: Polska za
konczyla wszelkie przygotowania i zlozyla 
wszystkie wymagane dokumenty w Komi
sji Europejskiej. Ostateczna decyzja rna zo
stac podj((ta przez Radl( UE po zasil(gnil(ciu 
opinii Parlamentu Europejskiego. 

Procedura ta potrwa zapewne do konca 
sierpnia br. Tym samym decyzje zostan(! 
podjl(te przed okresem podpisywania pierw
szych kontrakt6w na realizacje przedsi((
wzil(c wybranych na podstawie wniosk6w 
zlozonych w ramach pierwszych konkurs6w 
( ogloszonych 19 marca z terminem sklada
nia wniosk6w do 16 czerwca br.). Poniewaz 
Komisja Europejska nie widzi przeszk6d w 
terminowej i pozytywnej finalizacji calej 

• JM Rektor om6wil obszemy dokurnent 
,Wsp6lpraca mil(dzynarodowa PWr w 1998 
roku" opracowany przez Sekcjl( Wsp6lpracy 
Mil(dzynarodowej. Zestawienie danych dowo
dzi faktu malej(lcej liczby stai:y naukowych. 

Prof. Z.Bac wyrazil w(!tpliwosci co do 
kompletnosci i prawidlowosci zamieszczo
nych danych. Por6wnanie danych z r6znych 
tabel ujawnia sprzecznosci. 

• JM Rektor poinformowal o liscie prof. 
A.Wiszniewskiego zawieraj(lcym ape! KBN 
o dobre obyczaje w nauce. Tekst apelu zo
stal przekazany radom wydzial6w. 

• JM Rektor om6wil sprawl( kontrower-

procedury, zachl(ca ona gor(!co wszystkich 
partner6w unijnych do wl(lczania do kon
sorcj6w partner6w z kraj6w ESW. 

Oficjalne stanowisko w tej sprawie zostalo 
opublikowane w serwisie CORDIS: http:// 
www.cordis.lulinco/src/cand.htm 

Poniewaz zapytania w tej sprawie mog(l 
bye kierowane bezposrednio do potencjal
nych polskich partner6w, kt6rzy sami tez 
mog(l miec w(ltpliwosci, uprzejmie proszl( 
o upowszechnienie powyzszej informacji. 

Z powazaniem, 
Borys Czerniejewski 

Dyrektor Departamentu Systemow 
lnformatycznych KBN 

Warszawa, dnia 6 kwietnia 1999 roku 

Z Komitetu 
Bad an 
Naukowych 

Na posiedzeniu 171utego Komitet Badan 
Naukowych przyj(!l jednomyslnie Ape! o 
dobre obyczaje w nauce. Wzywa w nim do 
eliminowania z obszaru nauki plagiat6w, 
kradzieze wynik6w badan, falszowanie do
swiadczen naukowych i rezultat6w badan 
klinicznych, zatajanie zr6del inspiracji ba
dawczej, nierzetelne opiniowanie prac na
ukowych, a taki:e nieuczciwosc przy stara
niach o srodki finansowe. Nalezy zabiegac 
o utrzymanie wielkiego szacunku dla etosu 
uczonych oraz nauki i z cal(! surowosci(! 
post({Powac z osobami, kt6re naruszaj(l do
bre obyczaje w nauce. Konieczna jest no
welizacja akt6w prawnych, by uniemozli
wialy one przedawnianie sil( raz(lcych wy
kroczen przeciw zasadom etyki naukowej . 
W programach studi6w doktoranckich na
lezy uwzgl((dniac problemy etyki badan na
ukowych. 
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sji mil(dzy Ministrem EN i Prezydium 
KRASP, kt6re wyrazilo sprzeciw wobec 
uchylenia przez Ministra Zarz~dzenia nr 5 
wydanego przez rektora UW. Min. Hand
ke w wyjasniaj(!cym pismie stwierdza, ze w 
przypadku zarzutu plagiatu pracy magister
skiej postl(powanie powinno nast({Powac w 
oparciu o kodeks postl(powania administra
cyjnego. 

• Czlonkowie Senatu otrzymali przygoto
wan(! przez BGiOINT ,Analizl( dorobku 
naukowego pracownik6w PWr do 1998 r." 

Nastl(pne posiedzenie Senatu 22 kwietnia, 
godz. 14.00. (mk) 

• Komitet rozdysponowal mil(dzy 31 wnio
skodawc6w 42.578.100 z 76.527.000 zl na 
dofinansowanie dzialalnosci og6lnotech
nicznej i wspomagaj(!cej badania (DOT). 

• Postanowiono skr6cic okres opiniowa
nia wniosk6w przez zespoly z 30 do 14 dni 
oraz ustanowiono tylko jeden termin (31 
grudnia) skladania wniosk6w o dofinanso
wanieDOT. 

• Przyznano 80.000 zl Sl<tskiej Akademii 
Medycznej na dofinansowanie w 1999 roku 
rozbudowy i udostl(pniania "Bazy danych 
medycznych obraz6w diagnostycznych". 

• Postanowiono powt6mie oglosic kon
kurs na realizacjl( 3 projekt6w celowych 
zamawianych i zaakceptowano 6 z 9 wnio
sk6w zgloszonych do XVIII konkursu i oce
nionych pozytywnie przez Zesp6l ds. pro
jekt6w ce1owych zamawianych. 

• Komitet ustalil Zasady wynagradzania za 
recenzje naukowe i kontrole merytoryczne 
wykonania zadan finansowych. Np. wyna
grodzenie ("bazowe") za opracowanie indy
widualnej recenzji naukowej wynosic bl(
dzie w 1999 roku 109 zl. 

Na posiedzeniu 17 marca Komitet za
twierdzil naStl(pUj(lCY podzia} srodk6w d1a 
szk6l wyzszych na badania wlasne: z kwoty 
202.400.000 zl 

resort MEN otrzymal 157.805.000 zl (w 
ub. r. dotacja wyniosla 138.250.000 zl); 

MZiOS 32.637.000 zl (26.490.000 zl) 
MON 10.052.000 zl (9.635.000 zl) 
MKiSz 759.000 zl (660.000 zl) 
UKFiT 567.000 zl (749.000 zl) 
MTiGM 398.000 zl (398.000 zl) 
• Powolano opiniodawczo-doradczy Ze

sp6l ds. Badan Zwi(lzanych z Reformami 
Ustrojowymi Panstwa. Przewodnicz(lcym 
zostal prof. J.Regulski. 

• W zwi(lzku ze staraniami o przyst(lpie
nie Polski do 5. Programu Ramowego UE 

Dokonczenie na stronie 12 
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Wspomnienie 

PROF. MIECZYSLAW ZACHARA 

Mieczyslaw Zachara urbdzil sit( 1 stycznia 1911 roku w Gumi
skach kolo Tamowa (obecnie jest to dzielnica Tamowa). Szkoltt 
sredni<l ukonczyl w Tamowie, a w latach trzydziestych studiowal 
na Politechnice Lwowskiej. 

Studia l'lczyl z wieloma zainteresowaniami humanistycznymi i 
szachowymi. N ajwit(kszym J ego zainteresowaniem cieszyl Sit( spiew 
ch6ralny, a sam byl solist'l Lwowskiego Ch6ru Technickiego. 

Wojna 1939 roku zastala Go jako podoficera w okopach pod Wie
luniem, sk<ld po cittzkich walkach przeszedl wraz ze zorganizowa
nym przez siebie oddzialem przez Garwolin i Dttblin do Zamoscia, 
gdzie przezyl zmasowane ataki niemieckie i radzieckie. 

W okolicach znajduj'lcych sit( na wsch6d od Lublina dostal sit( 
do niewoli radzieckiej, a nastt(pnie, ku swemu zaskoczeniu, zostal 
zwolniony do domu z mozliwosci'lzamieszkania we Lwowie. Oka
zalo sit(, ze o zwolnieniu zdecydowal prozaiczny fakt, a mianowi
cie ostrzyzenie glowy do golej sk6ry- przez co potraktowano Go 
jak szeregowca. 

W nastt(pnym okresie Profesor pracowal w laboratorium budow
lano-drogowym Politechniki Lwowskiej, wkr6tce zostal jego kie
rownikiem. 

W czerwcu 1941 roku przezyl bombardowanie Lwowa przez 
Niemc6w. W latach 1941-1943, opr6cz prac dydaktycznych, zaj
mowal sit( ocen'l nosnosci most6w znajduj'lcych sit( w okolicach 
Lwowa, a to w przewidywaniu ofensywy wojsk radzieckich, kt6ra 
nast'lPila w 1944 roku. W koncu roku 1943 i w pierwszej polowie 
roku 1944 ukrywal sit( przed policj'l niemieck'l w Drohobyczu. 

W marcu 1945 roku Mieczyslaw Zachara przeni6sl sit( do K.rako
wa, gdzie rozpocz'll pract( na Wydziale Inzynierii LCldowej Poli
techniki SIClskiej z tymczasow'l siedzib'l w Krakowie, a p6zniej w 
AGH. Pract( tt( kontynuowal przez 2 lata bttd<lc juz pracownikiem 
pelnoetatowym (od pazdziemika 1945 r.) Politechniki Wroclaw
skiej . 

We Wroclawiu ozenil sit( i wraz z zon'l Mieczyslawa pracowal w 
jednym Zakladzie Politechniki Wroclawskiej. 

W roku akademickim 1945/46- 20 listopada 1945 r., jako pierw
szy rozpocz'll wyklady na Wydziale Budownictwa Politechniki 
Wroclawskiej . Pierwsz'lJego praq inzyniersk'l we Wroclawiu bylo 
podnoszenie mostu Grunwaldzkiego na Odrze. 

We Wroclawiu Mieczyslaw Zachara nie porzucil swoich zainte
resowan humanistycznych. W roku 1946 wsp6lorganizowal ch6r 
Politechniki Wroclawskiej, a p62niej Akademii Medycznej. Ch6-
rami tymi opiekowal si<( przez wiele lat. 

W roku 1952 uzyskal stopien doktora nauk technicznych, a w 
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nast<(pnym zostal kierownikiem Zakladu Technologii Material6w 
Budowlanych i Drogowych przy Katedrze Budowy Dr6g i Ulic. 

W roku 1954 mianowano Go docentem oraz kierownikiem Kate
dry Material6w Budowlanych na Wydziale Budownictwa LCldowe
go PWr. Byla to pierwsza taka katedra w Polsce. W roku 1962 zo
stal profesorem. 

W Katedrze Material6w Budowlanych, Profesor Zachara prowa
dzil szerok<l dzialalnosc badawcz<t, wdrozeniow'l i dydaktyczn'l. 
Specjalizowal si<( w zagadnieniach zwi'lzanych z technologi'l ma
terial6w kompozytowych, w tym w szczeg6lny spos6b w technolo
gii betonu cementowego. 

Pierwsze lata dzialalnosci Profesora zaowocowaly wsp6lautor
stwem "Malego podrttcznika inzyniera" - pozycji bardzo potrzeb
nej w srodowisku inzynierskim oraz wieloma pub1ikacjami zagra
nicznymi- w Danii, Norwegii i Holandii. 

Od 1960 roku Profesor prowadzil r6wniez wyklady na WSI w 
Opolu. 

Od roku 1968 Profesor pracowal w Instytucie Budownictwa PWr. 
Zostal w tym czasie autorem wielu wdrozen w zakresie technologii 
betonu. Opracowal tez ze swoimi wsp6lpracownikami nowatorsk'l 
technologit( produkcji kruszyw spiekanych z popiol6w lotnych z 
w«gla brunatnego. Wyniki wieloletnich badan dotycz'lcych tych 
zagadnien przedstawil na mittdzynarodowym kongresie w Amster
damie. 

W latach 70 i 80 zajmowal si<( problematyk'l homogenicznosci 
material6w kompozytowych oraz domieszkami i dodatkami kory
guj'lcymi wlasciwosci beton6w cementowych. Zagadnienia te pod
sumowal publikacjami na mi<(dzynarodowych kongresach w Fin
landii i we Francji . 

Profesor kierowal osmioma pracami doktorskimi, a opiniowal 17 
prac oraz przygotowal13 recenzji habilitacyjnych. Opracowal r6w
niez kilkanascie opinii do wniosk6w profesorskich. Napisal takze 
3 duze podr<(czniki akademickie, opiniowal 1 0 podr<(cznik6w i 
skrypt6w oraz kilkadziesi'lt norm. 

W ci~u kilkudziesittciu !at pracy dydaktycznej, kt6r'l bardzo so
bie cenil, wypromowal rzesze inzynier6w budowlanych. Prowadzil 
kilkadziesi'lt prac dyplomowych na studiach dziennych i wieczoro
wych. Wiele z tych prac uzyskalo prestizowe wyr6znienia i nagro
dy. 

Duze S<l zaslugi Profesora Mieczyslawa Zachary dla rozwoju kul
tury studenckiej. w latach pi<(cdziesiCltych i szescdziesi'ltych przez 
okolo 10 !at byl kuratorem ZSP. Udzielal si<( w propagowaniu sza
ch6w w srodowisku studenckim. Wsp6lpracowal w tym okresie z 
Towarzystwem Milosnik6w Wroclawia, a w p6zniejszym czasie z 
Towarzystwem Milosnik6w Lwowa i Kres6w Wschodnich. Syste
matycznie wspieral Ch6r Politechniki Wroclawskiej, w kt6rym spie
wal jeszcze w latach osiemdziesiCltych. 

Przez lata profesor byl czlonkiem wielu Rad Naukowych, pocz'lw
szy od Rady Naukowej Instytutu Budownictwa PWr. Byl r6wniez 
czlonkiem Rady Naukowej Mittdzyresortowego Instytutu Materia
low Budowlanych i Ogniotrwalych przy AGH w Krakowie. Ak
tywnie wsp6lpracowal z Sekcj'l Konstrukcji Betonowych i Sekcj'l 
Zastosowan Material6w Komitetu Inzynierii LCldowej i Wodnej 
PAN. Byl takze czlonkiem Rady Naukowej Instytutu Technologii i 
Konstrukcji Budowlanych Politechniki Poznanskiej oraz Rady Na
ukowo-Dydaktycznej WSI w Opolu. Przez wiele !at dzialal Profe
sor w Radzie Programowej Poradnik6w Budowlanych PZITB, w 
Komitecie Nauki i w Komisji Historycznej PZITB. 

Nazwisko Profesora znajduje si<( na tablicy zasluzonych dla roz
woju Politechniki Wroclawskiej. 

Profesora Mieczyslawa Zachar<( pozegnalismy 9 kwietnia 1999 
roku o godzinie 12.00 na cmentarzu parafii p.w. Swi<(tej Rodziny 
we Wroclawiu. 

JerzyKarys 
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Odszedf nasz 
bliski przyjaciel 

Srodowisko ch6ralistyki akademickiej ponioslo bolesn~ strat<(. 
Odszedl od nas s.p. prof. Mieczyslaw Zachara, kt6ry uosabial 
wielk<t milosc do muzyki. Jego :i:yciow~ pasj<t byl spiew. Profesor 
byl obdarzony mocnym glE>sem, barytonem o pi<(knej barwie, wy
nikaj~cej z du:i:ej ilosci alikwot6w. W okresie studi6w na Politech
nice Lwowskiej uczyl si<( spiewu sol owego. Byl so list~ Lwowskie
go Ch6ru Technickiego. Dzi<(ki niemu zachowaly si<( dwa obszeme 
tomy kroniki tego:i: ch6ru, kt6re uratowal z po:i:ogi wojennej i przy
wi6zl do Wroclawia. Po drugiej wojnie swiatowej byl jednym z 
organizator6w jubileuszowych zjazd6w LChT odbywaj~cych si<( na 
PWr. Pocz~tki jego dzialalnosci na naszej uczelni s~ zwi~zane ze 
wsp6lorganizowaniem powstalego w 1946 roku Akademickiego 
Ch6ru Student6w Politechniki. 

Wspomnienie 

PROF. ALFRED JAHN 
(1915-1999) 

Z ogromnym :i:alem dowiedzielismy si<( o smierci profesora Al
freda Jahna, czlowieka niezmiemie zaslu:i:onego nie tylko dla na
uki, ale te:i: i dla spoleczenstwa. Srodowisko wroclawskie pami<(tac 
b<(dzie z pewnosci~ Jego niezwykl~ rol<( w 1968 roku, gdy jako 
rektor Uniwersytetu Wroclawskiego swoj~postaw~ uchronil w du
:i:ym stopniu od represji protestuj~cych w marcu i maju student6w. 
Wa:i:nym faktem dla Wroclawiajest te:i: obj<(cie przez prof. Jahna w 
1980 roku funkcji przewodnicz~cego Spolecznego Komitetu Pa
noramy Raclawickiej, w wyniku czego w 1985 roku doprowadzo
no do jej udost<(pnienia. Zapewne ta dzialalnosc sprawila, :i:e prof. 
Jahn zostal uhonorowany tytulem zasluzonego obywatela Wrocla
wia Civitate Wratislaviensi Donatus. Byla to zarazem pr6ba wy
r6wnania krzywd, jakie spotkaly Go po 1968 roku, kiedy to zwol
niono Go ze stanowiska dyrektora Instytutu Geografii. Z funkcji 
rektora odszedl wraz z koncem kadencji we wrzesniu 1968 roku. 

Dorobek naukowy Zmarlego jest nie mniej znaczftcy. Wychowa
nek Uniwersytetu Jana Kazimierza we Lwowie, nast<(pnie asystent 
i adiunkt tej uczelni, po wojnie podjl!l prac<( na Uniwersytecie Ma
rii Curie-Sklodowskiej w Lublinie. Habilitowal si<( na Uniwersyte
cie Adama Mickiewicza w Poznaniu (1949 r.), nast<(pnie przeni6sl 
si<( do Wroclawia. Kierowal Katedrl! Geografii Fizycznej, p6zniej 
Zakladem Geomorfologii w Instytucie Geograficznym, kt6rego byl 
r6wnie:i: dyrektorem. Pelnil tez funkcj<( prodziekana Wydzialu nauk 
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Prof. M.Zachara w okresie swojej aktywnosci zawodowej bral 
czynny udzial w dzialalnosci muzycznej prowadzonej na PWr. Bu
dzilo niekiedy zdziwienie, :i:e jako profesor uczelni technicznej znaj
duje czas nie tylko na nauk<(, ale te:i: na realizacj<( swojej pasji. B<(
d~c na emeryturze w dalszym ci~u wyst<(powal jako solista Aka
demickiego Ch6ru PWr. Wiele os6b pami<(ta jego udzial w Koncer
tach koled oraz w corocznych Koncertach Wielkopostnych. Przez 
cale swoje :i:ycie interesowal si<( sztuk~ wokalnq, utrzymywal sze
rokie kontakty ze srodowiskiem muzycznym. 

W ostatnich trzech latach stanjego zdrowia nie pozwolil muju:i: 
na czynny udzial w wyst<(pach. Jednak caly czas sledzil dokona
nia naszego ch6ru, byl z nim calym sercem, a ch6rzyst6w trakto
wal jak czlonk6w swojej drugiej rodziny. W jego osobie tracimy 
nie tylko Mistrza, czlowieka, kt6ry byl ,:i:yw~ histori~" ch6rali
styki lwowskiej, inspiratora wszechstronnych zainteresowan i 
wychowania estetycznego student6w, ale przede wszystkim bli
skiego Przyjaciela. 

Piotr Ferensowicz 

Przyrodniczych, prorektora (1959-62) i rektora (1962-68) UWr. Od 
1971 roku byl czlonkiem korespondentem, a od 1982 roku - czlon
kiem rzeczywistym PAN. Uczestniczyl w licznych wyprawach na 
Spitsbergen, Alask<( i Syberi<(. Byl inicjatorem i pierwszym preze
sem Polskiego Klubu Polamego, czlonkiem honorowym Polskiego 
Towarzystwa Geograficznego (w latach 1971-75 jego prezesem), 
Towarzystwa Przyrodnik6w im. Kopemika, Polskiego Towarzystwa 
Geologicznego i Opolskiego Towarzystwa Naukowego. 

Pelnil te:i: liczne funkcje w instytucjach mi<(dzynarodowych: byl 
przewodniczl!cym komisji Wsp6lczesnych Proces6w Geomorfolo
gicznych Mi<(dzynarodowej Unii Geograficznej, czlonkiem Norwe
skiej Akademii Nauk, Belgijskiego Towarzystwa Geologicznego, 
Mi<(dzynarodowego Towarzystwa Glacjologicznego, Mi<(dzynaro
dowego Stowarzyszenia Zmarzlinoznawstwa. Byl te:i: redaktorem 
,Czasopisma Geograficznego" i wydawnictw uniwersyteckich Acta 
Universitatis Wratislaviensis. Znany jest jako au tor okolo 380 prac 
naukowych (najwa:i:niejsze to ,Wy:i:yna Lubelska. Rzezba i czwar
torz<(d", ,Less, jego pochodzenie i zwi~zek z klimatem epoki lo
dowcowej", ,Problemy strefy peryglacjalnej", ,Geneza i wiek rzez
by Sudet6w"), a tak:i:e ksi~:i:ek popularyzatorskich (np. ,Alaska") i 
wspomnien autobiograficznych ,Z Kleparowa w swiat szeroki" . Za 
swoje osi~ni<(cia zostal wyr6:i:niony czterema doktoratami honoris 
causa, licznymi odznaczeniami i nagrodami. 

W uroczystosciach :i:alobnych wzi<(li przedstawicieh: srodowisk 
akademickich, wladz regionu, wychowankowie i wsp6lpracownicy 
Zmarlego na polu dzialalnosci obywatelskiej. Politechnik<( Wro
clawsk~ reprezentowal JM Rektor prof. Andrzej Mulak. 

Szczeg6lne wra:i:enie na zebranych zrobilo wyst<wienie Marszal
ka Jana Waszkiewicza, kt6ry jako absolwent Uniwersytetu Wro
clawskiego odni6sl si<( do roli Profesora Jahna w wydarzeniach 1968 
roku, a tak:i:e slowa prof. Kazimierza Czaplinskiego (PWr)- prze
wodniczl!cego Spolecznego Komitetu Panoramy Raclawickiej . 

Prof. Waszkiewicz powiedzial: 
Przypadl mi w udziale zaszczyt po:iegnania wielkiego Wroclawia

nina i Dolnoslqzaka prof Alfreda Jahna. 
Czynie tow imieniu Dolnego Slqska, gdy:ifunkcjajakq sprawu}t?_ 

pozwala mi na u:iycie tej formuly. Pierwszy raz czynie to w tak smut
nych okolicznosciach. Musimy te:i zdac sobie sprawe, :ie jestdmy 
w momencie nie tylko smutnym ale i historycznie wa:inym. Wraz z 
prof Jahnem odchodzi bowiem bezpowrotnie w przeszlosc okres, 
w kt6rym wroclawskie :iycie intelektualne i naukowe ksztaltowane 
bylo przez wybitne osoby, kt6re sw6j rozw6j zawdzieczaly Lwow
skim Uczelniom . Zegnamy dzis wybitnego Uczonego i znamienite-
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go Obywatela. Osobi?_, kt6rej Dolny Slqsk tak wiele zawdzi~?_cza . Prof 
Jahn to przeciei uczony swiatowej rangi, wielki autorytet moralny, 
wybitny organizator iycia naukowego. Dodac do tego trzeba tei 
to, z czego korzystamy do dzis w pracach nad rozwojem regionu, 
Jego badania nad Sudetami czy tei dzialalnosc w Komitecie Zago
spodarowywania Ziem G6rskich Polskiej Akademii Nauk. Bez nie
go nie byloby polskiej flagi nad Spitsbergenem i Panoramy Racla
wickiej we Wroclawiu. Jednak dla wszystkich Dolnoslqzak6w, a 
szczeg6lnie dla takich jak ja, kt6rzy przeiyli marzec 1968, prof 
Jahn to jest Rektor Jahn, nasz Rektor- pozw6lcie Pans two na oso
biste wyznanie - m6j Rektor. Tak sit?. bowiem zdarzylo, ie niemal 
cale studia i okres pracy na Uniwersytecie przypadl na kadenc)l?. 
rektorskiej wladzy prof Jahna. Magi?_ Wii?_C zaswiadczyc, ie dzil?_ki 
Niemu i tym kt6rzy Go na to stanowisko wybrali Uniwersytet Wro
clawski byl w6wczas nie tylko znakomitq Ucielniq, ale tei szkolq 
obywatelskiego zachowania. Uczyl szacunku dla prawdy i prawo
sci. Ksztaltowal umysly i charaktery. Za to wszystko dzil?_ku}f?. Ci 
dzisiaj Profesorze. Jest nam wszystkim bardzo smutno, ie od nas 
odszedles, ale jeste$my lei SZCZI?_Sfiwi, ie by/es wsr6d nas ... 

Prof. Kazimierz Czaplinski w imieniu Spolecznego Komitetu 
Panoramy Raclawickiej wspominaj(ic prof. Alfreda Jahna stwier
dzil, ze niezwykle wazna byla przede wszystkimjego rola jako Prze
wodnicz(icego w bardzo trudnym okresie )at 1980-1985. Jego po
swit(ceniu i determinacji zawdzictczamy to, ze we Wroclawiu dzia
la Panorama Raclawicka, to wielkie arcydzielo polskiej kultury. 
Wszechstronna dzialalnosc Panoramy byla dla prof. Alfreda Jahna 
pociech<t i pokrzepieniem serca po trudach i upokorzeniach, a tylko 
najblizsi pamicttaj(ijakie to byly trudy. W dniu otwarcia 14 czerwca 
1985 wsr6d oficjalnie zaproszonych na tct uroczystosc nie bylo prof. 
Alfreda Jahna, kt6ry stal na uboczu wsr6d tlumu zebranych przed 
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rotund<t szczctsliwych wroclawian, kt6rzy czctsto nie orientowali sict, 
ze 6wczesne wladze zignorowaly dzialalnosc Spolecznego Komi
tetu Panoramy Raclawickiej. Reaktywowany po odzyskaniu wol
nosci przez Rzeczypospolit<t w 1990 r. Komitet nadal prof. Alfre
dowi Jahnowi godnosc Honorowego Przewodnicz(icego, najwyz
SZ<i godnosc jak<t m6gl nadac. I takim wlasnie Przyjacielem i Prze
wodnicz(icym pozostanie w naszych sercach na zawsze ... 

Dlugoletni sekretarz, a nastctrnie wiceprzewodnicz(icy Spolecz
nego Komitetu Panoramy Raclawickiej inz. Antoni Tarczewski 
dostarczyl nam dokumentacj<( fotograficzn(i spotkania z Prof. Al
fredem Jahnem i Prof. Ryszardem Krasnodt(bskim,jakie odbylo sit( 
27 maja ubieglego roku . Zostalo zorganizowane przez Komisj<( 
Wydzialow(i NSZZ ,Solidamosc" i dotyczylo rocznicy Marca '68. 
Szczeg61nie zapamicttano slowa Prof. Jahna odnosz(ice do patrio
tyzmu 6wczesnej mlodziezy, postaw pracownik6w, wlasnych obaw. 
Z wielkim wzruszeniem Profesor wspominal uczelnie Lwowa, jako 
te, kt6re uksztaltowaly postawy obywatelskie wielu pracownik6w 
akademickich Wroclawia. Dzit(kowal za wyj(itkowy udzial i pomoc, 
jakiej Politechnika Wroclawska udzielila Panoramie Raclawickiej. 
Organizatorzy sprawili Profesorowi Jahnowi niezwykly prezent 
przedstawiaj(ic nakrctcony amatorsko film o Czamohorze - szcze
g61nie bliskiej Prof. Jahnowi. Zrobiono pami<ttkowe zdjctcia, za
planowano spotkanie po roku ... 

Uczestnikom tego spotkania wydaje sict wprost trudne do uwie
rzenia, ze Czlowiek o tak bogatych i zywych zainteresowaniach, o 
wielkiej ciekawosci swiata odszedl nieoczekiwanie. Odszedl ostat
ni z wielkich, zywy pomost l<tCZ(iCY Lw6w i Wroclaw. A w Rotun
dzie Panoramy nie rna ani slowa o Komitecie i Honorowym Oby
watelu Wroclawia. 

(zdj{!cie ze spotkania: dr J.Karys) 

W dniu 30 marca po cit(zkiej chorobie zmarla dr inz. Cecy
Iia Szmal, Prodziekan Wydzialu Elektroniki, pracowniczka Za
kladu Akustyki w Instytucie Telekomunikacji i Akustyki. Roz
poczt(la pracct na Politechnice Wroclawskiej jeszcze w czasie 
studi6w, w roku 1961 . Pracowala pocz(itkowo w Katedrze Te
letransmisji Przewodowej kierowanej przez prof. Zbigniewa 
Zyszkowskiego jako pracownik inzynieryjno-techniczny. Po 
utworzeniu Instytutu Telekomunikacji i Akustyki zostala za
trudniona w Zakladzie Elektroakustyki. Prowadzila badania 
naukowe zwi(izane z popraw<i wlasciwosci glosnik6w. W roku 
1977 obronila pracct doktorsk<t na temat syntetycznego wskaz
nika oceny jakosci glosnik6w uwzglctdniaj(icego wlasciwosci 
sluchu. W tym samym roku przeszla na etat adiunkta nauko
wo-dydaktycznego. Praca dydaktyczna byla jej zyciOW(i pa
Sj(i. Byla przyjaci61k'b opiekunk<t i doradczyni<t mlodziezy. 
Byla wsp61inicjatork<t powolania specjalnosci dydaktycznej 
Iniynieria diwii?_ku oraz tw6rczyni<t i realizatork<t przedmio
t6w Realizacja diwi~?_ku i Akustyka muzyczna. Miala r6wniez 
wybitne osictgnictcia w pracy naukowej. Jest autork<t lub wsp61-
autork<t kilkudziesictciu publikacji w czasopismach i na kon
ferencjach o zasit(gu krajowym i mictdzynarodowym. Za swo
je osictgnictcia otrzymala Zloty Krzyz Zaslugi (w roku 1981), 
Zlot(i Odznakt( Politechniki Wroclawskiej, liczne Nagrody 
Rektora, Dziekana i Dyrektora Instytutu. W roku 1996 wy
brano J<t Prodziekanem Wydzialu Elektroniki. Zmarla w roz
kwici_e sil tw6rczych, pozostawiaj(ic niezrealizowane Iiczne pla
ny naukowe i dydaktyczne. 

Czesc Jej pamictci! 
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Refleksje z posiedzenia plenarnego 
w dniu 25 marca 1999 r. 

(i nie tylko) 

NOMINA ODIOSA SUNT 

Co pewien czas srodowiska akademickie i naukowe w kraju bul
wersowane S<! ujawnianymi przez media faktami plagiat6w, fal
szerstw naukowych i pr6b zawlaszczania tytul6w zawodowych b<td:Z 
stopni naukowych. Srodowiska te kazdorazowo daj<t wyraz swemu 
oburzeniu i pryncypialnemu w podobnych sprawach stanowisku 
podejmuj<tc stosowne uchwaly, Iub wyst~puj<tc z odpowiednimi 
apelami. Ostatnio az trzy gremia uznaly za stosowne wypowiedziee 
si~ w tej kwestii. 

Komitet Badan Naukowych, zainspirowany przez Zesp6l d/s Etyki 
Badan Naukowych zaapelowal do calego srodowiska naukowego, 
by: ,staralo si~ wszelkimi racjonalnymi srodkami d<t:lye do wyeli
minowania z obszaru nauki zjawisk takich jak plagiaty, kradzieze 
wynik6w, falszowanie doswiadczen naukowych i rezultat6w badan 
klinicznych, zatajanie zr6del inspiracji badawczej, nierzetelne opi
niowanie prac naukowych, a tak:le nieuczciwosci przy staraniach o 
srodki finansowe" . 

Prezydium Konferencji Rektor6w Akademickich Szk6l Polskich 
podj~lo uchwal~, w kt6rej ustosunkowalo si~ do decyzji Ministra 
Edukacji Narodowej, uchylaj<tcej zarz<tdzenie Rektora Uniwersy
tetu Warszawskiego dotycz<tce trybu post~powania w przypadku 
stwierdzenia, ze tytuly zawodowe magistra Iub Iicencjata przyzna
ne zostaly na podstawie prac dyplomowych stanowi<tcych plagiat. 
W uchwale tej prezydium KRASP stwierdza: ,w opinii Rektor6w 
nie zaistnialy dostateczne podstawy do stwierdzenia przez Ministra 
niezgodnosci tresci tego zarz<tdzenia ani z przepisami ustawowy
mi, ani ze Statutem Uczelni" i dalej : ,zwracamy si~ do Ministra 
Edukacji Narodowej o wycofanie podj~tej decyzji i wsparcie ini
cjatyw podejmowanych przez rektor6w i uczelnie w celu bezwzgl~d
nego eliminowania tego typu przypadk6w l<tcznie z uniewaznia
niem dyplom6w zawodowych i stopni naukowych uzyskanych w 
rezultacie dokonanego plagiatu". 

Rada Gl6wna Szkolnictwa Wyzszego zaj~la stanowisko, w kt6-
rym dala wyraz: ,powaznego zaniepokojenia przejawami nieuczci
wosci naukowej, plagiat6w i r6znych naduzye oraz niewystarczal
nosci<t dzialan do tej pory podejmowanych, maj<tcych na celu kara
nie sprawc6w i pozbawianie ich nieuczciwie zdobytych dyplom6w, 
stopni i tytul6w". W zaj~tym stanowisku Rada Gl6wna stwierdzila 
ponadto, ze: ,kazda decyzja uznaj<tca, iz zakonczony zostal pewien 
etap studi6w, w tym w szczeg6Inosci: zaliczenie poszczeg6lnych 

-- !at studi6w, nadanie tytulu zawodowego, albo uzyskanie stopni na
ukowych wzgl~dnie tytulu naukowego, powinna bye uznana za nie
wa:ln<t z mocy prawa jezeli zostala podj~ta w wyniku wprowadze
nia w bl<td podejmuj<tcego t~ decyzj~ w wyniku dzialan nieuczci
wych (oszustwo, plagiat, falszerstwo naukowe itp.)". 

Dyskusja na forum Rady Gl6wnej bylaw tej sprawie dose jedno
stronna, a wszyscy m6wcy zgodnie dawali wyraz swojemu oburze
niu i niezlomnym zasadom. Sala rozgrzewala si~ stopniowo, dys
kutanci nabralijuz animuszu, gdy jeden z czlonk6w Rady, znany z 
szybkiego refleksu, spytal w jakiej konkretnie sprawie Rada rna 
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zaj<te stanowisko i do kogo konkretnie ze stanowiskiem tym zamie
rza wyst<tPie? Zapadla wieloznaczna cisza, kt6r<t skwapliwie wy
korzystal PrzewodniCZ<!CY do zamkni~cia dyskusji i przeprowadze
nia glosowania. Stanowisko uchwalono jednomyslnie 

ZZA WF;GLA 

Minister Miroslaw Handke, niestrudzony w wysilkach zmierza
j<tcych do opracowania projektu nowej ustawy o szkolnictwie wy
zszym, zyskal ostatnio nowego konkurenta. W numerze dziennika 
,Rzeczpospolita" z dnia 22 marca br. ukazalo si~ ogloszenie platne 
zawieraj<tce, ni mniej ni wi~cej, tylko projekt ustawy o szkolnic
twie wyzszym, przygotowany przez grup~ rektor6w polskich szk6l 
wyzszych. Dokument ten sklada si~ z 6 rozdzial6w, zwiera 29 arty
kul6w i mie8ci si~ na niespelna 4 stronicach formatu A-4. Pod wzgl~
dem zwi~zlosci ust~puje wi~c jedynie Konstytucji 3-Maja. 

Rozdzial I, zawieraj'!CY 10 artykul6w, poswi~cony zostal syste
mowi szkolnictwa wyzszego. System ten urzeka SW<tprostot<t. Prze
widuje si~ tu wprowadzenie podzialu wszystkich szk6l wyzszych 
na akademickie i zawodowe, przy czymjedynym wyr6:Znikiem szk6l 
akademickich bylyby uprawnienia do prowadzenia studi6w magi
sterskich. 

W rozdziale II, obejmuj<tcym 8 artykul6w, przedstawiono zwi~z

Ie zasady tworzenia, przeksztalcania i znoszenia szk6l wyzszych 
oraz procedury akredytacyjne towarzysz<tce niekt6rym z tych po
czynan. Nie przewiduje si~ tu powolania centralnej komisji akre
dytacyjnej zakladaj<tc, ze funkcje takiej komisji pelnie mog<t z po
wodzeniem inne, dzialaj<tce juz szkoly wyzsze. W przypadku nowo 
tworzonej szkoly zawodowej akredytacji udzielae wi~c maj<t 3 szko
ly zawodowe dzialaj<tce juz przynajmniej od 4 !at, a w przypadku 
szkoly akademickiej- 3 szkoly akademickie, dzialaj<tce co najmniej 
od 5 lat. Na podobnej zasadzie, akredytacji do prowadzenia stu
di6w doktoranckich udzielae maj<t 3 szkoly wyzsze, b<td:Z instytuty 
naukowe, a tak:le uczelnie zagraniczne, posiadaj<tce uprawnienia 
do nadawania stopnia naukowego doktora. Nalezy przy tym do
mniemywae, ze uprawnienia do prowadzenia studi6w doktoranc
kich S<! r6wnoznaczne z uprawnieniami do nadawania stopnia na
ukowego. Warunkiem uruchomienia procesu ksztalcenia na okre
slonym kierunku studi6w rna bye, w przypadku studi6w magister
skich, zatrudnienie 20 os6b ze stopniem naukowym doktora, a w 
przypadku studi6w zawodowych- 10 os6b posiadaj<tcych taki sto
pien. W obu przypadkach osoby te powinny ponadto posiadae wla
sciw<t dla danego kierunku studi6w specjalizacj~, odpowiedni do
robek naukowy oraz praktyk~ zawodow<t. Wi~kszose uregulowan 
prawnych, zawartych w tym rozdziale, uwzgl~dnia potrzeby dyna
micznie rozwijaj<tcego si~ szkolnictwa niepanstwowego . 

Rozdzial III zatytulowany ,Funkcjonowanie szkoly wyzszej" 
sklada si~ z 6 artykul6w. Najbardziej rozbudowane fragmenty tego 
rozdzialu dotycz<t przej~cia przez Ministra Edukacji Narodowej 
wszystkich dotychczasowych uprawnien Rady Gl6wnej Szkolnic
twa Wyzszego, kt6ra w tej sytuacji staje si~ organem calkowicie 
zb~dnym. 

Rozdzial IV obejmuje 3 artykuly i zawiera regulacje okreslaj<tce 
status pracownik6w i student6w szk6l wyzszych. Przewiduje si~ tu 
mozliwose zatrudniania pracownik6w na stanowiskach: profesora, 
adiunkta, starszego wykladowcy, wykladowcy i asystenta, na zasa
dach wynikaj<tcych z kodeksu pracy. Warunkiem zatrudnienia na 
stanowisku profesora jest posiadanie przez kandydata: stopnia na-
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ukowego doktora, dorobku naukowego oraz doswiadczenia prak
tycznego. Decyzj(( o zatrudnieniu na tyrn stanowisku podejrnuje 
rektor po zasi«gni~tciu opinii senatu. Tytul profesora nadawany rna 
bye osoborn o szczeg61nyrn dorobku naukowyrn b<tdZ artystycznyrn. 
Tytul ten nadawae rna Prezydent RP na wniosek rektora po pozy
tywnyrn zaopiniowaniu przez senat ucze1ni. W tej sytuacji dotych
czasowa Centra1na Kornisja d/s Tytulu Naukowego i Stopni Na
ukowych staje si~t organern calkowicie zbl(dnyrn. 

Rozdzialy Vi VI zawieraj<tpO jednyrn za1edwie artyku1e. W roz
dzia1e V ,Mienie i finanse ucze1ni" wyrnienia sit< srodki finanso
wania szk6l wyzszych, a w rozdzia1e VI ,Przepisy koncowe"- uchy-
1a si(( wszystkie obowi<tzuj<tce dotychczas ustawy dotycz<tce szk6l 
wyzszych oraz tytulu i stopni naukowych. 

W ostatniej CZI(sci ogloszenia platnego zarnieszczono wz6r 1isty 
przewidzianej do wypelnienia przez osoby popieraj<tce projekt usta
wy i zatytulowanej: ,My, nizej podpisani, na podstawie art. 118 
Konstytucji RP popierarny projekt ustawy o szkolnictwie wyiszym, 
przygotowany przez grupl( rektor6w po1skich szk6l wyzszych, wno
SZ<!C zarazern o jej uchwa1enie przez Sejrn Rzeczypospolitej Po1-
skiej". Ponizej listy zarnieszczono inforrnacjl(: ,Prosirny o popar
cie projektu ustawy - wypelniony formu1arz proszl( odeslae pod 
adresern: Wyzsza Szkola Dziennikarska irn. Melchiora Wankowi
cza, 00-363 Warszawa, ul. Nowy Swiat 58". Znaj<tc ogrornn<t wraz
liwose naszych parlarnentarzyst6w na sygnaly pochodz<tce z r6z
nych srodowisk spolecznych rnozna rniee nadziejl(, ze rewe1acyjny 
ten projekt spotka si(( z na1eznyrn rnu uznaniern, szczeg61nie wo
bec przedluzaj<tcych sit( wcil!i: prac prowadzonych przez zespoly 
rninisteria1ne. 

WARIANTII 

Ministerstwo Edukacji Narodowej przeslalo Radzie Gl6wnej do 
zaopiniowania projekt podzialu srodk6w na badania wlasne w 1999 
r. pornil(dzy ucze1nie pod1egle ternu rninisterstwu. Zaproponowa
no, aby podzial srodk6w przeprowadzie na podstawie obowi<tzuj<t
cego w roku ubieglyrn a1gorytrnu, wg kt6rego wysokose dotacji 
za1ezy od 1iczby nauczycieli akadernickich zatrudnionych w ucze1-
ni, wsp6lczynnika kosztochlonnosci badan, 1iczby zakonczonych 
przewod6w doktorskich i habi1itacyjnych pracownik6w ucze1ni w 
ci<tgu ostatnich trzech 1at (1995-97) oraz 1iczby nadanych stopni 
naukowych doktora i doktora habi1itowanego pracownikorn innych 
ucze1ni. 

Ministerstwo przedstawilo dwa warianty ograniczenia stosowa
nego a1gorytrnu. W wariancie I zaklada sit(, ze nieza1eznie od uzy
skanych wynik6w przyznana dotacja nie rnoze bye rnniejsza niz w 
roku ubieglyrn i nie rnoze przekraczae 120% dotacji z ubieglego 
roku. W wariancie II zalozono natorniast, ze wysokose dotacji nie 
rnoze przekraczae 140% dotacji z r. 1998, nie rnoze tez bye nizsza 
od ubieglorocznej jezeli wy1iczony zgodnie z a1gorytrnern spadek 
rniesci sit< w granicach 20%, a powinna wynosie 90% dotacji ubie
glorocznej jedynie w6wczas gdy wyliczony zgodnie z a1gorytrnern 
spadek przekracza 20%. Rada Gl6wna, w podj((tej uchwale uznala, 
ze dotacje wyliczone z uwzgl((dnieniern drugiego wariantu lepiej 
odzwierciedlaj<t zaangazowanie uczelni w rozw6j kadry naukowej 
i zaproponowala zastosowanie tego wlasnie wariantu przy rozdzia
le srodk6w finansowych porni((dzy uczelnie. 

Na badania wlasne w 1999 r. dla szk6l podleglych MEN przypa
da kwota 157,765 rnln.zl., co stanowi wzrost o 14,12% w stosunku 
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do roku ubieglego. Z obliczen syrnulacyjnych wynika, ze najwil(k
szy przyrost srodk6w na badania wlasne uzyskaj<t uczelnie teolo
giczne (29,4%), a nast((pnie uniwersytety (19,23%), akadernie rol
nicze (14,37%) i po1itechniki (12,37%). Najgorzej wypadly tu wy
zsze szkoly pedagogiczne, z kt6rych 4 otrzyrnaj'! dotacjl( na pozio
rnie 90% roku ubieglego, a 4 inne na poziornie roku ubieglego. W 
grupie po1itechnik 3 pierwsze rniejsce zajrnuj<t ko1ejno: 

- Politechnika S1<tska - 20,71% (6,78 rnln.zl) 
- Po1itechnika L6dzka - 19,69% (7,98 rn1n.zl) 
- Politechnika Gdanska - 18,26% (5,84 mln.zl). 
Po1itechnika Wroclawska zajrnuje dose od1egle VIII rniejsce z 

przyrostern dotacji za1edwie o 9,54%, choe wysokose bezwzg11(dna 
tej dotacji wyraza sit( kwot<t 9,09 rn1n.zl i ustl(puje jedynie dota
cjorn przyznanyrn Politechnice Warszawskiej (12,96 rn1n.zl) i AGH 
(9,92 rn1n.zl). W grupie uniwersytet6w czolowe 1okaty zajrnujQ: 

- Uniwersytet irn. Adarna Mickiewicza - 40% (5,88 rn1n.zl), 
- Kato1icki Uniwersytet Lube1ski - 40% (1,09 rn1n.zl) 
- Uniwersytet Wroclawski - 32.7% (6.08 rn1n.zl), 
a w grupie akadernii ro1niczych 
- Akadernia Ro1nicza w Lublinie 
- Akadernia Ro1nicza w Krakowie 
-SGGW 
- Akadernia Ro1nicza we Wroclawiu 

C.K. 1998 

-30,51% (4,12mln.zl), 
-15,92% (3,46 mln.zl), 
-14,49% (5,82 rn1n.zl) 
-13,78% (3,38 mln.zl). 

Do Rady Gl6wnej wplynl(lo sprawozdanie z dziala1nosci Cen
tra1nej Kornisji d/s Tytulu Naukowego i Stopni Naukowych w 1998 
r. Ilosciowo dziala1nose tQ i1ustrujQ dane zawarte w zalQczonej ta
be1i. 

Dziala/noH: CK w 1998 r. 

ROOzlY S(Xa\.\Y uczrn i"rz)'root uczrn Ulzia! 
~i wzgl~ dxyzji cayzji 

1997r. ~ych ~ 
w % w% 

wnia;ki o l)tul rrofesaa 555 32 26 4,68 

wnia;ki ostqjenaJ-abili~ 759 10 25 3,29 

wnia;ki o lljX'a\\llienia 63 - 17 26,98 

odoolaria <XI dxyzji CK 36 -3 23 63,89 

liczm s(Xaw O!Plem 1443 16 102 7,fJI 

W r. 1998 rozpatrzono o 16% wil(cej spraw niz w roku poprzed
nirn, choe wciQzjeszcze znacznie rnniej niz w 1atach 1991- 93, gdy 
1iczba rozpatrzonych spraw wynosila srednio ok. 1630. Wsr6d de
cyzji podj((tych w 1998 r. jest ok. 7% decyzji negatywnych i jest to 
wskaznik najnizszy w calej historii dzialania obecnej Centra1nej 
Kornisji jak i bylej Centra1nej Kornisji Kwa1ifikacyjnej d/s Kadr 
Naukowych. Tendencjl( do zrnniejszania sit( wskaznika negatyw
nych rozstrzygni((e CK sygna1izowano juz w roku ubieglym. Jest 
on obecnie o ponad polowl( nizszy od sredniego wskaznika z lat 
1991-96. W swoirn sprawozdaniu prof. Janusz Tazbir stwierdza, iz 
jest to bye rnoze wynik wzrostu poziomu nadsylanych do rozpa
trzenia wniosk6w, choe nie rnozna wyk1uczye tez innych przyczyn 
takich np. jak: zrniana podejscia do kryteri6w oceny i poziomu 
wyrnagan obecnego skladu CK, czy tez z1ibera1izowanie przez CK 
wymagan rnerytorycznych stawianych kandydatorn do awansu w 
wyniku presji zainteresowanych srodowisk naukowych. Przewaza-

Dok01iczenie na stronie 10 
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Z prac Rady GJ6wnej 
Dokoflczenie ze stronv 9 

j'l.ca wi((kszos6 wniosk6w kierowana jest do CK z jednostek orga
nizacyjnych szkolnictwa wyzszego- ok. 86%. Na pozostal'l. cz((sc 
.skladaj'l. si(( wnioski plac6wek PAN - ok. 8% i wnioski jednostek 
innych resort6w - ok. 6%. 

W r. 1998 najwi((cej tytul6w naukowych i stopni naukowych 
doktora habilitowanego nadano w zakresie nauk humanistycznych 
(262), medycznych (225), technicznych (177) i rolniczych (131). 
Dose zaskakuj<l.CO przedstawia si(( rozklad nadanych stopni nauko
wych doktora habilitowanego w zakresie dyscyplin technicznych. 

/ Dwa czolowe miejsca zajmuj~ tu: budowa i eksploatacja maszyn 
(21) oraz mechanika (1 0), a wi((c dyscypliny posiadaj'l.ce juz boga
t'l.tradycj((. 

Z Komitetu ... 
Dokoflczenie ze stronv 6 

poinformowano, ze w konkursie 0 granty na dofiansowanie przy
gotowan do uczestnictwa w 5.PR wplyn((ly 823 wnioski . Mirna ze 
nie zakonczono jeszcze oceny, juz 186 wniosk6w otrzymalo naj
wyzsz'l. not((. Departament Wsp6lpracy z Zagraniq i Integracji 
Europejskiej wyraza nadziej((, ze do konca marca lista zaakcepto
wanych wniosk6w zostanie opublikowana na stronie KBN wInter
necie. 

• Planowane wydatki na nauk(( w ustawie budzetowej, jak poin
formowala min. M.Kozlowska, wynosz'l. w biezacym roku 
2.72.811.000 zl (w ub. roku blisko 2.405.615.000 zl). 

• Prof. J.Tazbir przedstawillist Prezesa PAN do Przewodnicz'l.ce
go KBN zwracaj<l.CY uwag(( na stan i potrzeby polskiej humanistyki 
(potrzeb(( zmiany algorytmu naliczania dotacji, wlasciwej interpre
tacji "listy filadelfijskiej" i indeksu cytowan oraz skutk6w niskich 
wynagrodzen w szkolnictwie wyzszym i instytutach PAN). 

Kolejne posiedzenie zaplanowano na 21 kwietnia. 

Z Komisji KBN 
11 i 12 marca odbylo si(( wsp6lne posiedzenie Komisji Badan 

Stosowanych i Podstawowych. Oto niekt6re z omawianych tam 
spraw. 

• Zaopiniowano pozytywnie wnioski 131 podmiot6w o srodki na 
dzialalnos6 og6lnotechniczn'l. i wspomagaj'l.q badania (DOT) na 
kwot(( 7.291.889 zl. Na realizacj(( zadan komisje przydzielily 
5.026.037 zl. Negatywnie zostaly zaopiniowane wnioski 41 pod
miot6w na l<l.CZn'l. kwot(( 2.990.551 zl. 

• Zatwierdzono tez wydatki na: 
- skladki na rzecz instytucji mi((dzynarodowych (r6wnowar

tos6 556 096 USD), 
- organizacj(( konferencji mi((dzynarodowych w kraju 

(8.591.697 zl), 
- wymian(( osobow'l. (23.547.510 zl). 

• Komisje przeznaczyly 43 .889.059 zl na kontynuowanie finan
sowania inwestycji budowlanych w 1999 roku i 1.342.590 zl w !a
tach nast((pnych. Przyj((ly tez listy rankingowe poszczeg6lnych ze
spol6w wniosk6w o nowe inwestycje budowlane do obj((cia doto
waniem w pierwszej kolejnosci i ustalily tryb rozpatrywania korekt 
decyzji budi:etowych. 
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OLSZTYN TUZ, TUZ 
Rada Gl6wna podj((la uchwal(( w sprawie projektu ustawy o utwo

rzeniu uniwersytetu w Olsztynie. W uchwale tej Rada Gl6wna za
opiniowala pozytywnie przedlozony projekt ustawy podzielaj'l.c 
wszakZe opinie senat6w: Uniwersytetu Gdanskiego i Uniwersytetu 
Wroclawskiego, iz w przyszlym Uniwersytecie Olsztynskim, po
wstalym z pol'l.czenia Wyzszej Szkoly Pedagogicznej w Olsztynie, 
Akademii Rolniczo-Technicznej w Olsztynie oraz Warminskiego 
Instytutu Teologicznego, nalei:y d<l.Z:y6 do rozwoju dyscyplin hu
manistycznych oraz matematyczno-przyrodniczych. Powinno to 
umozliwi6, zdaniem Rady Gl6wnej, zniwelowanie daj'l.cej si(( obec
nie zauwazy6 dysproporcji pomi((dzy silnymi pod wzgl((dem ka
drowym i naukowym dyscyplinami rolniczymi i technicznymi, a 
slabiej reprezentowanymi dyscyplinami humanistycznymi oraz na
ukami scislymi w planowanym Uniwersytecie. 

Dla ,Pryzmatu" przygotowal 
prof. Andrzej Halas 

• Zdecydowano o dofinansowaniu w 1999 roku dzialalnosci sta
tutowej w dziedzinie l'l.cznosci komputerowej slui:'l.cej potrzebom 
badan naukowych i prac badawczo rozwojowych (11.858.800 zl) 
oraz specjalnych program6w i urz'l.dzen badawczych tworz'l.cych 
infrastruktur(( informatyczn'l. (21.982.000 zl). 

W debacie na temat przyszloscijednostek badawczo-rozwojowych 
zapoznano si(( m.in. z zalozeniami ustawy o panstwowym instytu
cie badawczym 

• Podsekretarz Stanu w urz((du KBN Malgorzata Kozlowska przed
stawila informacje o ustawie o finansach publicznych. 

• Zebrani zapoznali si(( tez z zalozeniami ustawy o panstwowym 
instytucie badawczym zaprezentowanymi przez sekretarza KBN dr 
Jana Krzysztofa Fr<l.ckowiaka. 

Podkreslano trudn'l. sytuacj(( jednostek badawczo-rozwojowych. 
Ich potencjal zmalal w ci'l.gu ostatnich 10 !at o 2/3. Znaczna cz((sc 
polskiej gospodarki jest kontrolowana przez koncemy mi((dzyna
rodowe dysponuj'l.ce wlasnymi osrodkami naukowymi, co czyni 
sytuacj((jeszcze trudniejsz'l.. Nadziei upatrywa6 mozna w popula
ryzacji projekt6w celowych zamawianych, programach strategicz
nych i udzialejednostek w 5. Programie Ramowym UE. 

• Dr J.K. Fr<l.ckowiak om6wil tez projekt ustawy zmieniaj'l.cej 
ustaw(( o utworzeniu Komitetu Badan Naukowych. Na temat no
welizacji ustawy wypowiadalo si(( juz wiele gremi6w i poza nie
licznymi opiniami krytycznymi, srodowisko uznaje zgloszone pro
pozycje za krok we wlasciwym kierunku. Przepisy zostan'l. dosto
sowane do Konstytucji, nast'l.Pi wyrazne rozdzielenie wladzy usta
wodawczej od wykonawczej . Kluczowe zas decyzje, jak przepro
wadzanie kategoryzacji i podzial srodk6w finansowych, b((dzie 
podejmowal Komitet. Zniesione zostan'l.komisje, co zredukuje tr6j
szczeblowy system podejmowania decyzji do systemu dwuszcze
blowego (zespoly KBN i Komitet). 

• Om6wiono sprawozdanie z wykonania budzetu w 1998 roku
CZ((SC 48 (Komitet Badan Naukowych). 

Kolejne posiedzenia komisji zaplanowano na 7 i 8 kwietnia br. 

Uwaga! Uwaga! Nowy adres! 

Drodzy Czytelnicy, od 16 kwietnia 
zmienil si~ nasz adres e-mailowy na: 

pryzmat@wtm.ite.pwr. wroc.pl 
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PROF. ANDRZEJ KMIEC 

Postanowieniem z dnia 18 marca br. Pre
zydent RP nadal tytul naukowy profesora 
nauk technicznych dr hab.inz. Andrzejowi 
Kmieciowi. 

Profesor Andrzej Kmiec urodzil sil( w 
1942 roku w Szarwarku w okrl(gu krakow
skim. Jest absolwentem Liceum Og61no
ksztalqcego w D<tbrowie Tamowskiej. W 
1960 roku rozpocz<tl studia na Wydziale 
Chemicznym PWr, kt6re ukonczyl w 1965 
roku jako magister inzynier chemik. Pracl( 
dyplomow<t z zakresu wymiany ciepla i 
masy w ukladzie dwufazowym gaz-ciecz 
wykonal pod kierunkiem prof. Zdzislawa 
Ziolkowskiego. W latach 1965-68 byl asy
stentem naukowo-badawczym w Katedrze 
Inzynierii Chemicznej PWr. Pod kierunkiem 
prof. Z. Ziolkowskiego wykonywal prace 
badawcze w zakresie destylacji i rektyfika
cji roztwor6w oraz suszenia produkt6w 
przemyslu chemicznego i farmaceutyczne
go. W okresie od 1969 r. do 1971 r., pracu
j<tc juz na etacie naukowo dydaktycznym 
jako starszy asystent, wykonal pracl( dok
torsk<t nt. , Wymiana ciepla i masy w proce
sie suszenia kontaktowego material6w po
rowatych", kt6r<t obronil juz w Instytucie 
Inzynierii Chemicznej i Urz<tdzen Ciepl
nych, uzyskuj<tc tytul doktora nauk technicz
nych. W 1980 roku Andrzej Kmiec zlozyl 
przed rad<t Wydzialu Chemicznego PWr 
kolokwium habilitacyjne na podstawie roz
prawy pt. ,Ekspansja zloza oraz wymiana 
ciepla i masy w ukladach fluidalnych" i uzy-

skal tytul dr hab. inzynierii chemicznej. W 
1981 roku zostal powolany na stanowisko 
docenta w Instytucie Inzynierii Chemicznej 
i Urz<tdzen Cieplnych, a nastl(pnie w 1991 
roku na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego PWr, na kt6rym pracuje do chwili 
obecnej. 

Zainteresowania naukowe profesora 
Kmiecia S<! zwi<tzane zar6wno z podstawa
mi teoretycznymi wymiany pl(du, ciepla i 
masy jak i aplikacjami przemyslowymi apa
rat6w i urz<tdzen. Pocz<ttkowe, samodziel
ne badania, kt6re dotyczyly hydrodynamiki 
przeplyw6w, wymiany ciepla i masy w ukla
dach fluidalnych, zostaly w duzej czl(sci 
wykonane juz na stazu naukowym na Uni
wersytecie Torontowskim w Ia tach 1972-73. 
W wyniku tych prac zostaly sformulowane 
modele, w tym r6wnania r6wnowagi sil dla 
opisu ekspansji zloza, oraz r6wnania kore
lacyjne liczb kryterialnych dla wymiany cie
pla i masy. Ponadto, zaproponowano i opra
cowano charakterystyki hydrodynamiczne i 
cieplne kilku typ6w aparat6w fluidyzacyj
nych, kt6re znalazly zastosowanie nie tylko 
jako suszarki, ale takze jako reaktory i ad
sorbery. R6wnolegle, niezaleznie od na
szych prac, mial miejsce rozw6j tych apara
t6w w szeregu osrodk6w- nie tylko krajo
wych, ale przede wszystkim zagranicznych 
- bardzo wazny dla rozwoju kluczowych 
gall(zi przemyslu chemicznego, petroche
micznego, jak i energetycznego. W latach 
osiemdziesi<ttych prof. Kmiec nawi<tzal z 
prof. Dr.Ing. Kurtem Leschonskim, dyrek
torem Instytutu Inzynierii Proces6w Mecha
nicznych Uniwersytetu Technicznego w 
Clausthal (RFN) owocn<t wsp6lpracl(, kt6-
rej pocz<ttek dal pobyt na stypendium fun
dacji im. Alexandra von Humboldta (1982-
84). We wsp6lpracy z tym instytutem Prof. 
Kmiec opracowal szereg modeli dla opisu 
przeplyw6w dwufazowych gaz-cialo stale w 
Iiniach transportu pneumatycznego lub w 
reaktorach heterogenicznych. W tym samym 
czasie w Instytucie Inzynierii Chemicznej i 
Urz<tdzen Cieplnych realizowane byly pra
ce badawcze nad wymian<t ciepla i kinetyk<t 
granulacji w procesie nanoszenia powlok na 
tabletkach w zlozu fontannowym (praca 
doktorska J. Kucharskiego). Inny nurt prac 
zwi<tzanych z pobytem w Claus thai dotyczy 
technologii utylizacji sciek6w w reaktorze 
z napowietrzaniem oraz projektowaniem 
instalacji dla odsiarczania i redukcji zanie
czyszczen w gazach odlotowych. 

Prace prof. Kmiecia realizowane w ostat-
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nich Ia tach dotycz<t dwu kierunk6w. Pierw
szy to pogll(bianie i uscislanie opis6w mo
delowych uklad6w dwufazowych w suszar
kach czy reaktorach wzgll(dnie absorberach 
z wykorzystaniem najnowszych metod nu
merycznych slu:l<tce opracowaniu coraz do
skonalszych aparat6w i ich konstrukcji, zas 
drugi to nowe techno Iogie. Przykladem tego 
drugiego kierunku S<! obecnie wykonywane 
badania nad technologi<t otrzymywania wy
soce aktywnych katalizator6w metod<! flu
idyzacji fontannowej. 

W ci<tgu 34 lat pracy na uczelni prof. An
drzej Kmiec opublikowal 90 prac nauko
wych, w tym 30 indywidualnych. Wiele z 
tych prac jest cytowanych w literaturze. Jest 
wsp6lautorem ksi<t:lki pt. ,Injectors. Prin
ciples of Designing and Calculational Me
thods" i dwu skrypt6w. Ponadto bral czyn
ny udzial w Iicznych mil(dzynarodowych i 
krajowych konferencjach naukowych pre
zentuj<tc lub wyglaszaj<tc wyklady na temat 
wynik6w wlasnych prac naukowych. 

Wypromowal dw6ch doktor6w oraz 40 
magistr6w, a aktualnie prowadzi dwa prze
wody doktorskie. Jest recenzentem prac dla 
wielu czasopism naukowych, grant6w KBN, 
recenzowal tez dziewil(c rozpraw doktor
skich i jedn<t rozprawl( habilitacyjn<t. 

W okresie 30 lat pracy dydaktycznej re
alizowal wiele r62:nych form dydaktycznych 
na Wydzialach Chemii i Mechaniczno-Ener
getycznym, w tym wyklady z proces6w i 
aparat6w suszamiczych, transportu ciepla, 
przeplyw6w wielofazowych, seminarium z 
proces6w dyfuzyjnych i termodynamicz
nych, laboratoria z inzynierii chemicznej . 

W latach 1976-1979 oraz 1988-1990 byl 
kierownikiem zespolu badawczego, od li
stopada 1996 roku jest kierownikiem Zakla
du Proces6w Cieplnych w macierzystym 
instytucie. Od 1980 r. jest czlonkiem Sekcji 
Suszarnictwa przy Komitecie Inzynierii 
Chemicznej i Procesowej PAN . Jest tez 
czlonkiem Stowarzyszenia Inzynier6w i 
Technik6w Przemyslu Chemicznego i So
cietas Humboldtiana Polonorum. 

Za SW<t dzialalnosc naukowq, dydaktycz
n<t i organizacyjn<t prof. Andrzej Kmiec 
otrzymal nagrody JM Rektora. Posiada zlo
t<t odznakl( Politechniki Wroclawskiej. 

Profesor Andrzej Kmiec jest zonaty, rna 
jedn<t c6rkl( i wnuczka. Wolny czas naj
chl(tniej spl(dza z rodzinq, lubi czytac be
letrystykl( i ksi<t:lki historyczne. Chl(tnie 
podr6zuje, szczeg6lnie na konferencje 
naukowe. 0 
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W 70 rocznic~ urodzin 

Prof.dr hab.inz. 
RYSZARD ROGALA 

Zamykajqce si~ okrqglq liczbq !at interwaly czasowe w iyciu 
czlowieka sklaniajq mimo woli do podsumowan obejmujqcych 
zar6wno sukcesy, jak i poraiki. Wynik tych bilans ow iyciowych 
m6wi wiele zar6wno o charakterze czlowieka,jak i o epoce, kt6-
rq wsp6ltworzyl. Profesor Ryszard Rogala, mimo nielatwych 
czas6w, w jakich przyszlo Mu dzialac, moie oceniac bilans 70 
!at swego iycia pozytywnie. Jego wsp6lpracownicy sq zgodni
to wspanialy Czlowiek: iyczliwy i prawy, a ponadto doskonaly 
fachowiec i nauczyciel. 

Z okazji Jego urodzin, skladajqc najserdeczniejsze iyczenia 
zdrowia, wszelkiej pomyslnosci oraz dalszych sukces6w, prezen
tujemy szerszemu gronu Jego sylwetk~. 

Prof. Ryszard Rogala urodzil sitt 23 marca 1929 r. w Bttdzinie. 
Studia wyzsze I stopnia ukonczyl 1952 r. na Wydziale Inzynierii 
Politechniki Wroclawskiej otrzymuj11_c dyplom inzyniera budow
nictwa wodnego; studia wyzsze II stopnia ukonczyl w 1954 r. na 
Wydziale Budownictwa Wodnego Politechniki Gdanskiej z dyplo
mem magistra inzyniera budownictwa wodnego sr6dl11_dowego. Sto
pien doktora uzyskal na Politechnice Gdanskiej w 1964 r., a sto
pien doktora habilitowanego nauk technicznych dala mu Akade
mia Rolnicza we Wroclawiu w 1982 r. Odbyl miesittczny staz na
ukowy w PIHM w Warszawie i siedmiomiesittczny staz w Instytu
cie Mechaniki Plyn6w w Tuluzie. W roku 1986 uzyskal tytul profe
sora, a stanowisko profesora zwyczajnego w 1993 r. Jest autorem 
lub wsp6lautorem ponad 80 publikacji. Jego prace byly publiko
wane m.in. w wydawnictwach PAN, w znacz11_cych czasopismach 
zagranicznych i krajowych. Jego zainteresowania naukowe doty
cz11_: teorii podobienstwa w modelowaniu zagadnien hydrauliki bu
dowli pitttrz11_cych, problematyki obci11_zen hydrodynamicznych z 
uwzglttdnieniem aeracji strumienia przelewowego, uprawiania ze
glugi na sr6dl11_dowych drogach wodnych, zastosowan geoteksty
li6w w hydrotechnice. Od wielu !at organizuje konferencje mitt
dzynarodowe w kraju i za granic11_. Wsp6lpracuje z Komitetem In
zynierii L11_dowej i Wodnej PAN. Jest czlonkiem Komitetu Gospo
darki Wodnej PAN, Komisji Budownictwa i Mechaniki PAN we 
Wroclawiu oraz Wroclawskiego Towarzystwa Geofizycznego i 
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Mittdzynarodowego Stowarzyszenia Badan Hydraulicznych (IAHR) 
w Delft. 

Byl promotorem 12 prac doktorskich, w tym dwu obronionych 
przez obcokrajowc6w oraz recenzentem szeregu prac doktorskich 
i habilitacyjnych, czy tez wniosk6w w sprawie nominacji na profe
sora. 

Juz jako asystent wiele uwagi poswittcal doskonaleniu i uaktual
nianiu - wraz z rozwojem nauki i techniki - form dydaktycznych 
oraz przekazywanych studentom wiadomosci. W tym okresie zaj
mowal sitt gl6wnie rozbudow11_ laboratorium hydraulicznego, dla 
kt6rego zaprojektowal i dozorowal budow(( szeregu dydaktycznych 
stanowisk pomiarowych. Przygotowywal r6wniez skrypty i inne 
materialy pomocnicze do realizacji zaj((c. Byl wielokrotnie opieku
nem grup studenckich i organizatorem wycieczek dydaktycznych 
na budowle wodne w kraju i za graniq. W zwi11_zku z likwidacj11_ w 
1952 r. specjalnosci budownictwa wodnego, prof. R. Rogala pod

j11_l wieloletnie starania o ponowne uruchomienie tej specjalnosci, 
zakonczone powodzeniem dopiero w roku 1974. Od tej chwili na 
nowo podj((to ksztalcenie specjalist6w budownictwa wodnego, a 
fakt ten objawil sitt takZe w zmianie nazwy: Wydzial Budownictwa 
L11_dowego zostal przemianowany na Wydzial Budownictwa L11_do
wego i Wodnego. W ten spos6b Rada Wydzialu i wladze Uczelni 
uznaly poziom i efekty ksztalcenia realizowanego w Zakladzie 
Budownictwa Wodnego, kt6rego kierownikiem jest prof. Rogala 
od 1974 r. Warto podkreslic, ze dzittki ulokowaniu specjalnosci na 
Wydziale Budownictwa Politechniki Wroclawskiej powstalajedy
na w kraju plac6wka, kt6ra ksztalci inzynier6w konstruktor6w tej 
specjalnosci wyposazonych w duzy zas6b wiedzy z mechaniki teo
retycznej, wytrzymalosci, dynamiki budowli, konstrukcji stalowych, 
konstrukcji betonowych, tj . przedmiot6w, do kt6rych na uczelniach 
innych typ6w przywi11_zuje sitt mniejsz::t wag((. 

Rownolegle do pracy naukowej i dydaktycznej prof. Ryszard 
Rogala prowadzil intensywn~ dzialalnosc zawodow~ jako pro
jektant i konsultant w biurach projektow. W swoim dorobku 
rna ponad 30 wdrozonych opracowan konstrukcyjnych, ponad 
30 opinii i orzeczen technicznych. Swiadectwem Jego kompe
tencji inzynierskich s~ posiadane uprawnienia budowlane (uzy
skane w r. 1958), tytulu rzeczoznawcy (1964 r.) oraz wpisanie 
Go na list~ ekspertow ONZ w specjalnosci inzynierii wodnej (w 
1980 r.) 

Profesor Ryszard Rogala pelnil szereg funkcji organizacyjnych. 
Byl kierownikiem Zakladu Budownictwa Wodnego, dyrektorem 
instytutu i dyrektorem Pionu Toku Studi6w, a w latach 1990-96 -
Prorektorem Politechniki Wroclawskiej . 

Dowodem uznania dla Jego dzialalnosci s11_przyznawane Mu liczne 
nagrody i odznaczenia, m.in. 
Krzyz Kawalerski OOP, Zlo
ty Krzyz Zaslugi, Medal Edu
kacji Narodowej, Medal 40-
lecia Politechniki Wroclaw
skiej. 

Prof. R.Rogala (trzeci od 
prawej) w otoczeniu wsp6l
pracownik6w z Zakladu Bu
downictwa Wodnego. 
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KONCERT 
WIELKOPOSTNY 

W Niedziel(( Palmowit28.03.1999 r. w kosciele sw. Ignacego Loyoli 
przy ul. Stysia we Wrodawiu odbyl si(( IV Koncert Wielkopostny pod 
patronatem Kolegium Rektor6w Wyzszych Uczelni Wrodawia i Opo
la. Organizatorem koncertu byl Zaklad Uslug Socjalnych, zwiilzki za
wodowe i Przedstawicielstwo Pracownicze Politechniki Wrodawskiej. 
Slowo wst((pne przed koncertem wyglosil Andrzej Solecki. 

Program koncertu przewidywal wykonanie Mszy ,Misterium Krzy
za Swi((tego" skomponowanej przez Andrzeja Nikodemowicza. Utwor 
ten w obecnym ksztakie byl prezentowany po raz pierwszy w Polsce. 

Wykonawcami koncertu byli: Bozena Hausman - sopran, Tadeusz 
Pszonka - tenor, Bogdan Makal - baryton i Robert Kowalski - recyta
cja. Towarzyszyl im Ch6r Uniwersytetu Wrodawskiego GAUDIUM 
oraz Orkiestra Symfoniczna Akademii Muzycznej im. Karola Lipin
skiego we Wrodawiu. Calosciil dyrygowal Alan Urbanek. 

Koncert, kt6ry swojil obecnosciilzaszczycili J.M. Rektorzy: Politech
niki Wrodawskiej - prof. A.Mulak, Uniwersytetu Wrodawskiego -
prof. R.Duda i Akademii Muzycznej- prof. J.Mrozik, zostal niezwy
kle zyczliwie przyj((ty przez zgromadzonil publicznosc. Szczeg6lnie 
trafnym pomyslem bylo przeplatanie warstwy muzycznej utworu slo
wami gl((bokiej refleksji zwiilzanymi z tematem misterium. Na uwag(( 
zaslugiwalo r6wniez wyjiltkowo staranne wykonanie cz((sci wokalnej 
koncertu, kt6re pot((gowalo doznania estetyczne sluchaczy. Obecny na 
koncercie kompozytor dziela wydawal si(( bye w pelni usatysfakcjono
wany dlugimi brawami, kt6rych publicznosc nie szcz((dzila wszystkim 
wykonawcom. 

Zorganizowany juz po raz czwarty Koncert Wielkopostny dowi6dl, 
ze nawet trudne dziela mogitliczyc na szerokie grono odbiorc6w. Mamy 
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nadziej((, ze koncerty te stanil si(( juz tradycjil srodowiska akademic
kiego, a czynny udzial w tym koncercie wielu pracownik6w wyzszych 
uczelni Wrodawia (wsr6d czlonk6w Ch6ru Uniwersytetu Wrodaw
skiego GAUDIUM pracownicy PWr stanowiil znaCZilCil grup(() jest do
wodem na szerokie zainteresowanie i duze mozliwosci pracownik6w 
naukowych. (T. G.) 

Andrzej Nikodemowicz 
- kompozytor, pedagog i 
pianista, urodzil si(( we 
Lwowie w 1925 r. W tam
tejszym konserwatorium 
odbyl gruntowne studia 
muzyczne z zakresu kom
pozycji u prof. Adama Sol
tysa i pianistyki u prof. Ta
deusza Majerskiego. Wi((k
szosc swego tw6rczego zy
cia- pracujilc jako kompo
zytor i pedagog w macie
rzystej uczelni- sp((dzil we 
Lwowie. Do Polski przyje
chal dopiero w 1980 r., gdy 
w wyniku represji 6wcze
snych wladz ukrainskich 
zostal pozbawiony pracy. 
Osiadl w Lublinie i rychlo 
ZWiilZaf Si(( ze Srodowi

skiem uniwersyteckim UMCS i KUL, gdzie- jako emerytowany pro
fesor - nadal pracuje. 

W 1981 r. Andrzej Nikodemowicz zostallaureatem prestizowej na
grody im. bl. Brata Alberta. Aktualnie - opr6cz kompozycji oraz pracy 
pedagogicznej w Lublinie i we Lwowie, gdzie zn6w jest ch((tnie zapra
szany - pelni takze funkcj(( prezesa Oddzialu Lubelskiego Zwillzku 
Kompozytor6w Polskich. 

W wie1ostronnym dorobku tw6rczym Nikodemowicza specjalne miej
sce zajmuje muzyka religijna. Sll to kompozycje wokalne i wokalno
instrumentalne 0 roznorodnych formach i wykorzystujilCe r6zne srod
ki wykonawcze: od utwor6w o charakterze kameralnym do wielkich 
form kantatowo-oratoryjnych. Kantaty religijne, kt6rych artysta stwo
rzyl okolo czterdziestu, napisane Sll do tekst6w sredniowiecznych Hym
n6w, Psalm6w, Litanii, Gorzkich Zal6w i tekst6w poetyckich. 

Swe ostatnie dzielo- Msz(( ,MISTERIUM KRZYZA SWII;;TEGO" 
- Andrzej Nikodemowicz skomponowal w 1998 r. na zam6wienie pre
zesa krakowskiego stowarzyszenia ,SACRO-ART" Jana Oberbeka z 
okazji rocznicy XX-Iecia pontyfikatu papieza Jana Pawla II. Prawyko
nanie jej pierwotnej wersji mialo miejsce 25 pazdziemika 1998 r. w 
Bazylice Jasnog6rskiej podczas uroczystej Mszy koncelebrowanej przez 
abp. Stanislawa Nowaka, ordynariusza cz((stochowskiego. Wersja pre
zentowana podczas Koncertu Wielkopostnego we zostala poszerzona, 
zatem i tym razem moglismy uczestniczyc w prawykonaniu. 

Andrzej Ostoja-Solecki 
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ZESTAWIENIE 
z dzialalnosci Zakladu Uslug Socjalnych 

za rok 1998. 

W trakcie spotkail wyborczych z kandydatami na Rektora PWr 
padaly pytania o spos6b wykorzystania zakladowego funduszu 
swiadczeil socjalnych na naszej uczelni. Przytaczamy ponizej frag
ment obowiq_zujq_cej ustawy dotyczq_cej mozliwosci dysponowania 
tym funduszem oraz informacje dotyczq_ce r6znorodnych form dzia
lalnosci Zakladu Uslug Socjalnych w 1998 roku . 

Ustawa o zakladowym funduszu swiadczeil socjalnych z dnia 4 
marca 1994 r. (Dziennik Ustaw nr 43/94) m6wi, ze: 

,Zakladowy fundusz swiadczeil socjalnych nalezy do funduszy 
spozycia zbiorowego, nie dajq_cych sit( dzielic ,na kazdego po row
no", tylko na osoby uprawnione, kt6re zakwalifikowaly sitt do swiad-

czeil ze wzglttdu na swojq_ sytuacjt( zyciowq_, rodzinnq_ i materialnq_. 
Swiadczenia socjalne nie maja charakteru swiadczeil naleznych 

- sq_ uznaniowe. 
Odpisu podstawowego nie nalicza sitt na kazdego pracownika. 
Dla pracownik6w Uczelni czynnych zawodowo dokonuje sitt od

pisu na zakladowy fundusz swiadczeil socjalnych w wysokosci 8% 
planowanych rocznych srodk6w przeznaczonych na wynagrodze
nia osobowe. 

Dla bylych pracownik6w Uczelni b~dqcych emerytami lub renci
stami, dokonuje si~ odpisu na fundusz w wysokosci 5% pobiera
nych przez nich rent i emerytur. " 

Pracownicy Czfonkowie Razem Dofinansowanie 
zZFSS 

1 

2 

3 

a) wczasy zimowe-ferie 
b) wczasy wielkanocne 
c) wczasy zdrowotne (Ustka) 
d) wczasy letnie 
e) wczasy swictteczne, sylwestrowe 

stac 

a) ferie zimowe 
b) kolonie krajowe 
c) kolonie zagraniczne 
d) obozy krajowe 
e) obozy zagraniczne 
f) pefnopfatne (bez dofinansowania) 

dofinansowania 

a) teatr 
b) wycieczki 
c) imprezy sportowe-

-basen, si!ownia, zaj. rekreacyjne,lodowis 

d) kino (Titanic) 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

94 
35 

rodzin ilosc os6b 

279 

3 4 872,00 
2 4 1075,60 

20 54 19466,00 
125 216 85698,00 

7 14 4320 

X 58427,09 
X 258155,37 
X 25150,04 
X 47976,31 
X 93200,26 
X 0,00 

40482,79 

X 2926 
X 941 
X 2219 163002,58 

X 2093 
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5 
a) losowe (chorobowe, z tyt. zgonu) 

6 2::m~;mlli.;iHtfi.&;~~~il.m!~~~~~!!iei'?~;i1Jini!tl1~mil~:1 

7 

a) kupno mieszkania 
b) budowa dom u 
c) wykup mieszkan zak~adowych 
d) kr6tkoterminowe na wykup 
e) wykup mieszkan 

-sp6/dzielnie, Urzctd Miasta 

f) remonty biezq_ce 

OG0t.EM 

1 Wczasy pracownicze 
2 Wczasy emeryt6w i rencist6w 
3 Wypoczynek dzieci i m~odzie:Zy 
4 Kultura i rekreacja 
5 Zasi~ki 

6 Po:Zyczki mieszkaniowe 
7 Swiadczenia medyczne 
8 I nne 

a) Dzien Dziecka 
b) choinka 
c) bony swiq_teczne 

RAZEM wydano I 
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Pracownicy Cz~onkowie Razem Dofinansowanie 
zZFSS 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

Kwoty 
wydane 

1069704,70 
308631,60 
523391,86 
176376,98 
737243,00 

4298067,24 
148258,58 

10020,25 
89791,75 

544280,00 

7905765,961 

rodzin ilosc os6b 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

45 
4 

63 
10 
40 

1376 
1821 
400 

997336,00 
132755,00 

1073096,00 
98776,00 

812304,24 

954000,00 
229800,00 

0 podziale ZFSS na naszej uczelni decyduj'l dys
ponenci, czyli zwi'lzki zawodowe oraz Przedstawi
cielstwo Pracownicze. 

Regulaminy przyznawania swiadczen z Zaklado
wego Funduszu Swiadczen Socjalnych Politechniki 
Wroclawskiej sq do wglqdu w Zakladzie Uslug So
cjalnych. 

Z Zakladowego Funduszu Swiadczen Socjalnych 
w 1998 roku wydano 7.905.765,96 zl. 

Ze szczeg6low'l informacj'l o dzialalnosci Zakla
du Uslug Socjalnych mozna zapoznac si(( na jego 
stronie intemetowej: 

http: I lwww. pwr. wroc. pllpolitechnikal socj alny I 

Na podstawie informacji uzyskanych z ZUS PWr 
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.. So/idarnos6" proponuje 

Propozycje nowych zasad 
i dystrybucji ZFSS 

Zasady podzialu ZFSS i regulaminy przyznawania swiadczen z 
tego funduszu byly w ostatnich osmiu latach stale modyfikowane i 
uszczeg6lowiane. Dzialajq_ce z jak najlepszymi intencjami Przed
stawicielstwo Pracownicze i zakladowe organizacje zwiq_zkowe sta
raly si~ wypracowae optymalne i obiektywne zasady przyznawania 
swiadczen, a mimo to wielu pracownik6w naszej Uczelni nie bylo 
z tych zasad zadowolonych. Stworzony system stal si~ bowiem 
skomplikowany i nie zawsze jednolity, a wi~c i niezbyt czytelny. 
Cz~sto zglaszane byly daleko idq_ce propozycje, w tym by dzielie 
ZFSS pomi~dzy pracownik6w i wyplacae im odpowiednie kwot 
roczne. Tego rodzaju propozycje nie mogq_ bye jednak brane pod 
uwag~ ze wzgl€(du na charakter swiadczen i obowiq_zujq_ce przepi
sy. Koniecznose scislego przestrzegania litery prawajest szczeg61-
nie istotna wobec ,uprzywilejowania" naszej Uczelni przez r6i:ne
go rodzaju inspekcje, kt6re szybko zakwestionowalyby zasady od
biegajq_ce od ustalonych przez ustawodawc~. 

Ponii:ej przedstawiono w spos6b skr6towy propozycje zmian za
sad podzialu ZFSS i zasad przyznawania swiadczen socjalnych pra
cownikom naszej Uczelni i uprawnionym czlonkom ich rodzin. W 
przeswiadczeniu autor6w zasady te charakteryzujq_ si~ prostotq_, a 
r6wnoczesnie uwzgl~dniajq_ w dui:ej mierze oczekiwania pracow
nik6w i pozwalajq_ zachowae ustawowq_ zasad~, ii: swiadczenia po
winny uwzgl~dniae sytuacj~ materialnq_, rodzinnq_ i zyciowq_ os6b 
starajq_cych si~ o nie. Ta ostatnia ustawowa zasada jest trudna do 
spelnienia chociai:by dlatego, i:e bardzo trudno ocenie sytuacj~ 
materialna wielu os6b uprawnionych i stopniowae wysokosci swiad
czen. Niemoi:liwe jest tei: uwzgl~dnienie wszystkich element6w tej 
ustawowej zasady w odniesieniu do kazdego swiadczenia. Dlatego 
autorzy przedstawionych propozycji dotyczq_cych ZFSS i przyzna
wania swiadczen przyj~li, i:e zasada uwzgl~dnienia sytuacji mate
rialnej, rodzinnej i i:yciowej powinna dotyczye calosci swiadczen 
otrzymywanych przez osoby uprawnione w ciq_gu roku (a nie kai:
dego swiadczenia osobno). 

Zaproponowano, aby pracowniczy ZFSS podzielie na trzy cz~sci 
umownie nazywane: 

• fundusz wypoczynkowy, 
• fundusz pomocy losowej, 
• fundusz swiadczen og6lnych. 
Og6Jnie rzecz biorq_c przyj~to, i:e pierwszy fundusz b~dzie 

uwzgl€(dnial przede wszystkim sytuacj~ rodzinnq_pracownika, dru
gi sytuacj~ materialnq_ i i:yciowq_ os6b starajq_cych si€( 0 swiadcze
nia, a trzeci przeznaczony b~dzie na swiadczenia na rzecz og6lu 
pracownik6w. Dzi€(ki takiemu podzialowi dost€(p do ZFSS b€(dzie 
latwiejszy i szerszy, a zatem b€(dzie moi:na wi€(cej uwagi poswi€(cie 
na wyszukanie os6b, kt6re rzeczywiscie znajdujq_ si~ w ci~i:kiej sy
tuacji i:yciowej i materialnej oraz na udzielenie im pomocy. Poja
wie si~ moi:e przy tym pytanie, czy moi:na zwi~kszye liczb~ os6b 
korzystajq_cych z ZFSS nie zmniejszajq_c wartosci swiadczen? Zda
niem autor6w propozycji jest to realne, jei:eli zostanie znacznie 
ograniczone dofinansowanie z ZFSS funduszu mieszkaniowego, 
kt6ry obecnie jestjui: dui:y i zaspakajajq_cy poi:yczkobiorc6w, a taki:e 
gdy usprawni si€( zarzq_dzanie osrodkami wczasowymi. Tylko usa
modzielnienie funduszu mieszkaniowego pozwoli przeznaczye na 
swiadczenia indywidualne z dw6ch pierwszych wyi:ej wymienio
nych fundusz6w kwoty wi€(ksze od dotychczasowych o ok. 35%. 

Przewiduje si€(, i:e srodki zgromadzone w funduszu wypoczyn
kowym przeznaczone b~dq_ na dofinansowanie os6b uprawnionych, 
kt6re zechcq_ skorzystae z r6i:nych form wypoczynku i imprez kul
turalnych - organizowanych czy to przez ZUS czy indywidualnie 
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(w tym wczas6w, kolonii, oboz6w). Proponuje si~, aby wielkose 
tych swiadczen byla proporcjonalna do liczby czlonk6w rodziny 
pracownika uprawnionych do korzystania ze swiadczenia oraz cz~
sci etatu, jakq_ rna pracownik na PWr. Wysokose swiadczen przy
znawanych rodzinie bylaby kai:dego roku Jimitowana wartosciq_ 
funduszu wypoczynkowego i liczbq_ os6b uprawnionych, przy czym 
proponuje si~, aby niewykorzystywane limity rodzinne, np. z dw6ch 
minionych Jat, mogly powi~kszae limit w roku biei:q_cym. Na fun
dusz wypoczynkowy mozna byloby, tak jak dotychczas, przezna
czae ok. 60% ZFSS. 

Srodki zgromadzone w tzw. funduszu pomocy Josowej przezna
czone bylyby na pomoc pracownikom o szczeg61nie niskich do
chodach na czlonka rodziny, dla os6b, kt6re majq_ dui:e, w stosunku 
do dochod6w, wydatki na Jeczenie oraz dla os6b, kt6rych dotkn~ly 
kl~ski i:ywiolowe Swiadczenia tego rodzaju mogliby uzyskae pra
cownicy, kt6rych doch6d przypadajq_cy na czlonka rodziny nie prze
kracza okreslonej granicy lub kt6rzy znajdujq_ si~ w krytycznej sy
tuacji i:yciowej . Wielkose poszczeg61nych swiadczen powinna bye 
ustalona indywidualnie w zalei:nosci od konkretnej sytuacji loso
wej. Tak wi~c swiadczeniami tymi obj~ta bylaby tylko cz~se pra
cownik6w i ich rodzin, zas obowiq_zkiem dysponent6w ZFSS po
winno bye wyszukiwanie takich os6b i okreslenie wielkosci pomo
cy. Na te cele moi:na by przeznaczye np. 20% ZFSS. 

Srodki zgromadzone na funduszu swiadczen og6Inych przezna
czone bylyby na finansowanie imprez og6Jnodost€(pnych organizo
wanych przez ZUS (np. na finansowanie imprezy choinkowej , im
prez rozrywkowych i kulturalnych odbywajq_cych si~ w auli), dofi
nansowanie Jub finansowanie badan i zabieg6w realizowanych przez 
plac6wki zdrowia na zam6wienie ZUS dla og6lu pracownik6w, a 
taki:e na rezerw~, kt6ra moglaby bye uruchomiona doraznie na 
uzgodnione przez dysponent6w ZFSS, wczesniej nieprzewidziane 
wydatki. 

Opisane wyi:ej zaloi:enia podzialu ZFSS i zasad przyznawania 
swiadczen z tego funduszu zostaly przedstawione w spos6b skr6-
towy. Dokladniejsze om6wienie tych zaloi:en mogq_ przedstawie 
zainteresowanym ich autorzy, kt6rzy proszq_ Czytelnik6w o wszel
kie opinie (pozytywne i negatywne). Nalezy kontaktowae si~ w tych 
sprawach z dr inz. Witoldem Jablonskim (tel. 38-36) lub z biurem 
Komisji Zakladowej NSZZ ,S" (tel. 26-93). D 

Regulamin 
przyznawania zapom6g i zapom6g losowych 

z Zakladowego Funduszu Swiadczen Socjalnych 
przez Zesp6l ds. Zapom6g Przedstawicielstwa 

Pracowniczego Politechniki Wroclawskiej 
§ 1. 
I. Zapomog~ z tytulu niskich dochod6w moze otrzymae pracow

nik po przepracowaniu 6 miesi~cy na Politechnice Wroclawskiej . 
2. Podstawq_ przyznania zapomogi z tytulu niskich dochod6w jest 

sredni doch6d na czlonka rodziny, uwzgl€(dniajq_cy wszystkie do
chody ( opodatkowane i nieopodatkowane) z uwzgl~dnieniem udo
kumentowanych wydatk6w na lekarstwa (rachunki za lekarstwa + 
zaswiadczenie lekarskie 0 chorobie). 

3. Wysokose przyznawanych zapom6g ustalanajest corocznie w 
uzgodnieniu ze zwiq_zkami zawodowymi. 

4. Zapomog~ z tytulu niskich dochod6w mozna otrzymae jeden 
raz w roku. W przypadku obnizenia si~ sredniego dochodu na czlon
ka rodziny moze bye przyznana zapomoga uzupelniajq_ca, do g6r
nej granicy skali zapom6g. 

§2 
1. Zapomog~ losowq_ moze otrzymae pracownik bez wymagane

go okresu karencji. 
2. Podstawq_przyznania zapomogi Josowej mogq_ bye : 
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• przewlekle choroby (pracownika, wsp6lmal:lonka, dzieci), za
bieg chirurgiczny z wyj<ttkiem nieskomplikowanych zlaman, cho
roba dziecka, na kt6re rodzice pobieraj'l zasilek piele;_gnacyjny, kle;_
ski zywiolowe (pozar, pow6dz itp.), 

• napad rabunkowy i kradziez z wlamaniem, 
• zgon pracownika, 
• zgon wsp6lmalzonka, dzieci, 
• zgon rodzic6w, tesci6w. 
3. Wysokose przyznawanych zapom6g losowych ustalana jest 

corocznie w uzgodnieniu ze zwi<tzkami zawodowymi. Wysokose 
zapom6g losowych z powod6w wymienionych w pkt. 2 wynika z 
zal<tcznika obowi<tzuj<tcego w dniu zdarzenia losowego. 

4. Zapomoge;_ losow<tz tego samego tytulu mo:lna otrzymae jeden 
raz w roku. W uzasadnionych przypadkach losowych na wniosek 
pracownika istnieje mozliwose przyznania dodatkowego swiadcze
nia po uzgodnieniu ze zwi<tzkami zawodowymi. 
· 5. Zapomoga losowa moze bye przyznana w ci<tgu 12 miesie;_cy 

od zaistnienia zdarzenia losowego. 
§ 3 
Ustala sie;_ naste;_puj<tcy tryb skladania i rozpatrywania wniosk6w: 
1. Kompletny wniosek sklada zainteresowany lub w jego imieniu 

bezposredni przelozony lub organizacja zwi<tzkowa. 
2. Wnioski sklada sie;_ w sekretariacie Przedstawicielstwa Pracow

niczego PWr., bud. C-9, pok. 438. 
3. Decyzje;_ o przyznaniu zapomogi lub zapomogi losowej podej

muje Zesp6l ds. Zapom6g Przedstawicielstwa Pracowniczego Po
litechniki Wroclawskiej, kt6rego posiedzenia odbywae sie;_ be;_d'lfaZ 
w miesi<tcu w II dekadzie. 

§4 
Od decyzji Zespolu ds. Zapom6g Losowych wnioskodawcom 

przysluguje prawo odwolania sie;_ w terminie do 14 dni od daty oglo
szenia decyzji do Zespolu Odwolawczego przy PWr. Decyzja Ze
spolu Odwolawczego jest ostateczna. 

§ 5 
Protok6ly posiedzen Zespolu ds. Zapom6g Losowych wraz z li

st'l przyznanych zapom6g i zapom6g losowych S'l przekazywane 
przed ich realizacj'l do zwi<tzk6w zawodowych dzialaj<tcych na 
uczelni celem ich akceptacji. 

Zal<tcznik nr 1 
do regulaminu przyznawania zapom6g i izapom6g losowych z 

Zakladowego Funduszu Swiadczen Socjalnych 

AdmiNet 
Informujemy, ze od ponad 4 !at funkcjonuje w sieci lokalnej Ad

miNet Administracji Centralnej intemetowo-intranetowy serwis 
WWW, dedykowany gl6wnie zagadnieniom dotycz<tcym zarz<tdza
nia Uczelni<t oraz sprawom pracowniczym. 

Opr6cz odsylaczy do serwis6w WWW r6znych instytucji krajo
wych i zagranicznych maj<tcych zwi<tzek z funkcjonowaniem Uczel
ni (m.in. MEN, KBN, FNP, TEMPUS, banki, ZUS), jest tam r6w
niez rozdzial "Informacje wewne;_trzne PWr" zawieraj<tcy publika
cje doste;_pne wyl<tcznie wewn<ttrz sieci komputerowej Politechniki 
Wroclawskiej: m.in. skorowidze Zarz<tdzen Wewne;_trznych i Pism 
Ok6lnych, wskaz6wki dotycz<tce sposobu korzystania z bazy ak
t6w prawnych LEX i systemu ewidencjonowania zlecen wewne;_trz
nych HERA-Intranet, wyjasnienia dotycz<tce ustawy o zam6wie
niach publicznych, rozkladjazdy i cennik PKP, zasady rozliczania 
koszt6w podr6zy sluzbowych, oferta kurs6w komputerowych, za
sady zakladania wlasnych witryn WWW przez jednostki organiza
cyjne Uczelni oraz sprawy pracownicze (w tym ubezpieczenia spo
leczne i zdrowotne oraz kwestie dotycz<tce opodatkowania docho
d6w osobistych) i informacje o zatrudnieniu absolwent6w PWr. 

19 

1. Wysokose przyznawanych zapom6g od 1 stycznia 1999 roku 
wynosi: 

a) dla wieloosobowej rodziny: 

sr. doch6d na czlonka rodziny* 

do 380 zl 
381-410 zl. 
411-440 zl 
441-470 zl 
471-500 zl. 
501-530 zl. 
531-560 zl. 
561-590 zl. 

kwota 

1000 zl 
900 zl 
800 zl. 
750 zl. 
700 zl. 
650 zl. 
600 zl. 
550 zl. 

*) suma wszystkich dochod6w brutto - podstawa opodatkowania (przych6d 

minus koszty uzyskania przychodu minus wszystkie skladki z tytulu ubezpie

czen spolecznych) za ostatnie trzy miesi~tce podzielona przez liczb~ czlonk6w 

rodziny. 

b) dla gospodarstw jednoosobowych 

doch6d na osobe;_* 

do 570 zl 
571-615 zl. 
616-660 zl. 
661-705 zl. 
706-750 zl. 
751-795 zl 
796-840 zl. 
841-885 zl. 

kwota 

1000 zl. 
900 zl. 
800 zl. 
750 zl. 
700 zl. 
650 zl. 
600 zl. 
550 zl. 

*) suma wszystkich dochod6w brutto - podstawa opodatkowania (przych6d 

minus koszty uzyskania przychodu minus wszystkie skladki z tytulu ubczpie

czen spolecznych) za ostatnie trzy miesi~tce . 

2. Wysokosc zapom6g losowych wynosi : 
• z tytulu przewleklych chor6b i kle;_sk zywiolowych maksymalna 

zapomoga losowa moze wynosie najwyzej jedno przecie;_tne wyna
grodzenie brutto za poprzedni kwartal, zgodnie z obwieszczeniem 
Prezesa GUS, 

• z tytulu napadu rabunkowego i kradzie:ly z wlamaniem do 350 zl., 
• z tytulu zgonu pracownika 1200 zl., 
• z tytulu zgonu wsp6lmalzonka, dzieci 700 zl., 
• z tytulu zgonu rodzic6w, tesci6w 400 zl. 

Strona tytulowa zawiera odsylacze do r6znych aktualnosci. Inter
netowy adres serwera: http://www.ac.pwr.wroc.pl. 

Kierownik6w jednostek organizacyjnych dzialaj<tcych na rzecz 
calej Uczelni, zache;_camy do tworzenia na tym serwerze wlasnych 
witryn WWW i publikowania tam informacji, wzor6w formularzy i 
innych material6w mog<tcych usprawnie funkcjonowanie Uczelni 
oraz zmniejszye ilose dokument6w rozpowszechnianych metod'! 
tradycyjn'l,. Zakres udoste;_pniania poszczeg61nych material6w moze 
bye kontrolowany. 

Pr6cz tego, doste;_pny jest podstawowy zestaw oprogramowania 
uzytkowego, w tym aktualna wersja programu MKS_ VIR licencjo
nowanego na potrzeby pracownik6w i student6w PWr, pliki z r6z
nymi wersjami logo PWr i inne. Zasoby plikowe S'l doste;_pne pod 
adresem intemetowym ftp://ftp.pwr.wroc.pl (archiwum w likwi
dacji) lub poprzez siee Microsoft Windows Network pod adresem: 
\\SERWUS\PUB (nowe archiwum). W tym ostatnim przypadku 
moze bye potrzebne uruchomienie klienta uslugi WINS, ze wska
zaniem adresu serwera WINS j ako np. 156.17. 73.46. 

Ewentualne zapytania i wnioski dotycz'l,ce rozszerzenia zawarto
sci serwisu www prosimy kierowae poczta elektroniczn'l, na ad
res wwwadm@ac.pwr.wroc.pl. 

Leslaw Sieniawski, 
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XXII Zimowa 
Szkola 
Mechaniki 
G6rotworu 
Geotechniczne zabezpiecze
nie podziemnych wyrobisk 
gorniczych i tunelowych to 

temat XXII Zimowej Szkoly Mechaniki G6rotworu, kt6ra odbyla 
sit( w dniach 15- 19 marca w Karpaczu. Organizatorami konferen
cji byli: Instytut Geotechniki i Hydrotechniki Wydzialu Budownic
twa L~dowego i Wodnego PWr, Centrum Badawczo- Projektowe 
Miedz i,Cuprum" we Wroclawiu oraz Katedra Geomechaniki G6r
niczej i Geotechniki Akademii G6miczo-Hutniczej w Krakowie. 
Przewodnicz~cym komitetu organizacyjnego byl prof. Stefan Gal
czynski, kt6remu pomagali: Kazimierz Mrozek, Wieslawa Wnuk i 
Andrzej Wojtaszek. 

Konferencja zgromadzila ponad stu uczestnik6w, szerokie grono 
specjalist6w-teoretyk6w i praktyk6w z kraju i z zagranicy. Materia
ly konferencji obejmuj~28 referat6w, kt6re podsumowuj~najnow
sze osi~ni((cia z mechaniki g6rotworu w nast((puj~cych grupach 
tematycznych: 

• statecznosc wyrobisk podziemnych, 
• teoretyczne i praktyczne aspekty konstrukcji podziemnych, 
• metody mikromechaniki w geomechanice, 
• dyskretne modele g6rotworu, 
• zjawiska dynamiczne w g6rotworze, 
• programy komputerowe mechaniki g6rotworu. 
Prezentacje prac, seanse komputerowe i dyskusje XXII zimowej 

szkoly sluzyc maj(! zespoleniu sil w celu zmniejszenia zagrozen 
towarzysz~cych robotom podziemnym i dzialalnosci geoinzynie
ryjnej. 

Warto odnotowac, ze pierwsza szkola z tego cyklu odbyla si((juz 
25 !at temu (Karpacz 1-14lutego 1974), a zorganizowana zostala 
przez Zaklad Mechaniki G6rotworu i Budownictwa Podziemnego 
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lnstytutu Geotechniki PWr. Jej inicjatorem byl prof. Zdzislaw Ger
gowicz, kt6rego intencj~ bylo stworzenie warunk6w dla bezposred
niej wymiany pogl~d6w i roboczych spotkan przedstawicieli nauki 

i przemyslu. Idea ta sprawdzila sit( w ci~u cwiercwiecza. Zaowo
cowala licznymi publikacjami i wdrozeniami oraz kontaktami mi((
dzynarodowymi. 

(K.Sz.) 

Na zdhciach: 
l .Prof J. Gustkiewicz otwiera obrady. Od lewej: prof WSzuscik, 

prof H.Filcek, prof M.Hardyg6ra 
2. Sal a obrad i ... 
3. Wieczorne spiewy (wsr6d organizator6w: prof S. Galczynski, 

prof M.Hardyg6ra, dr A. Wojtaszek, dr J.Bauer, dr J.Kaczmarek) 
4. Prof A.Baryakh, prof I.Sanfirov oraz dr V.Asanov z Rosyjskiej 

Akademii Nauk z Uralu (na Snieice jak na maj6wce) 
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Oar firm zagranicznvch dla Katedry Klimatyzacji i Cie
plownictwa 

Nowa sala dydaktyczna 
W dniu 15 kwietnia w Katedrze Klimatyzacji i Cieplownictwa 

Politechniki Wroclawskiej odbyla si(( uroczystosc oficjalnego prze
kazania instalacji laboratoryjnej ufundowanej przez firmy: Rehau, 
Tour & Andersson Hydronics oraz Grundfos. Przybyli na nict zna
mienici goscie: ambasador Kr6lestwa Szwecji w RP- Stefan No
reen, ambasador RP w Szwecji- prof. Ryszard Czarny, JM Rektor 
PWr- prof. Andrzej Mulak, prorektor ds. nauki- prof. Jerzy Zda
nowski, dziekan Wydzialu Inzynierii Srodowiska - prof. Jerzy Zwoz
dziak oraz przedstawiciele wymienionych powyzej firm. Po powi
taniu zebranych przez kierownika Katedry Klimatyzacji i Cieplow
nictwa prof. Janusza Jezowieckiego glos zabral prof. Andrzej Mu
lak. Podkreslil on, ze naukajestjedna- europejska, swiatowa. Zna
mieniem nowych czas6w S<t udane kontakty mi((dzy naszct uczelnict 
a przedstawicielami szwedzkiego przemyslu. Rektor podzi((kowal 
fundatorom za wyposazenie sali dydaktycznej . 

Aambasador Stefan Noreen stwierdzil, ze nowa sala dydaktyczna 
jest jeszcze jednym przykladem konkretnej, owocnej wsp6lpracy 
naszych kraj6w. Wyrazil opini((, iz Wroclaw jest najbardziej szwedz
kim miastem w Polsce. Zyczyl sukces6w uzytkownikom nowego 
Iaboratoriwn. Natomiast ambasador Ryszard Czarny wyrazil nadzie
j((, ze potrafimy wykorzystac w naszych wzajemnych kontaktach 
to, ze Szwecja staje nam si(( coraz blizsza. 

Prof. J.Jezowiecki jeszcze raz podzi((kowal osobom szczeg6Inie 
zasluzonym przy wyposazaniu nowej sali dydaktycznej i poprosil 
ambasadora Kr6lestwa Szwecji o przeci((cie wst((gi, a Rektora PWr 
o uruchomienie stanowiska laboratoryjnego. Uroczystosc zakon
czyla si(( toastem za przyjazn polsko-szwedzkct spelnionym szam
panem. 

Nowa instalacja, kt6ra wprowadza do Katedry Klimatyzacji no
woczesnct technik(( i technologi(( instalacyjnct znajduje si(( w sali 
dydaktycznej nr 324 w budynku C-6 PWr (ul. Norwida 4/6). Calct 
SCian(( 0 wymiarach 7,0 X 4,5 ID zajmujct dwie tablice (patrz zdj((
cia), na kt6rych przedstawiono dzialajctcy model kotlowni z trzema 
kotlami, systemem pomp obiegowych, instalacjct przesylowct oraz 
pi((cioma pionami grzewczymi c.o. Katedra wyposazyla instalacj(( 
w 9 rotametr6w (wszak jest to instalacja badawcza), firma Grund
fos ofiarowala 5 pomp obiegowych typu UPS, firma Tour & An
dersson Hydronics - komplet produkowanych przez siebie zawo
r6w regulacyjnych (r6wnowazctcych i termostatycznych), zas nie
miecka firma Rehau polctczyla elementy skladowe w instalacj(( za 
posrednictwem swoich znanych z najwyzszej jakosci rurek i ksztal
tek. 

Dodatkowo sponsorzy prezentujct swojct ofert(( rynkowct na tabli
cach reklamowych rozmieszczonych w sali 324. Calkowita war
tosc stanowiska, wliczajctc w nict wszystkie koszty poniesione przez 
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sponsor6w i Katedr(( oraz na meble zafundowane przez Rehau wy
nosi okolo 50.000 zl. Na kwot(( t(( sklada si(( r6wniez komputerowy 
miernik umozliwiajctcy we wsp6lpracy z armaturct Tour & Anders
son Hydronics pomiary ilosciowe i jakosciowe plynctcego w insta
lacji czynnika (wody grzewczej), a tym samym precyzyjne hydrau
liczne zr6wnowazenie instalacji. Calosc pomyslana jest w ten spo
s6b, ze mozliwe jest zbudowanie dowolnego schematu kotlowni z 
pompami obiegowymi dla kazdego kotla, jednej wsp6lnej pompy 
dla wszystkich kotl6w lub ukladu ze zwrotniq hydraulicznct. Ten 
wariant wymaga zaworu tr6jdrogowego mieszajctcego- nie. trzeba 
dodawac, ze jest on w instalacji zastosowany. 

Jakie mozliwosci badawcze daje ta instalacja? Studenci najpierw 
w ramach zaj((c projektowych zapoznajct si(( z materialami i progra
mami komputerowymi dostarczonymi przez firmy sponsorujctce 
projektujct kotlowni(( lub instalacj(( grzewczct. Z kolei podczas za
j((c laboratoryjnych maj~t mozliwosc zbudowania modelu swojej 
instalacji i praktycznego sprawdzenia prawidlowosci projektu oraz 
uzyskania wymaganych parametr6w projektowych (np. przeply
w6w). Kto i jakie korzysci odnosi z tego przedsi((wzi((cia? Absol
wenci Wydzialu Inzynierii Srodowiska juz w czasie studi6w maj~t 
kontakt ze stanowi~tC<t czol6wk(( w branzy technologi~t i technikct 
instalacyjnct. Instalacja nadaje si(( r6wniez do innych szkolen, np. 
kandydat6w na audytor6w energetycznych, czy pracujctcych w dzie
dzinie klimatyzacji i cieplownictwa, projektant6w lub instalator6w 
chc~tcych podnosic swoje kwalifikacje. Korzysci odnios~t r6wniez 
firmy sponsoruj~tce przedsi((WZi((cie. lch dob6r nie byl przypadko
wy. Wszystkie Sl! znanymi ze znakomitej jakosci swoich wyrob6w 
producentami o pozycji ugruntowanej na rynku instalacyjnym. Dzi((
ki wl~tczeniu ich produkt6w w proces dydaktyczny Katedry maj~t 
nadziej(( trwale zaistniec w swiadomosci i pami((ci ludzi, kt6rzy z 
instalacj~t b((dct mieli kontakt. 

Pomysl stworzenia tej instalacji zrodzil si(( podczas Konferencji 
Air Conditioning & District Heating '98 w Szklarskiej Por((bie w 
czerwcu ubieglego roku, a jej pierwszy schemat naszkicowany zo
stal ,na kolanie". Po kilku miesi~tcach projekt zostal zrealizowany, 
obecnie instalacja przechodzi pr6by maj~tce w pelni okreslic jej 
mozliwosci badawcze. Jak kazdy, tak i ten sukces rna wielu ojc6w, 
ale tak szybkie doprowadzenie przedsi((wzi((cia do finalu zawdzi((
czamy konsekwencji i determinacji pan6w Igora Ingarowcza- pra
cownika Biura Sprzedazy Rehau z Poznania i Krzysztofa Olechno
wicza z Tour & Andersson Hydronics. Ze strony Katedry Klimaty
zacji Cieplownictwa najwi((kszy wklad w powstanie tej instalacji 
wniesli panowie dr inz. Andrzej Grzegorczyk, dr inz. Jacek Misin
ski i dr inz. Jan Danielewicz. 

Zgodnie z umow~t zadna ze stron nie zastrzega sobie praw autor
skich do instalacji, dzi((ki czemu mozliwe b((dzie kopiowanie jej w 
cz((sci lub w calosci przez zainteresowane uczelnie lub instytucje. 
Prowadzimy rozmowy w celu kontynuowania tak zapoczcttkowa
nej wsp6lpracy z nadziej~t na realizacj(( nowych przedsi((wzi((c. 

Zdj(!cie instalacji: Anna Kolodziejczyk 
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Wybory 
prorektor6w 

Zgodnie z procedur<t wyborcz<t rektor-elekt przedstawia do za
twierdzenia Uczelnianemu Kolegium Elektor6w proponowanych 
kandydat6w na prorektor6w. W tym celu w dniu 22 marca odbylo 
sit( posiedzenie, podczas kt6rego prof. Andrzej Mulak poinformo
wal o zamiarze poszerzenia ekipy rektorskiej, kt6ra, jak powiedzial, 
powinna bye , partnerskim zwi<tzkiem kilku os6b". Wyrazil pogl<td, 
ze w obliczu rosn<tcej liczby student6w, a zatem i ilosci zadan dy
daktycznych, wychowawczych i organizacyjnych nalezy rozdzielie 
obowi<tzki scisle dydaktyczne od dzialalnosci socjalnej i kultural
nej, czyli powolae prorektora ds. nauczania i prorektora ?s. stu
denckich. z t<tmysl<tprzedstawiono juz elektorom studenck1m kan
dydat6w do obu funkcji. Kandydatury te zostaly zaa?r~bow~ne. 
Jednakze wzglt(dy formalne, tj . zapis Statutu PWr okreslaJ<tcy hcz
bt( prorektor6w jako trzech i mozliwose jego zmiany jedynie drog'l 
uchwaly Senatu podjt(tej przy kwalifikowanej wit(kszosci 2/3 spra
wiajq, ze przeprowadzenie calosci procedury wyborczej musi sit( 
przeci<tgn<te. 

Zaistnial wit(c problem formalny: czy mozna przedstawie UKE 
czwart<t kandydaturt( przed zmian<t zapisu statutowego i przyj<te j<t 
warunkowo, czy tez nale:Z:y wstrzymae sit( z prezentacj<t do czasu 
wprowadzenia przez Senat PWr zmiany w Statucie. 

Zwycit(zyl pogl<td poparty przez przewodnicz<tcego posiedzeniu 
prof. Henryka Hawrylaka, ze nalezy uwzglt(dniae zapisy statutowe, 
wobec czego prof. Andrzej Mulak przedstawil trzech kandydat6w: 

Na prorektora ds. nauki zaproponowal dotychczas pelni<tcego t~ 
funkcjt( prof. Jerzego Zdanowskiego: ,Tylko profesor Zdanowski 
poradzi sobie z trudnosciami, jakie wystt(puj<t w tej waznej dzie
dzinie w tak trudnym otoczeniu"- powiedzial rektor-elekt. 

Jak; kandydata do pelnienia funkcji prorektora ds. nauczania 
wymienil prof. Jerzego Swi<ttka, obecnego dziekana W~dzialu !~~ 
formatyki i Zarz<tdzania oraz przewodnicz<tcego SenackieJ KomiSJI 
ds, Dydaktyki. 

Funkcjt( prorektora ds. og6lnych profesor Mulak chcialby nadal 
pozostawie w rt(kach dr Ludomira Jankowskiego: ,S<t to sp~awy 
zyciowe, wymagaj<tCe specjaJnego podejscia. Jestem mu WdZI((CZ
ny, ze wci<tgn<tl sit( w te sprawy, chronil prawnie uczelnit(." 

Prof. Mulak nie ukrywal, ze na stanowisku prorektora ds. stu
denckich widzialby prof. Ludwika Komorowskiego, jednakze 
wstrzymal sit( od prezentowania jego osoby. 

Prof. H.Hawrylak stwierdzil prawomocnose glosowania, gdyz na 
sali bylo juz (czy tylko?) 70% czlonk6w UKE, tj. 146 os6b. 

W otwartej nastt(pnie dyskusji przedstawiciel student6w Lukasz 
Kuzma wyrazil zaniepokojenie, czy rezygnacja z glosowania nad 
czwartym prorektorem nie jest manipulacj<t w stosunku do studen
t6w. Odparli tt( sugestit( zar6wno prof. Mulak (,sprawa jest usta
wiona szeregowo"), jak i prof. R.Grz<tslewicz, kt6ry przedstawil 
meandry zatwierdzania statutu przez MEN. 

Zatwierdzono sklad powolywanej uprzednio komisji skrutacyj
nej pod przewodnictwem prof. Janusza Biemata (zmniejszony o 
nieobecnego prof. A.Radosza). 

Wynik obliczen komisji byl nastt(puj<tcy: 

Oddano 154 glosy. 

Kandydat Wazne Potrzebne Tak Nie Wstrzy-
glosy minimum muj<tcych 

prof. J.Zdanowski 154 78 88 58 8 
prof. J.Swi<ttek 153 77 128 20 5 
dr L.Jankowski 153 77 106 36 11 
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Profesor A.Mulak podzit(kowal zebranym za zaakceptowanie skla
du prorektor6w. Dodal przy tym, ze funkcja prorektora jest trudna, 
powoduje zuzywanie Sit( W pracy. 

Prof. H.Hawrylak zlozyl zyczenia owocnej wsp6lpracy wybra
nych wladz rektorskich z innymi gremiami uczelni w nowej kaden
cji. 

Prof. R. Grz<tslewicz, jako przewodnicz<tcy UKE, wezwal wszyst
kich elektor6w do udzialu (w przypadku pozytywnej decyzji Sena
tu) w nastt(pnym etapie procedury wyborczej. 

Posiedzenie zatwierdzaj<tce czwartego prorektora odbylo sit( 12 
kwietnia przy niezbyt imponuj<tcej frekwencji -bye moze swiad
CZ<tCej, ze wszyscy odczuwaJi juz pewien przesyt probJematyki:l 
wyborczl:l. Prezydium, w kt6rym ponownie zasiedli prof. H.Hawry
lak, prof. E.Kubica, dr hab. Z.Wilimowska odnotowalo z ulg<tmo
ment, w kt6rym stwierdzono osi<tgnit(cie quorum wynoszi:lcego 111 
os6b. 

Prof. Andrzej Mulak przedstawil kandydaturt( prof. Ludwika 
Komorowskiego na funkcjt( prorektora ds. studenckich. Podkreslil 
jego doswiadczenie, predyspozycje i osobowose, kt6re stwarzaji:l 
szanst( na nawi<tzanie partnerskiego, bezposredniego kontaktu ze 
studentami. 

Elektorzy nie skorzystali z propozycji zadawania pytan kandyda
towi . 

Prof. Komorowski powiedzial, ze przedstawioni:l mu ofertt( przy
j<tl z wahaniem, gdyz oznaczalo to wejscie do ekipy o pewnych 
dokonaniach i uksztaltowanym wizerunku, a takze ze wzglt(du na 
brak doswiadczenia pracy w Senacie. Pozytywna decyzja wynika z 
przekonania, ze obowi<tzkiem czlonka spolecznosci akademickiej 
jest podejmowanie takich obowi<tzk6w. Jest tez pod wrazeniem 
entuzjazmu, z jakim JM Rektor przyj<tl propozycjt( zajt(cia sit( spra-
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wami studenckimi. S:t to problemy, kt6-
re pozostaj:t dot:td na uboczu. Tymcza
sem studenci nie S<t poddanymi ani 
klientami naukowc6w. Przebywaj:t na 
uczelni kr6cej nii: pracownicy, ale ten 
pobyt rna bardzo znacz:tcy wplyw na 
ich p6zniejsz:t drog(( i:yciow:t. Musimy 
dbac o to, by wspomnienia o uczelni, 
jakie wynoszq, byly dobre. 

Ponownie wezwana do dzialania ko
misja skrutacyjna pod przewodnictwem 
prof. Biemata oglosila nast((puj:tcy 
wynik glosowania: oddano 127 glosow 
(wszystkie wai:ne), z kt6rych 123 po
parlo kandydaturf; 2 glosy byly prze
ciwne, a 2 wstrzymuj:tce. Profesorowie 
A.Mulak, i L.Komorowski podzi((ko
wali za udzial w wyborach i ich wynik. 

Prof. H.Hawrylak zloi:yl wyrazy 
uznania najwytrwalszym elektorom, a 
szczeg61ne podzi((kowania skierowal 
do prof. R.Grz:tslewicza za prac(( przy 
organizacji wybor6w. (mk) 

Na zdj~ciach: 
1. Elektorzy studenccy na spotkaniu 

z kandydatami na ,prorektorow stu
den-ckich" (16 marca). 

2. Prorektorzy-elekci zatwierdzeni w 
22 marca. 

3. Oklaski dla prof. Ludwika Komo
row-skiego (12 kwietnia). 

4. Final w gabinecie JM Rektora. 
Od lewej: prof. H.Hawrylak, prof. 
J.Biernat, prof. L.Komorowski, prof. 
J.Swiqtek, JM Rektor, prof. R.Grzq
slewicz, prof. E. Kubica, dr L.Jankow
ski i prof. J.Zdanowski. 
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Studium Wvchowania Fizvcznego 
i Sportu Po/itechniki Wroclawskiej 

Komputerowo wspomagany, 
eksperymentalny model 
odbywania zajQc 
wychowania fizycznego 
na Politechnice Wroclawskiej 
WPROWADZENIE 

Poprzedni model odbywania zaj((c z wychowania fizycznego od
bywanych przez student6w Politechniki Wroclawskiej nie odbie
gal znacznie od standardu, kt6ry obowi<tzywal i cz((sciowo nadal 
obowi'l_zuje na polskich uczelniach. 

• Oferta zaj((c ograniczala sit( do kilku dyscyplin. 
• Cz((sto obowi<tzywal administracyjny przydzial do grup wycho

wania fizycznego bez mozliwosci jakiegokolwiek wyboru terminu 
zaj((c, prowadz'l_cego czy dyscypliny sportu. Tworzyly sit( grupy o 
zr6znicowanych zainteresowaniach, r6znym poziomie sprawnosci 
fizycznej i zainteresowania danymi zaj((ciami. 

• Ze wzgl((du na ubog<t ofert(( dyscyplin sportowych, nauczyciele 
cz((sto prowadzili zaj((cia niezgodnie ze swoj'l_ specjalizacj<t oraz 
zainteresowaniami. 

Przy takim modelu, czesc student6w tralctowala zaj((cia jako zlo 
konieczne, uwazaj'l_c je za nudne i nie spelniaj'l_ce oczekiwan. An
kieta przeprowadzona w semestrze zimowym 1990/91 na pr6bce 
2200 student6w wykazala, ze 83% student6w stawia wysoko sport 
na swojej "liscie potrzeb", ale az 50% studentow obarcza win~t 
Studium Wychowania Fizycznego za swoje niezadowolenie z 
zaj~c sportowych! Ankieta zawierala wiele pytan dotycz'l_cych za
interesowan sportowych student6w. 83% student6w opowiedzialo 
sit( za tworzeniem grup wg zainteresowan sportowych- bez wzgl((
du na rok studi6w, wydzial itp. Negatywnie wypowiedzialo sit( na 
temat test6w sprawnosci fizycznej az 68% ankietowanych. Taki 
model odbywania zaj~c sportowych nie wplywal stymuluj~tco 
na rozwoj aktywnosci ruchowej wsrod studentow. 

NOWY MODEL- PIERWSZY ETAP 

Model odbywania zaj((c z wychowania fizycznego proponowany 
na Politechnice Wroclawskiej zostal opracowany na podstawie wla
snych doswiadczen oraz obserwacji obowi'l_zuj'l_cych standard6w 
na niekt6rych uczelniach zachodnich. Po zapoznaniu sit( z wynika
mi ankiety przeprowadzonej wsr6d student6w ijej dokladnym prze
analizowaniu oraz zbadaniu mozliwosci SWFiS dokonano nast((
puj'l_cych zmian: 

• Dopuszczono mozliwosc swobodnego wyboru (w drodze zapi
s6w) przez studenta dyscypliny sportu, prowadz'l_cego oraz terminu 
zaj((c. 

• Wprowadzaj'l_c calkowit<t wybieralnosc zaj((c zmobilizowano 
nauczycieli do prowadzenia swoich kurs6w w spos6b atrakcyjny 
(w innym przypadku studenci nie b((d<t sit( zapisywac na nudne za
j((cia). 

• Powolano kierownik6w zespol6w sportowych, kt6rzy byli od
powiedzialni za dob6r prowadz<tcych do poszczeg61nych kurs6w. 
Prowadz'l_cy zostali zapytani w specjalnej ankiecie o swoje umie
j((tnosci i ch((c prowadzeniem danej dyscypliny sportu. 

•Zwi((kszono do 22 liczb(( oferowanych dyscyplin sportowych. 
Dzi((ki zatrudnieniu specjalist6w z nowych dyscyplin sportowych 
(np. karate, aikido) podniesiono atrakcyjnosc oferty sportowej zgod
nie z oczekiwaniami student6w. 

• Umozliwiono studentom ucz((szczanie na zaj((cia cz((sciej niz 
raz w tygodniu. 

Po semestrze obowi<tzywania nowego modelu ponownie przepro
wadzono ankiet(( na temat zaj((c z wychowania fizycznego wsr6d 
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ok. 2000 student6w. Okazalo sit(, ze az 85% studentow ocenilo, 
ze wybrany kurs i rodzaj zaj~c spelnil ich oczekiwania! Pozy
tywne byly r6wniez reakcje prowadz<tcych, kt6rzy ocenili, ze grupy 
studenckie S<t bardziej jednorodne pod wzgl((dem zainteresowan oraz 
prezentowanego poziomu umiej((tnosci sportowych co znacznie 
ulatwilo prowadzenie zaj((c. 

Wprowadzanie nowego modelu nie odbylo sit( bez problem6w. 
Szczeg61nie wybieralnosc zaj((c przysporzyla sporo trudnosci or
ganizacyjnych. Pierwsze zapisy odbywaly sit( "r((cznie" na kartkach 
papieru. 

• Cz((sto okazywalo sit(, ze jeden student zapisywal sit( do kilku 
grup, po czym rezygnowal z nich, nie informuj'l_c o tym. Powodo
walo to nisk<t frekwencj(( w grupach pomimo teoretycznego wyko
rzystania wszystkich miejsc. 

• Student musial stac w dlugich kolejkach aby zapisac sit( do wy
branej grupy - co moglo zniech((cic do wybieralnego systemu za
j((c. 

• Znacznie skomplikowalo sit( sporz<tdzanie protokol6w zaliczen 
dla wydzial6w. W kazdej grupie byli studenci wszystkich wydzia
l6w i lat studi6w. 

Zaistniala koniecznosc wsparcia nowego modelu odbywania za
j((c systemem komputerowym, kt6ry rozwi'l_zalby problemy organi
zacyjne oraz pom6gl w dopasowaniu potrzeb student6w do cose
mestralnej oferty Studium WF. 

NOWY MODEL- STAN OBECNY 

Po kilku semestrach doswiadczen wykrystalizowal sit( obecny 
model odbywania zaj((c z wychowania fizycznego. Systematycznie 
sonduje sit( zainteresowania mlodziezy staraj<tc sit( dopasowac ofert(( 
Studium WF do zapotrzebowania. Obecnie oferujemy ok. 40 dys
cyplin sportowych, wiele z nich na 2-3 poziomach zaawanso
wania czy w roznych odmianach- l~tcznie okolo 100 roznych 
kursow! Prowadzone S<t r6wniez kursy wakacyjne. Duze zaintere
sowanie student6w oraz bogata oferta zmusila nas do wynajmowa
nia wielu obiekt6w (patrz zal'l_cznik nr 1). 

Zaimplementowano system komputerowy, kt6ry nie tylko wspo
maga zadania organizacyjne, ale r6wniez umozliwia ocen(( zainte
resowania student6w poszczeg61nymi dyscyplinami (patrz zal'l_cz
nik nr 2) czy ocen(( "populamosci" poszczeg6lnych prowadz<tcych 
wsr6d student6w. Moi:na oszacowac Iiczb(( miejsc, kt6r<t trzeba przy
gotowac w kolejnym semestrze. Dzi((ki prowadzonej ewidencji stu
dent6w oraz zaliczen w kai:dej chwili dost((pna jest szczeg6lowa 
informacja o wybranym studencie. W szczeg6lnosci system umoz
liwia: 

• Szybkie i bezstresowe zapisy na zaj((cia- kai:dy student rna wy
znaczony czas oraz miejsce zapis6w, gdzie przy stanowisku kom
puterowym bez i:adnej kolejki zapisuje sit( w kilkadziesi<tt sekund. 
Sw6j wyb6r moi:e skorygowac w dowolnej chwili zapis6w. 

• System wspomaga r6wniei: korekt(( zapis6w (kt6ra trwa r6wno
legle z pierwszym tygodniem zaj((c). Student majeszcze moi:Iiwosc 
zmiany wpisu lub znalezienia wolnych miejsc na kursach przy sta
nowisku komputerowym. 

• Podczas zapis6w system kontroluje (mi((dzy innymi): 
./ Czy studentjestjui: zapisany w innych grupach- co uniemoz

liwia wielokrotne wpisy, kt6re poprzednio bardzo utrudnialy orga
nizacj(( zaj((c . 

./ Czy nie przekroczyl swojego limitu godzinowego (180h), kt6-
ry przysluguje mu w trakcie calych studi6w (sprawdzane S<t wszyst
kie kursy na kt6re student zapisal sit( od pocz<ttku swoich studi6w -
niezaliczenie kursu wymaga wniesienia oplaty za kurs powt6rko
wy). 

./ Czy zaj((cia S<t przeznaczone dla dane go studenta (np. zaj((cia, 
kt6re nie S'l_ koedukacyjne Jub wymagaj'l_ wczesniejszego zaJicze
nia innych kurs6w). 

• System dostarcza zestaw bogatych wydawnictw w formie wy
druk6w lub/i zbior6w tekstowych. Umozliwia to szybk<t redakcj(( 
informatora oraz plakat6w z planem zaj((c, opisem kurs6w itp. Po
zwala to r6wniez na zamieszczenie wielu informacji w witrynie 
intemetowej. Nauczyciele otrzymuj<t gotowe dzienniczki zaj((c (z 
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nazwiskami student6w). 
• W spos6b automatyczny sporzq_dzane sq_protokoly zaliczen przy 

minimalnym wkladzie pracy prowadzq_cych zajt(cia. 
• Dostarczane sq_ informacje statystyczne umozliwiajq_ce m.in. pro

gnozowanie podstawowych parametr6w planu zajt(c dla przyszle
go semestru. W semestrze zimowym 1998/99 srednie wykorzysta
nie miejsc w grupach wynosilo 95%. 

System komputerowy jest na tyle uniwersalny, ze obecnie jest 
wykorzystywany na Politechnice Wroclawskiej (gdzie obowiq_zuje 
wybieralny system zajt(c) do zapis6w student6w nie tylko na zajt(
cia sportowe, ale r6wniez na tzw. kursy og6lnouczelniane: jt(zyki 
obce, kursy humanistyczne i menedzerskie, matematykt(, informa
tykt(. Korzystajq_ z niego r6wniez niekt6re wydzialy. Obecnie sys
tem rejestruje ok. 40.000 wpis6w na kursy semestralnie. Zapisy trwa
jq_ dwa dni i sq_ prowadzone na 38 stanowiskach komputerowych w 
r6znych laboratoriach PWr (wszystkie stanowiska sq_ przylq_czone 
do sieci WAN). Zapisami sq_ objttci wszyscy stu
denci Politechniki Wroclawskiej. Student moze 
zapisac sit( przy jednym stanowisku komputero
wym na wszystkie kursy wybieralne. 

WNIOSKI 
• Dzittki nowym rozwiq_zaniom udalo sit( pod

niesc atrakcyjnosc zajt(c oraz zainteresowac stu
dent6w aktywnosciq_ruchowq_, nowymi dyscypli
nami sportu. Dla wielu student6w Politechniki 
Wroclawskiej jest to niepowtarzalna okazja opa
nowania umiejt(tnosci np . jazdy na nartach, nur
kowania czy paralotniarstwa. Kazdy student moze 
rozwijac swoje zainteresowania sportowe. Zwittk
szyl sit( og6lny poziom zajt(c sportowych oraz 
wzroslo ich znaczenie na naszej Uczelni. 

• Przy wprowadzaniu nowego modelu bardzo 
istotnym elementem okazal sit( system kompute
rowy wspomagajq_cy proces obslugi dydaktyki. 
Pomimo dobrego pomyslu na podniesienie atrak
cyjnosci zajt(c, zla organizacja moze zniechttcic 
student6w (duze kolejki przy zapisach, niedosta
teczna informacja, itp.) oraz prowadzq_cych zajt(
cia (zle planowanie zajt(c, pracochlonne rozlicza
nie student6w, itp.). 

• Konieczny jest dalszy rozw6j komputerowe
go systemu wspomagajq_cego nowy model odby
wania zajt(c- w tym sportowych. Zmiany bttd'l. 
ukierunkowane na dalszq_ integracje systemu z In
ternetem, a w szczeg6lnosci: udostt(pnienie "on 
line" informacji o planie zajt(c, wolnych miejscach 
na kursach, o prowadzq_cych i ofercie dydaktycz
nej. Bye moze wprowadzone r6wniez zostanq_za
pisy przez Internet (np. z komputera domowego 
lub domu studenckiego). System musi zapewnic 
komfortowq_ obslugt( studenta, dostarczyc latwy i 
powszechny dostt(p do informacji - kt6ra stano
wi podstawt( wybieralnego modelu zajt(c. 

ZALJ\CZNIK NR 1 

Ok. 10% student6w czt(sciowo oplaca kurs lub 
musi posiadac wlasny sprzt(t aby uczestniczyc w 
zajt(ciach. Tylko 53% student6w odbywa zajt(cia 
na obiektach nalezq_cych do SWFiS PWr. 

ZALJ\CZNIK NR 2 

Fragment tabeli opisujq_cej szybkosc zajmowa
nia miejsc na poszczeg6lnych kursach (mozna 
przyjq_c, ze jest to r6wnowazne z zapotrzebowa
niem na dany kurs) w czasie zapis6w na semestr 
zimowy 1998/99 (1-2.X.1998, godz. 10.00-
20.00). 

Jerzy Bieiunski, Piotr Cysewski 
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il Wlasne obiekty 

II Wynajrnow ane obiekty 

II Teren- bezplatny 

Liczba wykorzystanych miejsc w semestrze zimowym 1998/99 
w zaleznosci od obiektu na kt6rym odbywaj<t Sifi! zajfi!cia 
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TARBUD'99 -WIOSNA 
Na Targach Budowlanych TARBUD '99, jakie odbywaly sict w 

Hali Ludowej od 25 do 29 marca, jednym z wystawc6w byl Wy
dzial Budownictwa L!idowego i Wodnego PWr. Wynajctcie dose 
duzego i efektownego stoiska, jakim dysponowala jednostka Poli
techniki, byloby ponadjej finansowe mozliwosci, gdyby nie :lycz

' Jiwe stanowisko organizator6w, kt6rzy tradycyjnie stwarzajll Wy-
dzialowi korzystne warunki prezentacji. I tym razem Zarzlld Hali 
Ludowej udost((pnil Wydzialowi bezplatnie miejsce wystawowe ze 
standardowym wyposazeniem. W zamian uzyskano otwarte wykla
dy specjalistyczne, kt6re nale:lll do atrakcji Targ6w. 

W ramach tegorocznej prezentacji przedstawiono na stanowisku 
Wydzialu ekspozycj((jego aktualnych i potencjalnych mozliwosci 
w dziedzinach: 

• edukacji na studiach dziennych i zaocznych, kurs6w podyplo
mowych, wyklad6w tematycznych, szkolen zawodowych, preorien
tacji zawodowej, dzialalnosci rekrutacyjnej; 

• wsp6lpracy z przemyslem, realizacji zlecen badawczych, pro-
wadzenia analiz laboratoryjnych; 

• wsp6lpracy z zagraniclt; 
• prac badawczych wlasnych; 
• nowosci wydawniczych. 
Podczas cyklu seminari6w prezentujl!cych najnowsze technolo

gie w budownictwie mieszkaniowym i przemyslowym przedstawio
no wyniki prac badawczych wlasnych w zakresie praktycznych za
stosowan, w tym budownictwie, oraz informacje dotyCZl!Ce przy
gotowywanych zmian normatyw6w do projektowania. Uczestnicy 
mieli mozliwosc zadawania pytan i udzialu w dyskusji na zapleczu 
stanowiska Wydzialu Budownictwa. Odbyly sict nast((pUjllce wy
klady: 

• dr inz. J6zef Adamowski, dr inz. Wlodzimierz Wydra - Tynki 
renowacyjne 

• dr inz. Wlodzimierz Wydra - Wzmacnianie konstrukcji budow
lanych tworzywami sztucznymi z wl6knem w~glowym 

• dr inz. Marek Maj- Remonty silos ow ielbetowych po kilkudzie
si~ciu latach eksploatacji 

• dr inz. Andrzej Ubysz- Remonty komin6w przemyslowych 
• dr inz. Andrzej Ubysz - Wybrane zagadnienia dotyczqce zmian 

normatyw6w do projektowania konstrukcji ielbetowych 
• dr inz. Jerzy Karys- Osuszanie budynk6w 
• dr inz. J6zef Adamowski, dr inz. Zygmunt Malkowski - Re

monty budynk6w po powodzi 
• dr inz. Stanislaw Kania - Gips syntetyczny - ekologiczny, nowo-
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czesny material budowlany 
• dr inz. Stanislaw Kania - Jak szybko i tanio wybudowac scian~ 

dzialowq z ekologicznych bloczk6w gipsowych typu ORTH-Gips F 
• dr inz. Stanislaw Kania - Dodatki do beton6w szwajcarskiego 

koncernu MBT. 
Reklama seminari6w byla dobra dzictki ogloszeniu ich w infor

matorze targowym i na kilku du:lych planszach. Liczni zaintereso
wani mogli bez problemu trafic na spotkania. 

Zdaniem dr Andrzeja Ubysza z Wydzialu Budownictwa, bilans 
uczestnictwa w Targach jest co najmniej zadawalajl!CY. Dostrzega 
on walory edukacyjne imprezy, kt6ra przez mlodziez szk6l sred
nich jest traktowana jako cil!g dalszy targ6w edukacyjnych, a czct
sciowo jako gielda pracy. St!!d zapewne duze zainteresowanie wy
dzialowymi informatorami studi6w, a ze strony student6w - naj
nowszymi podrctcznikami akademickimi. 

Nie mniej wa:lny jest aspekt wsp6lpracy z przemyslem. Przedsta
wiciele firm produkcyjnych kierowali do pracownik6w Wydzialu 
Budownictwa liczne pytania na temat zdolnosci uczelni (wzglctd
nie wydzialu) do wydawania atest6w, certyfikat6w i audyt6w. Inte
resowano sict ofertami specjalistycznych uslug swiadczonych przez 
uczelnict (wydzial) oraz mozliwosciami stalej wsp6lpracy z uczel
ni<t (wydzialem)jako konsultantem w dziedzinie naukowo-technicz
nej. Zwracano uwag(( na prezentowane na stoisku najnowsze wy
dawnictwa (gl6wnie teo charakterze praktycznym). 

Nie doszlo natomiast do zadnych rozm6w na temat ewentualnej 
wsp6lpracy zagranicznej. Zwiedzaj<~.cy nie byli tez nastawieni na 
poszukiwanie nowatorskich prac badawczych. 

Dr Andrzej Ubysz widzi celowosc prezentacji uczelni (wydzialu) 
na nast((pnych wystawach tego typu i pokrewnych,jak np. Festiwal 
Nauki czy Targi Edukacyjne. 

W imieniu kadry Wydzialu Budownictwa L<tdowego i Wodnego 
PWr sklada Zarz<~.dowi Hali oficjalne podzictkowanie. 
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Oficyna Wydawnicza 

Politechniki Wroclawskiej 
poleca najnowsze publikacje: 

Kwasniowski S., Sroka Z.J., Zablocki W., Modelowanie obcict
:i:en cieplnych w elementach silnikow spalinowych, 1999, s. 138, zl 
17,00 

Kisilewicz J., l~tzyk C w srodowisku Borland C++, 1999, s. 194, 
zl19,00 

Je:i:owiecka-Kabsch K., Szewczyk H., Bechtold Z., W~tdrycho
wicz W., Grigoriew A., Wizualizacyjne studium formowania sict i 
ewolucji struktur wirowych w przeplywie przez przewct:i:enia, 1999, 
s. 86, zl 9,00 

Bednarski J., Posrednie chlodzenie wypame w klimatyzacji, 1999, 
s. 100, zl12,00 

Zielinski P., Schoepp K., Prctdnice synchroniczne o magnesach 
trwalych z rozszczepionymi biegunami, 1999, s. 60, zl9,00 

Szczygiel B., Studium nad otrzymywaniem i wlasciwosciami elek
trolitycznych warstw dyspersyjnych niklu z W~tglikiem krzemu, 
1999, s. 122, zl16,00 

Nitka-Styczen K., Optymalne sterowanie okresowe procesow z 
op6Znieniami. Teoria, algorytmy i zastosowania, 1999, s. 196, zl 
17,00 

Lu:i:yniecka E., Gotyckie swicttynie Wroclawia. Kosciol Bo:i:ego 
Ciala, Kosciol Swi~ttych Waclawa, Stanislawa i Doroty, 1999, s. 
154, zl17 

Laboratorium wysokonapictciowe w dydaktyce i elektroenergety
ce, (pr. zb. pod red. J. Fleszyilskiego), 1999, s. 316, zll8,00 

Gronowicz A., MillerS., Twarog W., Teoria maszyn i mechani
zmow. Zestaw problemow analizy i projektowania, 1999, s. 218, zl 
21,00 

Wrzaskala W., Jozwiak Ireneusz J., System operacyjny OS/2 3.0 
Warp. Architektura i dzialanie, 1999, s. 132, zl15,00 

Nowakowski T. , Metodyka prognozowania niezawodnosci obiek
tow mechanicznych, 1999, s. 136, zl16,00 

Kisilewicz J., l~tzyk C. Programowanie obiektowe, 1999, s. 128, 
zl10,00 

Krefft Anna, Funkcje diagnostyczne zjawisk nieobserwowalnych, 
1999, s. 114, zll9,00 

KOMISJA EGZAMINACY JNA 

Minister Edukacji Narodowej powolal151utego na trzyletniq kaden
cj~ Komisj~ Egzaminacyjnq prowadzqcq post~powania kwalifikacyjne 
kandydat6w na stopier'l dyplomowanego bibliotekarza oraz dyplomo
wanego pracownika dokumentacji i informacji naukowej. W sklad ko
misji wchodzq: 

• prof.dr hab. Hanna Tadeusiewicz (Uniwersytet l6dzki)- przewod
niczqca, 

• dr hab. Wanda Pindlowa (Uniwersytet Jagiellor'lski)- zast~pca prze
wodniczqcej, 

• prof.dr hab. Jan Sojka (Akademia Ekonomiczna w Poznaniu) -
zast~pca przewodniczqcej, 

• dr Aleksandra Wejman-Sowir'lska (Uniwersytet lodzki)- sekretarz 
komisji, 

Czlonkowie: 
• prof.dr hab. J6zef Dlugosz (Uniwersytet Opalski), 
• dr Artur Jazdon (Uniwersytet im. Adam a Mickiewicza w Poznaniu), 
• dr Hanna Kolenda (Uniwersytet Warszawski), 
• dr Danuta Konieczna (Wyi.sza Szkola Pedagogiczna w Olsztynie), 
• dr Jadwiga luszczyr'lska (Uniwersytet Gdar'lski), 
• dr hab. Maria Majerowicz (Uniwersytet Wroclawski). 
• dr Henryk Szarski (Politechnika Wroctawska). 
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V Wroc~awskie 
Targi Ksiq_zki Naukowej 

W dniach 17- 20 marca br. w Gmachu Glownym Politechniki 
Wroclawskiej mialy miejsce V Wroclawskie Targi Ksict:i:ki Nauko
wej organizowane przez Oficynct Wydawniczct PWr. Towarzyszyly 
im spotkania wydawcow, prezentacje ksict:i:ek i seminaria. Wyda
rzenie to rna ju:i: swojct tradycjct i znaczctC<t rangct, czego dowodzi 
chocby rosnctca liczba uczestnikow oraz zwiedzajctcych. Pictc !at 
temu rozpoczynalismy skromnie, bo od 26 wydawcow. 

Podobnie jak w latach ubieglych, goscilismy najznakomitszych 
wydawcow publikujctcych ksict:i:ki naukowe i populamonaukowe. 
Przewa:i:aly oficyny uczelniane, co jest specyfikct tych Targow. Pod
czas V WTKN swojct ofertct zaprezentowalo 73 wydawcow z cale
go kraju, ktorzy przedstawili ok. 4000 tytulow. Targi sct przyslo
wiowym "oknem na swiat" dla niewie1kich oficyn wydawniczych 
oraz poczcttkujctcych edytorow. Rosnctca co roku Jiczba wystawcow 
nie znajduje niestety odzwierciedlenia w rozwoju powierzchni 
wystawienniczej. (Prowadzi to, zdaniem niektorych, do coraz bli:i:
szych kontaktow mictdzyludzkich.) 

Otwarcia Targow dokonal prof. Andrzej Mulak, Rektor Politech
niki Wroclawskiej , nast@nie glos zabral prof. Edmund Malacho
wicz reprezentujctcy Wroclawski Oddzial PAN. Wyst<tPil te:i: prze
wodniczctcy Rady Miejskiej Wroclawia Jaroslaw Obremski. Patro
nat nad Targami sprawowal przewodniczctcy Komitetu Badan Na
ukowych, minister Andrzej Wiszniewski. 

Po spotkaniu inauguracyjnym, w ktorym wzictli udzial zaproszeni 
goscie, wystawcy i dziennikarze, nast<tPilo ogloszenie wynikow kon
kursu na najtrafniejszct szatct edytorskct ksict:i:ki naukowej . Jury w 
skladzie: prof. Jan Miodek - dyrektor Instytutu lctzyka Pol skiego 
na Wydziale Filologicznym Uniwersytetu Wroclawskiego; Euge
niusz Get-Stankiewicz - starszy wykladowca Akademii Sztuk 
Pictknych we Wroclawiu; dr hab . Ewa Luzyniecka - z Zakladu 
Konserwacji i Rewaloryzacji Architektury na Wydziale Architek
tury PWr; Rafal Bubnicki - dziennikarz "Rzeczpospolitej"; Sta
nislaw Slowik - emerytowany dyrektor ds. technicznych Zakla
du Narodowego im. Ossolinskich - Wydawnictwo; Henryk Zeli
gowski - asystent Instytutu Bibliotekoznawstwa i Informacji Na
ukowej UWr, pod przewodnictwem dra Ludomira Jankowskiego 
- Prorektora ds . Ogolnych Politechniki Wroclawskiej, przyznalo 
nast@Ujctce nagrody: 

- w kategorii ksi~tzki technicznej: Agnieszka Gryglewska, Ar
chitektura Wroclawia XIX- XX wieku w tw6rczosci Richarda Pliidde
manna. Projekt okladki: Agnieszka Gryglewska, Iwona Petryszyn. 
Oficyna Wydawnicza Politechniki Wroclawskiej, Wroclaw 1999; 

- w kategorii ksi~tzki matematyczno-przyrodniczej: Bogusla
wa Jasinska, Chemia og6lna. Projekt okladki i stron tytulowych: 
Beata Barszczewska-Wojda. Wydawnictwa AGH, Krakow 1998; 

- w kategorii ksi~tzki humanistycznej: NOBILE CLARET OPUS 
Studia z dziej6w sztuki dedykowane Mieczys/awowi Zlatowi. Praca 
zbiorowa pod redakcjct Teresy Kulak. Projekt okladki: Barbara Kacz
marek, opracowanie typograficzne: Bo:i:ena Sobota. Wydawnictwo 
Uniwersytetu Wroclawskiego, Wroclaw 1998; 

- w kategorii ksi~tzki o charakterze bibliofilskim: Tadeusz 
Chrzanowski, Alfabet Bierpfa.ffa i Falcka . Projekt okladki i strony 
tytulowej: Andrzej Taranek. Wydawnictwo Uniwersytetu Gdanskie
go, Gdansk 1998. 

Przyznano rownie:i: szesc wyroznien naSt@Ujctcym tytulom: 
- Jozef Kalisz, Podstawy elektroniki cyfrowej. Projekt okladki i 

opracowanie typograficzne: Tadeusz Pietrzyk. Wydawnictwa Ko

Dokoftczenie na stronie 34 



28 

Wizvtacja Polsko-Francuskiego 
Centrum lntvnierii Svstem6w Prze
mvslowvch 

Partnerstwo 
zobowictzuje 

W dniu 25 lutego br. Polsko-Francuskie 
Centrum Iniynierii System ow Przemyslo
wycb bylo wizytowane przez ekspert6w z 
Francji i Polski. Pobyt ten wi<tie si(( z uply
waj'lcym 1 0-leciem dzialalnosci Fundacji 
Francja-Polska, kt6ra w najwczesniejszej 
fazie przemian gospodarczych i ustrojowych 
naszego kraju podj((la liczne inicjatywy, w 
tym i edukacyjne, kt6re rnialy ulatwic trans
formacj((. Obecnie przyszedl czas na pod
sumowanie wynik6w. Jednym z jego ele
ment6w jest ocena dorobku ksztalcenia pol
sko-francuskiego wspieranego przez rz1td 
francuski. Uzyskane dane b((d<tpodstaw'l do 
podj((cia decyzji o dalszej strategii. 

Fundacja Polska-Francja zwr6cila si(( o 
przeprowadzenie kompetentnej oceny do 
Francuskiego Komitetu Oceny Szkolnictwa 
Wyiszego, kt6rego eksperci podj((li si(( oce
ny jakosci ksztalcenia wedlug standard6w 
francuskich. 

S tron(( francusk'l reprezentowal pan 
Franc;:ois Romon z Universite de Technolo
gie z Compiegne, zas polsk'l- pani dr Ewa 
Chmielecka (ze Szkoly Gl6wnej Handlowej 
w Warszawie) b((d<tca jednoczesnie czlon
kiem Zarz'ldu Stowarzyszenia Edukacji Me
nadierskiej i ekspertem w sprawach jako
sci ksztalcenia i szkolnictwa wyzszego. 
Uczestniczyla ona w ocenie osmiu sposr6d 
blisko dwudziestu plac6wek powolanych 
pod auspicjami Fundacji. 

Wizytowane instytucje musz'lprzedstawic 
wlasn'l ocen(( swoich dokonan wedlug wzo
ru francuskiego. Oceniaj<tCY eksperci wery
fikuj'l ten obraz w drodze rozm6w ze stu
dentami, absolwentami szkoly, rektorem 
(gdy jest to plac6wka dzialaj'lca w struktu
rze uczelni), a takie z przedstawicielami 
wladz regionalnych, kt6rzy okreslaj'lstopien 
zgodnosci dzialalnosci edukacyjnej z misj'l 
uczelni i potrzebami rozwoju regionalnego. 
Podczas kontroli ocenia si((, czy partners two 
jest faktyczne i czy prowadzi do nawi'lza
nia partnerskich zwi1tzk6w oraz czy sluiy 
integracji europejskiej. Priorytetemjest do
prowadzenie do partnerskiego ukladu stron, 
kt6ry odpowiadalby procesowi przemian 
politycznych i gospodarczych w Europie. 

Eksperci badaj'l r6wniei, jak moina po
m6c wizytowanym plac6wkom, by przyspie
szyc realizacj(( ich cel6w. 

W podtekscie kryje si(( oczywiscie takze 
aspekt fmansowy. Dotychczas szkoly te byly 
finansowane przede wszystkim ze srodk6w 
rz'ldu francuskiego. Francja wyraia ch€(6 

dalszego wspierania finansowego dobrze 
dzialaj'lcych jednostek, a by podtrzymywac 
ich dzialalnosc, chodzi jednakie o przepro
wadzenie selekcji i podj((cie decyzji o skali 
dotacji.-

Aby dokonac wlasciwego wyboru, naleiy 
starannie udokumentowac jakosc oferowa
nego przez szkoly ksztalcenia. Moina wte
dy okreslic, ile szk6l i w jakim zakresie 
warto wspierac dalsz'l pomoc'l. 

Ocena jakosci ksztalcenia, od dawna sto
sowana we Francji, jest coraz cz((sciej po
strzegana przez polskie srodowiska akade
mickie jako bardzo wainy element dalsze
go rozwoju szkolnictwa wyiszego w Pol
sce. Wspieraj'l go nie tylko przedstawiciele 
panstwowych instytucji dydaktycznych. 
Obok powolanej przez Ministra Edukacji 
Narodowej Komisji Akredytacyjnej Wy
iszego Szkolnictwa Zawodowego, kt6ra 
wyraia zgod(( na utworzenie i weryfikuje 
dzialalnosc wyiszych szk6l zawodowych 
Uest ich jui I 0), powstalo Stowarzyszenie 
Edukacji Menedierskiej FORUM, kt6re zaj
muje Si(( srodowiskOW'l akredytacj'l szkol 
r6inego typu. Na mocy porozumienia rek
tor6w uniwersytet6w pol skich istnieje Uni
wersytecka Komisja Akredytacyjna (UKA), 
zas rektorzy nalei'lCY do Konferencji Rek
tor6w polskich Uczelni Technicznych pod
pisali porozumienie o wprowadzaniu syste
mu punkt6w kredytowych (ECTS). 

Panstwo Ewa Chmielecka i Franc;:ois Ro
mon podczas wizyty we Polsko-Francuskim 
Centrum Iniynierii System6w Przemyslo
wych spotkali si(( z absolwentami i studen
tami program6w ksztalcenia typu Mastcre i 
Studium Podyplomowego Zarz1tdzania Sys
temami Przemyslowymi, jak r6wniei z dr 
Wojciechem Mysleckim i dr Krystianem 
Konkolem (PFCISP), dziekanem Wydz. In
formatyki i Zarz<tdzania prof. J.Swi1ttkiem, 
dziekanem Wydz. Mechanicznego i kierow
nikiem WCTT prof. Janem Kochem oraz JM 
rektorem prof. Andrzejem Mulakiem. 
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Odbyly si(( r6wniei rozmowy z konsulem 
honorowym Francji we Wroclawiu dr Jac
kiem Libickim, z marszalkiem sejmiku dol
nosl'lskiego prof. Janem Waszkiewiczem, 
wiceprezydentem Wroclawia dr Andrzejem 
Jarochem, przewodnicz'lcym Dolnosl'lskiej 
Izby Gospodarczej dr Z.Sebastianem i z 
wiceprezesem Towarzystwa Telefonii Lo
kalnej DIALOG dr J.Janiszewskim. 

W najbliiszym czasie powinien bye zna
ny wynik oceny dotychczasowej dzialalno
sci Fundacji Francja-Polska, a nast((pnie 
poszczeg61nych plac6wek. Moina jednak 
miec nadziej((, ie dorobek Szkoly Francu
skiej wypadnie na tym tle korzystnie. Od 
dawna prowadzona tu dzialalnosc wykracza
la poza standardowe zadania Studium Po
dyplomowego Uakim formalnie byla Szko
la). Opr6cz dzialalnosci dydaktycznej i ba
dawczej zrealizowano 3 projekty w ramach 
europejskich program6w pomocowych (2 z 
programu TEMPUS i 1 Sierra Apple), zas 
obecnie Polsko-Francuskie Centrum Iniy
nierii System6w Przemyslowych zloiylo 
wniosek o przyznanie srodk6w na realiza
cj(( projektu dotycz'lcego opracowywania 
modul6w ksztalcenia w dziedzinie iniynie
rii innowacji i zarz1tdzania projektami i pro
gramami. Jest to zadanie, w kt6rym Centrum 
b((dzie pelnic rol(( koordynatora. Partnera
mi w tym projekcie S'l Ecole des Mines de 
Saint Etienne oraz z Institut Catala de Tech
nologia z Barcelony. 

Korzysci z rozwoju Polsko-Francuskiego 
Centrum Iniynierii System6w Przemyslo
wych S'l tei udzialem calej Uczelni. Dzie
wi((cioro pracownik6w naukowych PWr, 
kt6rzy stanowi'l kompetentn<t kadr(( prowa
dZ'lC'l zaj((cia wraz z przedstawicielami 
uczelni francuskich , wprowadza do katalo
gu uczelnianych zaj((c nowe przedmioty 
wybieralne i stymuluje realny transfer wie
dzy. Sluiy to rzeczywistemu poszerzaniu 
profilu dzialalnosci dydaktycznej uczelni, 
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Juz w maju Wittigalia! 
lmprezy sportowo-rekreacyjne 

organizowane z okazji Wittigali6w '99 

Czwartek 13.05.99 
I. Wielki Wyscig Odra Cross (Przystan AZS przy Wybrzei:u Wyspianskiego 40)-

godz. 9.30- 12.00 
• wyscig 6semek wioslarskich Uniwersytet-Politechnika, 
• wyscigi innych osad wioslarskich i kajakowych, 
• pokazy narciarskie i ratownictwa wodnego, 
• piknik, 
II. Festyn sportowo-rekreacyjny (stadion SI\!ZY kolo osiedla przy ul. Wittiga) -

godz. 12.00-19.30 
• tumieje tenisa ziemnego, stolowego, pitttek pilkarskich , siatk6wki plai:owej , uni

hoka, wyciskania silowego itp. 
Sobota 15.05.99 
Wielki tumiej tr6jek koszykarskich ,VI Studencki Street Basket" (osiedle przy ul. 

Wittiga) 
- godz. 9.00- 16.00. W trakcie rozgrywek - turniej VIP-6w i inne atrakcje. 
Wszelkie informacj e i zapisy w siedzibie Klubu . 

Mistrzostwa Polski Szk6t Wyzszych 

(Mistrzostwa Polski Politechnik) 
XX edycja- wiosna '99 

Dyscyplina Miejsce Termin 

1.Narciarstwo Wisla 07-10.01.99 
2.Judo m~i:czyzn Pol. Koszalin 11-14.03.99 
3.Tenis stolowy AGH Krakow 15-18.04.99 
4.Brydi: sportowy Pol. Poznan 15-18.04.99 
5.Aerobik sportowy Pol. Gdansk 23-25 .04.99 
6.Szachy Pol. Poznan 22-25.04.99 
7.Pi!ka noi:na Pol. Poznan 27.04-03 .05.99 
8. Badminton UWr 23-25.04.99 
9.Koszyk6wka kobiet Pol. Szczecin 28 .04-03 .05 .99 

10.Koszyk6wka m((i:czyzn Pol. Szczecin 28 .04-03 .05 .99 
ll .Lekka atletyka AZS rak6w 13-16.05.99 
12.Wios1arstwo AZS Szczecin 22-23 .05 .99 
13.Siatk6wka plai:owa Pol. Sl. G1iwice 27-30.05 .99 
14.Zeglarstwo Wilkasy 14-19.09.99 

Pozos tale rozgrywki odb((dtt si(( wiosntt 2000 roku ( ok.15 dyscyplin) 
Politechnika Wrodawska b((dzie organizowala MPSzW na ergometrze wioslarskim, 

MPSzW w street baskecie kobiet i mt(i:czyzn oraz MPSzW w jezdziectwie 

kt6ra stawia sobie obecnie za eel zwi((ksze
nie liczby kierunk6w ksztalcenia. 

Nowy prezydent Fundacji Francja-Polska 
pan Claude Sardais oraz przedstawicie1ka 
Fundacji na Polsk(( pani Anna Darska pod
czas pobytu we Wroclawiu (12 marca br.) 
i:ywo interesowali sit( nowymi moi:liwoscia
mi partnerskiej wsp6lpracy wynikajttcymi z 
nadania dawnej Szkole Francuskiej statusu 
Centrum, a wit(c samodzielnej jednostki 
PWr. Nowa sytuacja pozwoli na Jepsze za
rzttdzanie posiadanymi przez plac6wk(( za
sobami i skuteczne planowanie strategii roz
woju. 

Haslem najnowszych przemian jest witt-

czenie sit( polskiej kadry naukowej do 
wsp6lpracy na zasadach partnerskich. Nie 
jest to latwe, i to dla i:adnej ze stron. (Jak 
zauwai:yl dr Krystian Konkol, latwiej jest 
tei: swiadczye pomoc nii: bye partnerem). 
Ale Polsko-Francuskie Centrum Ini:ynierii 
System6w Przemyslowych dowodzi swojtt 
dzialalnoscitt, i:e nie musi to bye bardzo 
bolesny zabieg. 

Na zdj\!ciu: Dr Ewa Chmielecka i dr 
Franc;:ois Romon w towarzystwie dr Wojcie
cha Mysleckiego i dr Krystiana Konkola 
podczas wizytacji Polsko-Francuskiego 
Centrum Ini:ymerii System6w Przemyslo
wych. (fot. Piotr Krasicki) 
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FILlA 
Jf' ALBHZYSKA. 

W dniach 24-26 marca odbywa
ly si(( w Walbrzychu Targi Zawo
doznawcze. Filia po raz trzeci sko
rzystala z moi:liwosci zaprezento
wania si(( mlodziei:y szk61 srednich 
miasta i regionu. Studenci oraz pra
cownicy udzielali informacji o za
sadach rekrutacji, programach stu
di6w i zaletach studiowania w ro
dzinnym miescie . Zainteresowanym 
rozdano materialy informacyjne o 
wydzialach ksztalqcych student6w 
w Walbrzychu oraz 2000 ulotek 
propagujttcych FiJi((. 

31 marca w Ratuszu Urz((du Mia
sta Walbrzycha odbylo si(( kolejne 
robocze spotkanie dyrekcji filii 
Walbrzych z wiceprezydentem 
Henrykiem Gol((biewskim. Tema
tem spotkania byly sprawy zwittza
ne z dalszym rozwojem techniczne
go szkolnictwa wyi:szego w regio
nie wa1brzyskim, z kt6rych nalei:y 
wyr6i:nie : 

• zabezpieczenie wysokokwalifi
kowanej kadry technicznej dla roz
wijajttcego sit( nowoczesnego prze
myslu w Specjalnej Strefie Ekono
micznej Walbrzycha, 

• uruchomienie nowych kierun
k6w i specjalnosci ksztalcenia w 
zwittzku ze zmiantt struktury gospo
darczej regionu. 

Poinformowano tei: o zaawanso
wanych poczynaniach zwittzanych 
z uruchomieniem w Walbrzychu 
Wyi:szej Szkoly Zawodowej o pro
filu humanistycznym. 

• Zycie studenckie to intensywna 
praca, cz((sto tei: i:ywiolowe i:ycie 
towarzyskie. Zar6wno studenci, jak 
i obserwujttcy ich pracownicy nie 
zawsze pami((tajtt, i:e na tych spra
wach nie konczy Si(( swiat. Stt wo
k61 nas 1udzie majttcy powai:ne klo
poty. Okazuje si((, i:e S<t liczni stu
denci, kt6rzy potrafitt wyjse tym 
problemom naprzeciw. Dowodem 
na to okazala sit( akcja honorowe
go krwiodawstwa mieszkanc6w DS 
Filii PWr. w Walbrzychu. Wzit(li w 
niej udzial: Renata Czuchra, Vio
letta Kaczmarek, Anna Kulecka, 
Andrzej Legei:ynski, Justyna Le
wandowska i Katarzyna Sieradzka. 
Jak dobrze miee takich przyjaci6l! 
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NA WYDZLtLACH 

CHEMICZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydziatu 20 
stycznia poparto wniosek dziekana w 
sprawie zachowania dotychczasowej li
czebnosci Rady Wydziatu w kadencji 
1999-2002 oraz liczby czlonk6w Rady 
w poszczeg6lnych grupach. 

Prof. W. Zyrnicki przedstawil sytuacj(( 
kadrow'! i perspektywy kreowania sta
nowisk profesor6w na Wydziale Che
micznym. 

Prof. P. Kafarski om6wil spos6b fi
nansowania wydzial6w chemicznych na 
uczelniach amerykanskich. 

Prodziekan A.Matynia w III cz((sci 
swego sprawozdania przedstawil obci'!
i:enia dydaktyczne pracownik6w wy
dzialu w roku akademickim 1997/98. 

W glosowaniu tajnym poparto wnio
ski komisji RW Chemicznego w spra
Wle: 

• wszcz((cia przewodu habilitacyjne
go dr ini:. Piotra Synowca, 

• dopuszczenia dr ini:. J6zefa Myrcz
ka do kolokwium habilitacyjnego, 

• niewszczynania post((powania o 
nadanie tytutu naukowego profesora 
panu dr hab.ini:. Zygmuntowi Wirpszy, 
prof.nadzw. Politechniki Radomskiej, 

• powolania komisji do wszcz((cia 
przewodu habilitacyjnego dr ini:. Bog
dana Szczygla, 

• zatrudnienia prof.dr hab. Aleksan
dra Sikorskiego na stanowisku profe
sora nadzwyczajnego w dziedzinieBio
techno/ogii, 

• wszcz((cia post({Powania w sprawie 
powolania dr hab. Zdzislawa Kawali na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego 
w dziedzinie Jniynierii chemicznej i 
procesowej, 

• powolania mgr ini:. Marcina Ledy 
na stanowisko asystenta naukowo-dy
daktycznego w Instytucie Chemii Fi
zycznej i Teoretycznej. 

W glosowaniujawnym Rada Wydzia
tu pozytywnie zaopiniowala wnioski o: 

• przyznanie urlopu bezplatnego dr 
ini:. Andrzejowi Trochimczukowi, 

• przyznanie stypendium habilitacyj
nego dr Antoniemu Chyli, 

• poparcie przedlui:enia zatrudnienia 
dr Graiyny K((dziory na stanowisku ad
iunkta naukowo-dydaktycznego w In
stytucie Technologii Organicznej i Two
rzyw Sztucznych na czas nieokreslony. 

Postanowiono oglosic konkurs na sta
nowisko adiunkta naukowo-dydaktycz
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lnwestycje 
uczelni 
wroctawskich 

Uczelniane pisma wyi:szych szk6l Wrocla
wia donosz'! coraz cz((sciej o inwestycjach 
budowlanych. 

W kwartalniku Akademii Ekonomicznej 
, Nasza Akademia" (nr 3/99) moi:na prze
czytac o budowie nowego obiektu dydak
tycznego pol'!czonej z modernizacj'! i prze
budow'! istniej'!cego budynku H. Projekt 
autorstwa dra ini:. arch. Andrzeja Skowron
skiego przewiduje dobudow(( nowej ,plom
by" przy gl6wnym budynku od strony ulicy 
Komandorskiej oraz adaptacj(( na cele dy
daktyczne bali technologicznej w budynku 
H. Zaprojektowany budynek b((dzie mial6 
kondygnacji o l<!cznej powierzchni ui:ytko
wej 3017,8 m.kw. 

Uczelnia zyska w ten spos6b dwie sale 
audytoryjne (kai:da na ok. 160 os6b ), cztery 
sale dydaktyczne dla 30-osobowych grup 
studenckich i 23 mniejsze sale dydaktyczne 
(na 15 os6b), a taki:e pomieszczenia biuro
we i pomocnicze. W modernizowanej bali 

Umowa miQdzy 
Uniwersytetem Wr. 
i WSZ w Legnicy 

8 kwietnia 1999 r. rektor Uniwersytetu 
Wroclawskiego prof. Roman Duda pod pi
sal urnow(( o wsp6lpracy z Wyi:SZ'! Szkol'! 
Zawodow'! w Legnicy. Ta panstwowa 
uczelnia powstala w ubieglyrn roku. Gl6w
nym eel em jej utworzenia bylo stworzenie 
miejscowej mlodziei:y moi:liwosci zdoby
wania zawodu na miejscu oraz podniesie
nie wskaznika scholaryzacji w tym regio
nie. Na konferencji prasowej z okazji pod
pisania umowy prof. Roman Duda stwier
dzil, i:e w Polsce studia podejmuje okolo 
10% maturzyst6w, gdy standardem w Unii 
Europejskiej jest 40%. Jednym z czynni
k6w ograniczaj'!cych rozw6j ksztalcenia 
jest ograniczona liczba uczelni . Wyi:sze 
szkoly zawodowe daj'! moi:liwosc popra
wy tej sytuacj i. W Legnicy na trzech kie
runkach ksztalcenia (Administracja pu
bliczna, Zarzqdzanie przedsi~biorstwem 
oraz Sluiby publiczne) uczy sit( obecnie 
okolo 600 os6b, z kt6rych polowa- syste
mem zaocznym. Studia koncz'! sit( stop
niem licencjata. Wsr6d wykladowc6w jest 
wielu pracownik6w Akademii Ekonomicz
nej oraz Wydzial6w: Nauk Spolecznych 
oraz Prawa i Administracji Uniwersytetu 
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technologicznej zostan'! wyodr((bnione dwa 
poziomy. Zmiesci si(( tu m.in . dziekanat, sala 
konferencyjna i pracownie komputerowe. 
Wladze uczelni maj'! nadziej((, i:e inwesty
cja zostanie ukonczona z koncem 2001 roku. 

Natomiast Uniwersytet Wroclawski (czy
tamy w ,Perspektywach" nr 2/99) przygo
towuj'!c si(( do swego jubileuszu 300-lecia 
odnowil Oratorim Marianum (sal(( koncer
tOW'! w gmachu gl6wnym), konczy remont 
Wiei:y Matematycznej i zabiega o fundusze 
na budow(( nowej biblioteki. Jak powiedzial 
rektor UWr prof. Roman Duda, Uniwersy
tet Wroclawskijest trzeci w kolejce do srod
k6w budi:etowych ,zaraz po Bibliotece Ja
giellonskiej i warszawskiej, na razie MEN 
wspiera nas duchowo. Sytuacja jest na tyle 
dobra, i:e mamy wst((pny projekt, bardzo 
aktywny Spoleczny Komitet Budowy i przy
gotowany teren. Jesli tylko uzyskamy zie
lone swiatlo, jeszcze tego same go dnia mo
i:emy rozpoCZ'!C prac((." 

Sytuacja wydaje si(( nawet calkiem fanta
styczna, jesli powi'!zac to z informacj'!, i:e 
10 czerwca o godzinie 19.30 Papiez rna po
swi((cic w Warszawie DOW'! Bibliotek(( Uni
wersyteck'!. Czy to znaczy, i:e kolejka tak 
szybko si(( skraca? 

Wroclawskiego. 
Jak podkreslil rektor Wyi:szej Szkoly 

Zawodowej w Legnicy prof. Stanislaw 
D<!browski, podpisana wlasnie umowa 
przynosi korzysci przede wszystkim jego 
uczelni . Uregulowano sprawy dotyCZ'!Ce 
dalszego ksztalcenia absolwent6w WSZ na 
studiach magisterskich na UWr., zasady 
zatrudniania pracownik6w UWr. w WSZ i 
moi:liwosci korzystania z Biblioteki Uni
wersyteckiej przez student6w WSZ. Usta
lono tei: zasady wsp6lnego organizowania 
imprez naukowych. 

Prof. S .D<!browski przypomnial, i:e 
wsp6lpraca mi((dzy uczelniami istniala jui: 
od momentu powstania WSZ. Podzi((kO
wal tei: wladzom UWr. za pomoc przy two
rzeniu WSZ. 

Prof. R.Duda om6wil tei: sprawy zwi'!
zane z utworzeniem ekumenicznego Wy
dzialu Teologii na UWr. na bazie istniej'!
cego obecnie Papieskiego Fakultetu Teo
logicznego. Zdaniem Rektora UWr. bylo
by to korzystne dla o bu stron. Z j ednej stro
ny teologia musialaby sit( zblii:yc do nauk 
szczeg6lowych. Z drugiej strony- naPa
pieskim Fakultecie Teologicznymjest wie
lu specjalist6w, kt6rych pozyskanie bylo
by korzystne dla UWr. Przypomnial, i:e 
prace przygotowawcze trwaj'!jui: od roku. 
Ostateczna decyzja w tej sprawie jeszcze 
nie zapadla. (magi) 
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Dni 
Aktywnosci 
Studenckiej 

Student to istota aktywna. Nie zawsze jed
nak ta prawda ujawnia sitt wobec os6b po
stronnych. Aby zapoznac wszystkich z bo
gactwem zainteresowail studenckich, a tak
ze, bye moze, by zdopingowac mniej :Zywio
lowe jednostki do dzialania, Mittdzynarodo
we Stowarzyszenia Student6w Nauk Eko
nomicznych i Handlowych AIESEC zorga
nizowalo w dniach 23 i 24 marca Dni Ak
tywnosci Studenckiej, czyli Targi Wroclaw
skich Organizacji i Stowarzyszen Studenc
kich. Polegaly one przede wszystkim na pre
zentacji istniej'l_cych juz r6:Znych form zor
ganizowanej dzialalnosci studenckiej. 

Wchodz'l_cym na antresol<( w Gmachu 
Gl6wnym rzucala si<( przede wszystkim w 
oczy Telewizja Studencka ,STYK", kt6ra 
przygotowywala reportaz o imprezie dla 
swoich widz6w z osiedla przy ul. Wittiga. 
Wrazenie robily tez wyr6zniaj'l_ce sitt stylo
wymi strojami: Towarzystwo Muzyczne 
,Consonanza" (renesansowe stroje nawi'l_
zuj'l_ do rodzaju wykonywanej muzyki ch6-
ralnej), ch6r Akademii Rolniczej ,Szumilt
cy Jesion" (kontusze), Akademicki Zesp6l 
Piesni i Tailca ,Jedliniok" (polskie stroje 
ludowe) oraz Akademicki Zwi:tzek Spor
towy w jednolitych granatowych koszul
kach. Nie braklo tez chemik6w w bialych 
fartuchach, koszulek NZS-u, r6znorodnych 
flag i akcesori6w. Ozdob<t prezentacji byly 
zdjttcia wystawione przez Stowarzyszenie 
paraArtystycznej Fotografii (SpAF). Po
krewne zainteresowania rozwijaj'l_ studenci 
w Akademickim Klubie Realizator6w Fil
mowych FOSA. Mozna bylo zapoznac sit( 
z duzym wyborem pism studenckich: od 
maj'l_cego juz utrwalona renomtt miesittcz
nika ,Semestr", poprzez ,tygodnik mysli 
Reakcja" do ulotnych twor6w jak ,Wy
kladzina" - Dwumiesittcznik Wydawany 
Pod Patronatem Kola N auk owego Studen
t6w Chemii ALLIN Na Politechnice Wro
clawskiej (numer 1 ukazal sitt w marcu 
1999). Pismo to, obok dziel poetyckich 
(przepittknych, choc ortografia pozostawia 
nieco do zyczenia!) propaguje Dzien Mola, 
czyli swittto wszystkich chemik6w. Impre
Z<( pod tym haslem obchodzono juz 2 czerw
ca 1998. Wybrano wtedy ,najbardziej mo
lowego wykladowctt", kt6rym okazal sitt 
prof. J.Skarzewski. 

Opr6cz klasycznych k61 naukowych 
(,Optoelektronika i mikrosystemy", ICT, 
SKN Szczeg6lowej Uprawy Roslin) natra
filismy na Studenckie Stowarzyszenie 
WIGGOR, kt6re stawia sobie za eel ksztal-

towanie (drog'l_szkolen i konkurs6w) i pro
mowanie najlepszych student6w, Stowarzy
szenie ASPD interesuj'l_ce sitt poszerzaniem 
horyzont6w intelektualnych i Chrzescijail
skie Stowarzyszenie Akademickie zainte
resowane wiedz<t biblijn'l_ i ksztaltowaniem 
postaw zyciowych oraz Stowarzyszenie 
Students In Free Enterprise (SIFE), kt6re 
chce pom6c studentom odnalezc sitt w wol
norynkowej rzeczywistosci. 

To oczywiscie nie wszystkie atrakcje Dni 
Aktywnosci. 

Odbylo sitt spotkanie student6w z przed
stawicielami wladz Uczelni. JM Rektor pod
kreslil znaczenie wszechstronnego rozwo
ju mlodych ludzi i przypomnial swoj'l_ ini
cjatyw(l zorganizowania spotkan ,dlugiego 
stolu" - gdyz takim dysponuje w gabinecie. 
Wobec faktu, ze coraz wittkszy pro cent mlo
dziezy studiuje, sty! zycia rnlodziezy aka
demickiej bttdzie coraz bardziej ksztaltowal 
model kulturalny mlodego pokolenia. Jesli 
wypracowane zostan'l_ ciekawe formy, dlu
gofalowe rezultaty bttd<t niezwykle cenne. 

Mgr Andrzej Ostoja-Solecki przypomnial 
meandry organizacyjnej dzialalnosci studen
t6w w okresie powojennym i wyrazil nadzie
j(l na owocn'l_ wsp6lpractt w przyszlosci . 
Podkreslil, ze Wroclaw jest miastem, w kt6-
rym ksztalci sitt - na samych tylko studiach 
dziennych - okolo stu tysittcy os6b. 

Przewodnicz'l_cy Komitetu Organizacyjne
go Dni Aktywnosci - Andrzej Czarnecki z 
AIESECu podzittkowal wszystkim uczest
nikom i wyrazil nadziej(l, ze tajest to udany 
pocz'l_tek przyszlych, organizowanych regu
lamie imprez. 

Na spotkaniu byli tez prorektor ds. stu
denckich in spe - prof. Ludwik Komorow
ski oraz pani mgr Krystyna Galinska, kt6-
rzy nastttpnie z zywym zainteresowanie 
przygl'l_dali sitt prezentacjom. 

A wittc: do zobaczenia? 
(mk) 
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nego w Instytucie Inzynierii Chemicz
nej i Urz'l_dzen Cieplnych i powolano 
Komisj(( Konkursow'l_. 

W glosowaniu jawnym Rada Wy
dzialu jednomyslnie zatwierdzila 
przedstawione przez prof. A.Matynitt 
tematy prac dyplomowych realizowa
nych w roku akademickim 1998/99 na 
specjalnosciach: Biotechnologii mole
kularnej i biokatalizy oraz Chemii sro
dowiska w Instytucie Chemii Organicz
nej, Biochemii i Biotechnologii. 

Na zakonczenie obrad prof. A.Ol
szowski przedstawil ksi<t:lk(( pt. ,Lu
dzie i dziela" autorstwa prof. Zdzisla
wa Ruziewicza. Dziekan prof. H.G6-
recki udzielil infonnacji o biez'l_cych 
dotycz'l_ce sprawach wydzialu. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu Che
micznego 3 rna rca pozytywnie zaopi
niowano przedstawiony przez dzieka
na wniosek o wyr6znienie nagrod<t 
Ministra Edukacji Narodowej zespolu 
skladaj'l_cego sitt z prof.dr hab. Boze
ny Kolarz, dr ini. Andrzeja Trochim
czuka, mgr inz. Doroty Jermakowicz
Bartkowiak i dr hab. Wieslawa Apo
stoluka za cykl publikacji pt. ,Synteza 
i ocena wlasciwosci kopolimer6w i 
otrzymanych z nich nosnik6w kom
pleksuj'l_cych jonit6w". 

W glosowaniu tajnym Rada Wydzia
lu poparla wnioski przedstawione 
przez dziekana w sprawie zgloszenia 
kandydatur: prof.dr hab. Witolda Cha
rewicza, prof.dr hab. Jacka Mlochow
skiego oraz prof.dr hab. Bogdana Ra
domyskiego do odznaczenia Medal em 
Komisji Edukacji Narodowej. 

Po zapoznaniu sit( z protokolami z 
posiedzeil Komisji Rady Wydzialu 
Chemicznego, w glosowaniu tajnym 
podjttto uchwaly popieraj'l_ce wnioski 
komisji w sprawie: 

• wszczttcia przewodu habilitacyjne
go dr inz. Bogdana Szczygla, 

• wszczttcia przewodu habilitacyjne
go dr inz. Krzysztofa Stanczyka. 

Na zakonczenie obrad dziekan prof. 
H.G6recki zlozyl serdeczne podzittko
wanie na rttce pani prof. Kazimiery 
Wilk za profesjonalnie zorganizowane 
stoisko Wydzialu Chemicznego na Tar
gach Edukacji TARED'99 . Nast((pnie 
przedstawil wyniki klasyfikacji plac6-
wek naukowych zajmuj'l_cych si(( ba-
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daniami z dziedziny chemii opracowa
ne przez Zesp6l T -09 Komitetu Badan 
Naukowych: Wydzial Chemiczny PWr 
uplasowal sict w pierwszej grupie tego 

rankingu. 0 

INZYNIERIA SRODOWISKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 27 
stycznia w glosowaniu tajnym jedno
glosnie poparto wniosek o powolanie 
prof. Zbigniewa Siwonia na stanowi
sko profesora zwyczajnego. 

Postanowiono wystqpic o przyznanie 
dr inz. Andrzejowi Kotowskiemu na
grody Ministra Ochrony Srodowiska, 
Zasob6w Naturalnych i Lesnictwa za 

monografict habilitacyjniit pt. ,.Podsta
wy wymiarowania bocznych przele
w6w burzowych z ruriit dlawiiitq". 

Poparto wniosek o zatrudnienie dr 
inz. Grazyny Kmiec na pelnym etacie 
naukowo-dydaktycznym na okres jed

nego roku. 
Przedluzono mianowanie na stanowi

sku asystenta naukowo-dydaktycznego 
mgr inz. Wioletcie Ziai oraz umowct o 
pracC( na stanowisku adiunkta dr inz. 
Krystynie Lech-Brzyk. 

Zatwierdzono programy zaocznych 
uzupelniajii\.cych studi6w magisterskich 
dla absolwent6w filii Walbrzych i stu
di6w zaocznych. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 3 
marca zatwierdzono minimalne ilosci 

godzin zajC(c dla student6w starajii\.cych 
sict o stypendia naukowe, jak i dla po
wracajii\.cych z urlop6w dziekanskich. 

Dopuszczono dr inz. Marka Zawil
skiego do kolokwium habilitacyjnego 
i zatwierdzono temat wykladu habili

tacyjnego. 
Przedluzono zatrudnienie dr hab. 

Ryszarda Szeteli na stanowisku profe
sora nadzwyczajnego PWr. 

Postanowiono zatrudnic mgr ini:. 
Agnieszkct Isanskiit i mgr inz. Annct Li
twin na stanowiskach asystent6w na
ukowo-dydaktycznych. 

Poparto wniosek o nadanie Medalu 
Komisji Edukacji Narodowej prof. Ja
nuszowi Jezowieckiemu. 

Wystiil.Piono o przyznanie zespolowej 
nagrody Ministra Edukacji Narodowej 
prof. Jerzemu Zwozdziakowi, dr inz. 
Annie Zwozdziak i dr Andrzejowi 
Szczurkowi. 
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Studenci Wvdzialu Mechanicznego 

W miescie 
Volkswagen a 

We wrzesniu 1998 roku zostal podpisany 
list intencyjny dotyczii\.CY umowy o wsp6l
pracy pomictdzy Instytutem Konstrukcji i 
Eksploatacji Maszyn Politechniki Wroclaw
skiej a Instytutem Budowy Pojazd6w (In
stitut fur Fahrzeugbau) Fachhochschule 
Braunschweig-Wolfenbiittel z siedzibiit w 
Wolfsburgu (RFN). 

Celem deklarowanej wsp6lpracy jest po
znawanie kultury kraj6w wsp6lpracujii\.cych 
stron, poznawanie metod i warunk6w reali
zacji cel6w dydaktycznych, a tak:le uczest
nictwo w procesie dydaktycznym przez wy
mianC( grup studenckich na zasadach kilku
dniowych wycieczek, uczestnictwo w prak
tykach zawodowych, a takze realizacja prac 
dyplomowych w kraju partnera. 
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W ramach planowanej wsp6lpracy w paz
dziemiku 1998 roku odwiedzila Wroclaw 
grupa student6w IV roku kierunku Budowa 
pojazd6w IFBW z Wolfsburga, a w ramach 
rewizyty grupa student6w Wydzialu Mecha
nicznego odbyla w ostatnim tygodniu listo
pada tygodniowiit wycieczkct do Wolfsburga. 

Dyrektor IFBW prof.dr inz. Gerhart Rin
ne przedstawil uczestnikom program i wa
runki studi6w na kierunku Budowa pojaz
d6w IFB\v, a takze zorganizowal wycieczki 
do fabryk koncemu Volkswagen w Salzgit
ter (wytw6mia silnik6w spalinowych) i w 
Wolfsburgu (wytw6mia pojazd6w) oraz do 
Wolfenbiittel- macierzystej siedziby odwie
dzanej FH. 

Bardzo interesujiitce wycieczki meryto
ryczne zostaly zdominowane jednak przez 
spotkanie z dyrekcjiit instytutu i studentami 
niemieckimi, kt6re mialo miejsce w podzie
miach browaru w Farelsleben (przedmiescia 
Wolfsburga) przy tradycyjnym piwie. 

Poniewaz fotografowanie na terenie fa
bryk Volkswagena nie jest 
zalecane, prezentowane mi
gawki dotycziit miejsc o zde
cydowanie ,cywilnym" cha
rakterze. 

Organizatorami wyjazdu 
byli pracownicy Zakladu 
Napctd6w Spalinowych 
IKEM. 

dr ini. Czeslaw Kolanek 

Muzeum Volkswagena 

Prof. Gerhart Rinne- dy
rektor /nstytutu Budowy Po
jazdow w Fachhochschule 
Braunschweig-Wolfeniittel, 
/FBW Wolfsburg wraz ze stu
dentami w laboratorium po
jazdow. 

Dr Czeslaw Kolanek w ha
mowni silnikow 
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Konferencja 
COMBELET'99 

W dniach28.09.-1.10.1999 r. odbctdzie sict 
w Osrodku Pracy Tw6rczej PWr. ,Radosc" 
w Szklarskiej Porctbie mictdzynarodowa kon
ferencja ,Computer Based Experiments, 
Learning and Teaching. COMBELET'99". 
Patronat nad nilt objltl JM Rektor Politech
niki Wroclawskiej prof. Andrzej Mu1ak. 
Organizatorem konferencjijest Zaklad Sys
tem6w i Sieci Komputerowych Wydzialu 
E1ektroniki PWr. Honorowym przewodni
CZltcym Komitetu Naukowego zostal dzie
kan Wydzialu E1ektroniki W Komitecie 
Naukowym opr6cz Polak6w znalezli sict 
uczeni z Arabii Saudyjskiej, Australii, Au
strii, Brazylii, Czech, Francji, Grecji, Hisz
panii, Holandii, Izraela, Malezji, Meksyku, 
Niemiec, Portugalii, Rumunii, Slowenii, 
USA i Wielkiej Brytanii. Przewodniczllcym 
Komitetu Naukowego zostal A. Kasprzak, a 
wiceprzewodniczltcymi K.J.Burnham (Wiel
ka Brytania) oraz L.Koszalka. W sklad Ko
mitetu Organizacyjnego weszli : I.Pozniak
Koszalka (przewodniczllca), A.Gawryszak 
(sekretarz), M.Markowski, A.Ryba, P.Ryba 
i S.Ziemian. 

Celami konferencji Slt: 
• integracja specjalist6w z r6inych kraj6w, 

zwlaszcza mlodych naukowc6w, 
• wymiana doswiadczeil w na:uczaniu uni

wersyteckim, a w szczeg61nosci: 

VII Konferencja 
,,Problems 
of Hydroengineering" 

W dniach 19-21 maja 1999 r. odbctdzie 
sict VII Konferencja ,Problems of Hydro
engineering". Jej organizatorami Slt Insty
tut Geotechniki i Hydrotechniki Politech
niki Wroclawskiej oraz Program Polsko
Holenderskiej Wsp6lpracy Instytucjonalnej 
w Dorzeczu Odry MATRA. Patronat nad 
konferencjll objctli minister - czlonek Rady 
Ministr6w Jerzy Widzyk, wojewoda dol
noslltski Witold Krochmal, JM Rektor Po
litechniki Wroclawskiej prof.dr hab.inz. 
Andrzej Mulak oraz dziekan Wydzialu 
Budownictwa Lltdowego i Wodnego Poli
techniki Wroclawskiej prof.dr hab.inz. Er
nest Kubica. 

Komitet Naukowy tworzlt: prof. W.Bu
chholz (Instytut Morski w Szczecinie), 
prof. J .Gabriel (Technical University of 
Prague), prof. H.B.Horlacher (Technical 
University of Dresden), dr S.Kostecki (Po
litechnika Wroclawska), prof. J.Kulczyk 

* dydaktyczne zastosowanie komputero
wo wspomaganego uczenia siC(, 

* badania nad systemami nauczania dla 
rozwoju edukacji, 

* rozw6j system6w komputerowych wy
korzystujllcych sztucznll intekigencjct do 
ce16w dydaktycznych, 

* zapoznanie sict z wymaganiami dotyczll
cymi uzyskiwania stopni Iicencjata, magi
stra i doktora na r6inych uczelniach, 

• por6wnanie metod i sposob6w uzywa
nia narzctdzi komputerowych, 

• prezentacja podejsc do badail wspoma
ganych komputerowo (w tym techniki sy
mulacyjne) i nauczania wspomaganego 
komputerowo (w tym sprawdzania wiedzy 
student6w) w obszarach teorii system6w i 
sterowaniu, badail operacyjnych, rozpozna
wania wzor6w, projektowania baz danych i 
system6w uczltcych sict, projektowania sie
ci komputerowych, 

• przedstawienie srodowiska teleuczenia 
sict on-line i off-line, wirtualnej rzeczywi
stosci w edukacji, 

• prezentacja najnowszych wynik6w w 
dziedzinie system6w ekspertowych. 

Blizsze informacje na temat konferencji 
Slt dostctpne pod adresem internetowym: 
http: //www.zssk.pwr.wroc.pl/zssk!combe
let/. 

(Politechnika Wroclawska), prof. A.Lejeu
ne (State University ofLiege), prof. W.Ma
jewski (IBW PAN), prof. Z.Meyer (Poli
technika Szczeciilska), prof. E.Nachlik 
(Politechnika Krakowska), prof. M.Ozga
Zieliilska (Politechnika Warszawska), prof. 
W.Parzonka (Akademia Rolnicza we Wro
clawiu), prof. R.Szymkiewicz (Politechni
ka Gdailska), dr J. Winter (Politechnika 
Wroclawska) i prof. J.Zaleski (Politechni
ka Wroclawska). 

W sklad Komitetu Organizacyjnego 
wchodzlt: Stanislaw Kostecki (przewodni
CZltcy), Ryszard Koslacz, Jerzy Machajski, 
Lech Pawlik, Wojciech Rctdowicz, Andrzej 
Szymanski i Krystyna Wowrzeczka. 

Informacje na temat konferencji mozna 
uzyskac u dr Stanislawa Kosteckiego: tel. 
(071) 320-36-75, (071) 320-2315, fax 
(071) 328-48-14, e-mail: 

sekret@igh.pwr.wroc.pl 
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Na posiedzeniu Rady Wydzialu 31 
marca odbylo sict kolokwium habili
tacyjne dr inz. Marka Zawilskiego. 
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Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 3 marca jednomyslnie poparto 
wniosek o przedluzenie mia:nowania na 
stanowisku profesora nadzwyczajnego 
PWr. dr hab.inz. Lecha Gladysiewicza. 

Zatwierdzono wnioski o przyznanie 
nagrody Ministra Edukacji Narodowej 
prof. W.Bartelmusowi oraz o nadanie 
Medalu Komisji Edukacji Narodowej 
dr Barbarze Teisseyre. 

Zatwierdzono tematy prac dyplomo
wych dla student6w IV roku studi6w 
dziennych i zaocznych na biei:ltCY rok 
akademicki. 

Jednomyslnie zaakceptowano przed
stawiony przez prof. Wojciecha Cict:l
kowskiego, przewodniczllcego Wy
dzialowej Komisji Wyborczej, liczbo
wy sklad Rady Wydzialu na nowll ka
dencjl(. 

MECHANICZNO-ENERGETYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 10 marca w wyniku konkurs6w 
powolano dr hab.inz. Zbigniewa Gnut
ka i dr hab.inz. Henryka Kudelct na sta
nowiska profesor6w nadzwyczajnych 
w dyscyplinie Budowa i eksploatacja 
maszyn. 

W glosowaniu jawnym jednomysl
nie przyjl(to sprawozdanie z dzialalno
sci wydzialu za rok 1998. 

Postanowiono wystltPic o nadanie 
Medalu Komisji Edukacji Narodowej 
prof. Mieczyslawowi Lechowi, prof. 
Mieczyslawowi Gostomczykowi i dr 
inz. Aleksandrowi Augustynowi . 

Postanowiono podjltc starania o to, 
by absolwenci wydzialu mieli prawo 
ubiegac sict o uprawnienia budowlane 
do projektowania i kierowania robo
tami budowlanymi instalacji w zakre
sie sieci instalacji i urzltdzeil wodocilt
gowych i kanalizacyjnych, cieplnych, 
wentylacyjnych i gazowych. 

Prodziekan dr hab.inz. Zbigniew 
Gnutek poinformowal o uruchomieniu 
drugiej edycji dwusemestralnego Stu
dium Podyplomowego z zakresu Sys
tem6w Zarzqdzania i Nowych Techno
logii w Energetyce i Cieplownictwie. 
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KSIJ\ZKI, kt6re polecamy ... 

Informator 
dla kandydatow 

na studia wyzsze 
w roku akademickim 

1999/2000 

I 
...J1 

J.._ 1\ 

• 2 s 4 •I .... 
Wydawnictwo Perspektywy Press, 

Warszawa 1999 
cena 23 zl 

·Wsr6d Jicznych informator6w dla maturzyst6w i innych kandy
dat6w na student6w wyr6znia si~ precyzjll prezentowana publika
cja Wydawnictwa Perspektywy Press. Ukazuje si~ ona juz po raz 
trzeci. 

lnformator zostal przygotowany przez Departament Nauki i Szkol
nictwa Wyzszego MEN w oparciu o uchwaly senat6w szk6l wy
zszych. Opr6cz uczelni podleglych MEN przedstawiono szkoly 
wyzsze zwillzane z resortami zdrowia, kultury, kultury fizycznej, 
obrony narodowej, transportu oraz spraw wewn~trznych . Mozna 
by rzec: od Krakowa do Gol~dzinowa. 

Kandydaci na studia znajd<! w ksil!ZCe potrzebne adresy, telefony 
i oferowane kierunki studi6w. W przypadku uczelni panstwowych 
nadzorowanych przez MEN podano tez specjalnosci ksztalcenia i 
kryteria kwalifikacji na studia. 

Informator nie zawiera bardziej szczeg6lowych danych: terminu 
skladania i rodzaju wymaganych dokument6w, termin6w dni otwar
tych i post~owania kwalifikacyjnego, przywilej6w dla olimpijczy
k6w i posiadaczy matury mi~dzynarodowej i wysokosci oplat za 
studia zaoczne i wieczorowe. Takie informacje znalezc mozna w 
innej, bardzo obszemej (ponad 600 stron!) publikacji wydawnic
twa Perspektywy Press zatytulowanej Informator dla maturzyst6w 
'99. Tam tez znajduje si~ indeks kierunk6w oferowanych przez kra
jowe uczelnie i form edukacyjnych dost~pnych w szkolach poma
turalnych. 

Choc wi~kszosc pracownik6w PWr rna juz za sob<! rozterki co do 
wyboru kierunku studi6w, maze wykorzystaclnformatory jako :Zr6-
dlo danych o konkurencyjnych ofertach ksztalcenia. S<!dzimy, ze 
prowadzi to do ciekawych wniosk6w. A przy okazji dzieci Panstwa 
zastanowill si((, jakie studia najbardziej je interesujll. 

(mk) 

Rada ds. Badan 
i Wykorzystania Odnawialnych Zr6del Energii 
przy Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej 

zaprasza 

na czwarte seminarium 

,Odnawialne zr6dla energii" 
Dr ini:. Tadeusz Zdanowicz 

wyglosi referat 

,Projektowanie i wykorzystanie 
system6w fotowoltanicznych" 

Seminarium odb~dzie si~ 29 kwietnia 1999 r. o godz. 
11.00 w sali 136 w Gmachu Gl6wnym Politechniki 

Wroclawskiej, Wybrzeze Wyspianskiego 27. 

nr 116 
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munikacji i L<!cznosci, Warszawa 1998; 
- Andrzej Bereszynski, Wilk w Polsce i }ego ochrona. Projekt 

okladki: Jacek Grzeskowiak. Wydawnictwo Akademii Rolniczej im. 
Augusta Cieszkowskiego w Poznaniu, Poznan 1998; 

- Romuald Puzyrewski, Jerzy Sawicki, Podstawy mechaniki ply
now i hydrauliki. Projekt okladki i stron tytulowych: Maryna Wi
sniewska. Wydawnictwo Naukowe PWN, Warszawa 1998; 

- Anna Lewicka-Morawska, Marek Machowski , Maria Anna 
Rudzka, SLOWNJK MALARZY POLSK!CH, Od .Sredniowiecza do 
modernizmu, t. I. Opracowanie graficzne: Zbigniew Weiss. Wydaw
nictwo Arkady, Warszawa 1998; 

-Jan Lebenstein, ETAPY. Wybrane obrazy na pl6tnie ina papie
rze z !at 1956- 1993. Katalog wystawy. Opracowanie graficzne: Je
rzy Durakiewicz. Wydawnictwo Uniwersytetu Marii Curie-Sklo
dowskiej, Lublin 1998; 

-Piotr Kowalski, LEKSYKON ZNAKI SWIATA. Omen, przesqd, 
znaczenie. Projekt okladki i stron tytulowych: Maryna Wisniew
ska. Opracowanie typograficzne: Maciej Szlapka. Wydawnictwo 
Naukowe PWN, Warszawa 1998. 

Wszyscy nagrodzeni i wyr6znieni otrzymali krysztalowe statuet
ki i dyplomy. Ponadto nagrodzonym przysluguje prawo do reklamy 
(1 /

2 
strony w kolorze) w "Forum Akademickim". 

Nasze Targi zostaty pomyslane nie tylko jako forum kontaktu czy
telnika z ksictZkl!. Towarzyszyty im spotkania z autorami, fachow
cami zajmujllcymi si~ zapisem i publikacjll w formie elektronicz
nej oraz Intemetem na potrzeby wydawnicze. Kategoria wydaw
nictw multimedialnych ma przed so bet przyszlosc, na razie jednak 
jest reprezentowana w leksykonografii czy hobbystycznych ency
klopediach, w mniejszym stopniu jako srodek uatrakcyjniajl!CY nar
racj~ i pozwalajctcy na lctczenie r6znych technik przekazu w edy
cjach, mogl!CY stanowic konkurencj~ np. dla podr~cznik6w. 

Podczas Targ6w przygotowano trzy seminaria na temat mozliwo
sci zastosowania najnowszych form informacji, promocji i dystry
bucji w odniesieniu do ksil!zki naukowej. Kilka ciekawych spotkan 
z autorami zorganizowato Wydawnictwo Akademii Wychowania 
Fizycznego we Wroclawiu. Jedno z nich, prowadzone przez Lesz
ka Kulmatyckiego, dotyczylo element6w relaksacyjnych w prakty
ce. Odbyl si~ r6wniez wiecz6r promocyjny ksil!zki Ptaki swifte, 
przeklfte i inne Stefana Klosiewicza w ksi~ami "Pasaz pod Bl~
kitnym Sloftcem" wydawnictwa Pr6szyftski i S-ka. 

Jubileuszowe spotkanie towarzyskie z okazji picttych urodzin 
Wroclawskich Targ6w Ksil!zki Naukowej uswietnil minispektakl, 
w kt6rym aktorka Teatru Polskiego Ewa Kamas czytata listy Geor
ges Sand do Fryderyka Chopina i przyjaci6l. 

Poniewaz sukces kazdej imprezy w olbrzymiej mierze zalezy od 
aktywnosci i zaangazowania massmedi6w, organizatorzy ch~tnie sko
rzystali z patronatu medialnego sprawowanego przez Polskie Radio 
Wroclaw i Gazet~ fJ)lborczq. Dzi~ki mediom wroclawskim i og61no
polskim Wroclawskie Targi Ksil!Zki Naukowej staly si~ wydarzeniem 
kulturalnym i naukowym w naszym miescie. Dziennikarza Polskie
go Radia Wroclaw Wieslawa Tomaszewskiego, przekazujllcego in
formacje na tywo, mozna bylo spotkac kazdego dnia na kiermaszu. 

Doroczna impreza zgromadzila tysil!ce milosnik6w ksillzek na
ukowych i popu]amonaukowych dotyCZC!Cych roznych dziedzin 
nauki, a takze milosnik6w kultury i sztuki. 

Wroclawskim Targom Ksictzki Naukowej tradycyjnie towarzyszy 
konkurs czytelniczy. Wrzucono 267 waznych kupon6w konkurso
wych. Najwi~cej- 43 glosy- otrzymala ksil!zka Patrice Paris Slow
nik terminow teatralnych, wydana przez Zaklad Narodowy im 
Ossoliftskich - Wydawnictwo. 

Halina Dudek 



Wydawnicza lllip 
OfiCYi~.a Wrocfawshiej LJt:J 

pofitechn ad 

gil/Cl 

Wyda 




	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16
	17
	18
	19
	20
	21
	22
	23
	24
	25
	27
	28
	29
	30
	31
	32
	33
	34
	35
	36
	37

